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آفتی که نباید تبدیل به فرهنگ شود؛

اقدامات نمایشی مانع 
توسعه قم

حضرت آیت الله  خامنه ای رهبرمعظم انقلاب اسلامی اواخر 
فروردین ماه ۱۴۰۱ در دیداری با مسئولین، در توصیه صریحی خطاب به عوامل اجرایی کشور 
خواستار دوری آنها از کارهای نمایشی شدند. ایشان در فاصله کمتر از یک ماه در اردیبهشت 
۱۴۰۱ نیز در دیداری که با دانشجویان و اعضای تشکل های دانشجویی داشتند ضمن مطالبه 
گر دانستن این قشر، به آنان سفارش کردند که از مسئولان کشور کار جدی و واقعی مطالبه 
کنند و آنها را از کارهای نمایشی بر حذر دارند. مقام معظم رهبری برای سومین مرتبه در سال 
جاری، هفته گذشته در دیداری که با رئیس و اعضای دولت سیزدهم داشتند مجددا در دومین 
توصیه خود به آنها به »داشتن نیت الهی و مخلصانه و پرهیز از کارهای نمایشی« اشاره کردند. 
تاکید مستمر و خردمندانه رهبری بر پرهیز از کار نمایشی نشان از آن دارد که دستیابی به 
اهداف انقلاب با کارنامه های صوری و اقدامات نمایشی محقق نخواهد شد. موردی که به 
کرات در سال های پس از انقلاب مشاهده شده است و گمان می رود با تاکید ادامه دار مقام 
معظم رهبری ایشان همچنان نگران آن هستند که این روند ادامه داشته باشد. مسلما باید ساز 
و کاری در دولت ایجاد شود که مدیرانی که عمده توجه و توان خود را معطوف به انجام اقدامات 
نمایشی و کارنامه  سازی دروغین و بدون پشتوانه و ضمانت اجرایی می کنند شناسایی و توبیخ 
شوند، نه اینکه بعضا حتی تشویق و ارتقاء شغلی پیدا کنند، زیرا که آحاد مردم عمدتا درک 
صحیحی از معضلات و مسائل کشور و ضعف های مدیریتی دارند و تبدیل شدن کار نمایشی 
به یک فرهنگ در بین مدیران و توانمندی غالب آنها آفت بزرگی است که ضمن وارد کردن 
خسارت های مادی و وقفه زمانی در مسیر پیشرفت کشور، جبران آسیب های معنوی وارده 
به باورهای مردم نیز سخت و غیرقابل کتمان است. استان قم سالهاست که قربانی اقدامات 
نمایشی است  همین امر موجب شده تا ترمیم عقب ماندگی های این استان با چالش های 
جدی و مسائل پیچیده ای مواجه شود. هنگامی که مدیران تمرکز خود را بر فعالیت های 
نمایشی و زود بازده می گذارند استفاده صحیح از منابع مالی و توان محیط زیستی مبتنی 
بر مباحث آمایش سرزمینی از اولویت تصمیم گیری خارج می شود و پایداری محیط زیستی 
منطقه اعم از طبیعی و انسانی به چالش کشیده می شود. معضلات امروز توسعه شهری، 
صنعتی و کشاورزی استان حاصل تفکر وجود چنین مدیرانی در سنوات گذشته در مناصب 
مهم  تصمیم گیری استان بوده است . خوشبختانه آنطور که احصاء می شود استاندارفعلی قم 
به دنبال انجام کارهای نمایشی وزود بازده نیست  و تمرکز خود را بر حل مسائل اساسی  و تعیین 
تکلیف پروژه های  نیمه  تمام گذاشته است. آلودگی شهرک های صنعتی و مدیریت فاضلاب 
و پسماندهای ویژه صنعتی خروجی، توسعه اصولی شهر بخصوص مسئله اضافه شدن سایت 
۵۶۰ هکتاری و نقص مطالعاتی و پشتوانه ضعیف زیر ساختی، مسائل مربوط به بحران کمبود 
منابع آبی و کسری وحشتناک مخازن آبهای زیر زمینی، کشاورزی ناپایدار و تهدید امنیت 
غذایی و زیستی منطقه، مهاجرت نامتعارف و ناسازگار با الگوی فرهنگی و دینی استان و 
حاشیه نشینی مدرن در شهر قم و وجود فساد اداری و صدها معضل و تهدید دیگر به جا مانده  
دوره های  گذشته  ازجمله مسائلی است که مسئولین دولت سیزدهم در استان قم باید دنبال 
راه حل برای آن ها باشند و مراقبت کنند خودشان نیز در این دام گسترده کار نمایشی نیفتند.
کارشناس رسانه و محیط زیست

سردار اشتری:

نیروی انتظامی از مقابله با تهدیدات 
فرهنگی دشمن دست برنمی دارد

فرمانده کل انتظامی کشور، گفت: مجموعه انتظامی در مقابله با تهدیدات و شبیخون 
فرهنگی دشمن هیچ گاه از تلاش دست بر نمی دارد. 

به گزارش جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، سردار حسین اشتری در سفر به قم و در جمع 
اعضای شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، ضمن ارائه گزارشی از اقدامات، 
برنامه ها و رویکردهای پلیس در پیشگیری و مقابله با جرائم و آسیب های اجتماعی ازجمله 
مسئله عفاف و حجاب، سرقت، جرائم سازمان یافته و فضای مجازی، اظهار داشت: مجموعه 
انتظامی کشور در مقابله با تهدیدات و شبیخون فرهنگی دشمن هیچ گاه از تلاش دست 
برنداشته و نخواهد داشت. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری رییس جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم نیز در این نشست خاطرنشان کرد: جامعه مدرسین قبل از انقلاب به منظور 
همراهی و پشتیبانی از انقلابی که امام خمینی )ره( معمار آن بودند، تأسیس شد و پس از 
انقلاب نیز پیوسته در جهت خط حضرت امام )ره( و منویات مقام معظم رهبری درحرکت 

بوده و همیشه نسبت به مشکلات و چالش های نظام اسلامی، دغدغه مند بوده و هست.
در ادامه اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن تقدیر از اقدامات مجموعه انتظامی 

کشور، در محورهای مختلف به ارائه نظرات، انتقادات و پیشنهادات خود پرداختند.
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 32 گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
زمین ورزشی روباز در 15 بوستان سطح شهر و بااعتباری بالغ بر 8 میلیارد 
تومان تا پایان سال احداث می شود.  سید محمدحسین دهناد در گفت وگو 
با خبرنگاران، برنامه ریزی های انجام شده در خصوص افزایش سرانه ورزشی 
شهر را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: یکی از دغدغه های مهم شهرداری 
فراغت  اوقات  شدن  غنی  و  شهر  ورزشی  سرانه  افرایش  شهر  شورای  و 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: طی سال های اخیر به دلیل کاهش 
بارش ها و شرایط خشکسالی، ظرفیت منابع داخل این استان و حجم مخازن 
سدهای تامین کننده آب مورد نیاز قم کاهش یافته و مدیریت این وضعیت نیازمند 
همراهی مردم در رعایت الگوی مصرف در بخش های مختلف است.  علی اصغری 
روز شنبه در گفت وگویی  اظهارداشت: مسئولان استان همواره تلاش می کنند تا 
آب مورد نیاز مردم قم به خوبی تامین و در اختیار آنان قرار گیرد و برای این موضوع 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:
احداث ۳۲ زمین ورزشی روباز در ۱۵ بوستان شهری

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم تشریح کرد: 
آخرین وضعیت  منابع آبی دو سد ۱۵ خرداد و کوچری
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رهبر معظم انقلاب :

جمهوری اسلامی 
اژدهای هفت سر استکبار را عقب راند 

پرچم جمهوری اسلامی ایران، پرچم عدالت و معنویت است
همه باید در مقابل سیاستهای استکباری هوشیار باشند

به مناسبت سالروز شهادت دومین امام شیعیان؛
امام حسن مجتبی )ع( کریم اهل بیت)ع(

امروز یکشنبه مصادف با  هفتم ماه صفر به روایتی سالروز شهادت امام حسن مجتبی علیه 
السلام  است .

امام حسن بن علی بن ابی طالب )ع( مشهور به امام حسن مجتبی علیه السلام  دومین 
امام شیعیان که ۱۰ سال امام و حدود ۷ ماه خلیفه مسلمانان بود. اهل سنت او را آخرین 

خلیفه از خلفای راشدین دانسته اند.
حسن بن علی نخستین فرزند امام علی )ع( و فاطمه زهرا )س( و نخستین نوه پیامبر 
)ص( است. بنابر گزارش های تاریخی، نام »حسن« را پیامبر )ص( برای او برگزید و او را بسیار 
دوست داشت. او هفت سال از عمر خود را با پیامبر )ص( همراه بود و در بیعت رضوان و 

ماجرای مباهله با مسیحیان نجران حضور داشت.
فضایل امام حسن )ع( در منابع شیعه و اهل سنت آمده است. او یکی از اصحاب کسا است 

که آیه تطهیر درباره آنان نازل شد
او دو بار کل دارایی اش را در راه خدا بخشید و سه بار نیمی از اموالش را به نیازمندان داد. 
به سبب همین بخشندگی ها، او را »کریم اهل بیت« خوانده اند. او ۲۰ یا ۲۵ بار پیاده به حج 
رفت. وقتی معاویه تصمیم گرفت برای ولایتعهدی پسرش یزید بیعت بگیرد، صد هزار درهم 
برای جعده )همسر امام حسن )ع(( فرستاد تا امام را مسموم کند. گفته اند حسن بن علی 
)ع( ۴۰ روز پس از مسموم شدن به شهادت رسید. بنابر نقلی، او وصیت کرده بود کنار قبر 
پیامبر )ص( دفن شود، ولی مروان بن حکم و عده ای از بنی امیه مانع این کار شدند. پیکر 

مطهر ایشان در قبرستان بقیع به خاک سپرده شد.
مجموع سخنان و مکتوبات امام مجتبی )ع( و نام ۱۳۸ نفر از کسانی که از او روایت 

کرده اند، در کتاب مسند الامام المجتبی )ع( گردآوری شده است.

چرا شهر قم درانجام اقدامات پیشگیرانه موفق نبوده است؟

قم شهر بدون دخانیات، از وعده تا اجرا !
از حدود ۲ سال و نیم پیش جلسات متعددی با عنوان قم شهر مذهبی بدون دخانیات 

برگزار شدکه اثرکمی از آن در سطح شهر مشاهده می شود.
براساس این گزارش ،با اجرای طرح" قم شهر بدون دخانیات" قرار بود در سال اول در 
فاصله ۱ هزار متری از حرم حضرت معصومه )س( هر گونه فروش و استعمال مواد دخانی 
ممنوع شود، اما مشاهدات میدانی می گوید دستکم ۳۲ واحد عرضه دخانیات در همین 

محدوده مکانی فعال هستند.
در عین حال رئیس اتحادیه خوار و بار فروشان قم می گوید: در حال حاضر بیش از ۳۰۰ 
واحد مجاز عرضه دخانیات در سطح شهر قم فعالند و نزدیک به واحد ۱۰۰ دیگر نیز بدون  

مجوز فعالیت می کنند 
با وجود این، احتمالا تعداد واحد های فروش دخانیات در قم بسیار بیشتر از آمار ارائه شده 
توسط رییس اتحادیه خوار و بار فروشان است، چرا که بیش از ۳ هزار سوپرمارکت در سطح 

شهر قم فعالیت می کنند که بسیاری از آن ها دست کمی از واحد های دخانیاتی ندارند.
آیا قم شهر بدون  باید دید که  با وجود کثرت واحد های صنفی عرضه دخانیات  حالا 
دخانیات تنها یک شعار از طرف مسئولان وقت بوده و یا هنوز فرصت مناسب برای اجرای 
آن فراهم نشده است. سال ۱۳۹۸ سازمان بهداشت جهانی ۴ شهر مذهبی مکه، مدینه، قم 
و مشهد را به عنوان شهر های بدون دخانیات معرفی کرد. مکه و مدینه در رعایت قوانین عدم 
استفاده از دخانیات در مکان های مقدس در شعاع ۱۰۰۰ متری موفق عمل کردند، اما شهر 

قم و مشهد هنوز در این اقدام پیشگیرانه موفق نبوده اند. 

آفتی که نباید تبدیل به فرهنگ شود؛

اقدامات نمایشی 
مانع توسعه قم

چرا شهر قم درانجام اقدامات پیشگیرانه موفق نبوده است؟

قم شهر بدون دخانیات، از وعده تا اجرا !

شهردار قم خبرداد:

اتمام فاز دوم بوستان خضرنبی)ع( تا پایان سال

ایمان /عباس جعفری / کارشــناس رسانه و محیط زیست :استان قم سالهاست که قربانی اقدامات نمایشی است همین 
امرموجب شده تا ترمیم عقب ماندگی های این استان با چالش های جدی و مسائل پیچیده ای مواجه شود. هنگامی که 
مدیران تمرکز خود را بر فعالیت های نمایشــی و زود بازده می گذارند استفاده صحیح از منابع مالی و توان محیط زیستی 
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معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم:

50 درصد نیاز گوشت مرغ قم 
در استان تولید می شود
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معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم با بیان این که 83 درصد از تولید تخم مرغ مازاد نیاز استان است، اظهار 
کرد: در استان قم روزانه به ۴۰ تن تخم مرغ و همچنین به 1۰۰ تا 11۰ تن گوشت مرغ نیاز داریم که از این میزان حدود 5۰ درصد 

گوشت مرغ در استان تولید می شود.  
منصور دیان اردستانی در گفت وگویی اظهارداشت : در استان قم 2۹۹ مرغداری گوشتی با ظرفیت شش میلیون قطعه وجود 

در نظر دارد نسبت به واگذاری)به صورت اجاره( واحد آزمایشگاه  درمانگاه فرهنگیان واقع در میدان سعیدی عباس جعفری*
پشت فروشگاه رفاه درمانگاه فرهنگیان از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، اقدام نماید.کلیه مراحل 
برگزاری مزایده، از دریافت اسنادمزایده، تا ارائه پیشنهاد ، و بازگشایی  پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد(، به آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد. ضروری است.متقاضیان در صورت عدم 

عضویت قبلی،  نسبت به ثبت نام و  دریافت گواهی امضای الکترونیکی، جهت شرکت درمزایده اقدام نمایند. 
* تاریخ انتشار اسناد مزایده در سامانه :یکشنبه ساعت:1۴ مورخ1۴۰1/6/13     

*مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده  از سایت : از تاریخ1۴۰1/6/13 تا ساعت 1۹ روز پنجشنبه  مورخ1۴۰1/6/17  
*مهلت زمانی ارائه پیشنهاد درمزایده  : از روز پنجشنبه  مورخ1۴۰1/6/17 تا ساعت 1۹ روز یکشنبه1۴۰1/6/27

*تاریخ برگزاری مزایده ) بازگشایی پاکت ها( در سامانه: ساعت 1۰ صبح روز دوشنبه1۴۰1/6/28
*مبلغ اجاره ماهیانه طبق نظر کارشناسی ۱۱۰۰۰۰۰۰۰)صدوده میلیون ریال( و برای مدت یک سال جمعا 

۱۳۲۰۰۰۰۰۰۰)یک میلیاردو سیصدو بیست  میلیون ریال(می باشد .
متقاضیان می توانند از تاریخ 1۴۰1/6/1۴ لغایت روز پنجشنبه مورخ1۴۰1/6/17 از ساعت 8 صبح  لغایت 
۱۲)ظهر( با هماهنگی عوامل مستقر از مکان مزبور، به آدرس فوق الذکر، بازدید نمایند. متقاضیان می بایست حداقل 
پنچ درصد  قیمت  کارشناسی سالیانه به مبلغ۶۶۰۰۰۰۰۰ ریال ) شصت وشش میلیون ریال( را به حساب شبا شماره 
IR۸۳۰۱۰۰۰۰۴۰۷۶۰۳۱۲۰۷۸۹۵۸۳۶  و شناسه واریز ۹۴۲۱۲۷۵۷۶۱۹۹۹۹۹۹۹۱۱۱۱۱۱۹۰۰۰۰۰۰ نزد 
بانک ملی بنام تمرکز سپرده هزینه ای اداره کل آموزش و پرورش استان قم واریز و یا به صورت ضمانتنامه بانکی)بدون 
قید و شرط(به مدت اعتبار سه ماهه از تاریخ تشکیل کمیسیون مزایده ) قابل تمدید،(تهیه و ضمن بارگذاری در سامانه 
ستاد ، اصل فیش واریز وجه یا  ضمانت نامه را تا ساعت 13 روز یکشنبه مورخ: 1۴۰1/6/27  به دبیر خانه اداره کل 
آموزش و پرورش استان قم تحویل نمایند .عدم تحویل اصل فیش واریز وجه و یا ضمانت نامه در زمان مقرر، از موجبات 

حذف متقاضی از مزایده است.
اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده :   

اداره کل آموزش و پرورش استان قم ، شماره تماس:۰۲۵۳۲۹۳۸۰۲۹
تبصره مهم:در صورت مصادف شدن آخرین روز دریافت اسناد  و یا روز جلسه کمیسیون با تعطیلی غیر منتظره ، اولین 
روز بعد از تعطیلی  مهلت قانونی دریافت اسناد بوده و به تاریخ جلسه کمیسیون نیز به همان میزان افزوده خواهد شد.

آگهي مزایده)نوبت اول(

 اداره کل آموزش و پرورش  استان قم 

شناسه آگهی:۱۳74۱۳۱

آیت الله موحدی کرمانی: 
در مقابل ضعف ها و کاستی ها 

مسئولانه موضع بگیرید 
رئیس جامعه روحانیت مبارزدر 
پیامی به کنگره ســالانه اتحادیه 
دانشــجویان  اســلامی  جامعــه 
عنــوان کــرد: در مقابل ضعف ها 
و کاســتی ها مســئولانه موضــع 
بگیرید و از هر گونه افراط و تفریط، 
بزرگنمایی و بی تفاوتی بپرهیزید. 
کرمانــی  موحــدی  اللــه  آیــت 
رئیــس جامعــه روحانیــت مبارز 

دادستان کل کشور :
سرقت های همراه با خشونت 

مشمول محاربه است 

حشمت الله فلاحت پیشه: 
حذف مجلس از فرآیند احیای 

برجام خلاف منافع ملی است
دادستان کل کشور در بخشنامه 
ای اعلام کــرد: ســرقت های توأم 
با خشــونت و بکارگیری ســلاح، 
مشمول ماده 27۹ قانون مجازات 
اســلامی )محاربه( خواهد بود. با 
توجه به تاکید ها و دســتور رئیس 
قوه قضاییه به دادستان کل کشور 
جهت تشکیل ســتادی ویژه برای 
مقابلــه بــا ســرقت های خشــن و 

فلاحت پیشــه  حشــمت الله 
سیاســتمدار، تحلیلگر سیاسی، 
روزنامه نگار و استاد دانشگاه علامه 
طباطبایــی و نماینــده دوره هــای 
هفتم، هشــتم و دهم مجلس و از 
ســال ۹7 تا ۹8 رئیس کمیسیون 
امنیت ملــی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اســلامی در دوره 
2دهــم بوده اســت. گفــت و گــو  با  2 7

سالروز شهادت امام حسن مجتبی )ع( را تسلیت می گوییم.
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آینده عراق بر ساختار امنیت 
جمهوری اسلامی ایران

تحولات امنیتی و سیاسی پی در پی عراق تا این 
لحظه ادامه دارد به گونه ای که نیروهای امنیتی، 

هواداران صدر را به زور از کاخ ریاست جمهوری و میادین اطراف آن خارج و در 
تمامی استان ها منع آمد و شد برقرار کردند. از سوی دیگر رئیس فراکسیون 
پارلمانی مستعفی صدر، در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: صدر تا 

پایان خشونت و استفاده از سلاح، اعتصاب غذا اعلام کرده است.
علیرغم فراخوان های گسترده جریان های سیاسی مبنی بر خویشتن داری 
و خودداری از خشونت، برخی ویدئوها خبر از درگیری با سلاح های سبک 
و نیمه سنگین در داخل منطقه سبز بغداد می دهد، این درحالی است که 
خبرگزاری ها از دستکم شلیک ۷ گلوله خمپاره در شامگاه دوشنبه در منطقه 

سبز مقر دولت و سفارتخانه ها خبر دادند.
عراق در بین کشورهای همسایه، بیشترین اشتراکات را با جمهوری اسلامی 
ایران دارد و ژئوپلیتیک و تمامیت ارضی این کشور به هر سرنوشتی که مبتلا 
شود، برای جمهوری اسلامی ایران مهم تلقی می شود؛ چرا که می تواند 
جغرافیای سیاسی و دورنمای حقوقی بین المللی و امنیتی جمهوری اسلامی 

ایران را به شدت تهدید یا تقویت و به تبع آن را تحت تأثیر قرار دهد.
سیاست امنیتی ایران در عراق و سوریه با تکیه بر سازماندهی و آموزش 
نیروهای شبه نظامی، اعزام مشاوران بلندپایه و نقش آفرینی مستقیم، متمایز 
و منحصر به فرد شده است. این سیاست مورد توجه محافل سیاسی و علمی 
قرار گرفته و پرسش های مهمی در مورد چرایی آن مطرح شده است؛ چرا 
ایران در کشورهایی همانند سوریه وعراق سیاست امنیتی متفاوتی دارد؟ 
در پاسخ به این پرسش، تبیین های فراوانی در چارچوب نظریات مادی نگر 

مطرح شدند.
در سطح بین المللی نیز، همسایگان عراق خواستار بازگشت به میز گفتگو 
شدند، ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران تاکید کرد: برقراری امنیت و ثبات 
در عراق تنها از طریق گفت وگو میان همه جریان های سیاسی این کشور بر 
اساس قانون اساسی برای ایجاد اجماع درباره تشکیل دولت جدید فعال برای 
حل مشکلات مردم عراق، تحقق خواهد یافت. ترکیه نیز ابراز نگرانی کرد و 
وزارت خارجه ترکیه از همه طرف ها خواست خویشتنداری کرده و اختلافات 
را از طریق گفتگو حل کنند. انگلیس و اتحادیه اروپا نیز با ابراز نگرانی، از طرف 
های عراقی خواستند که زبان گفت و گو را در اولویت قرار دهند، آمریکا نیز 
وضعیت عراق را نگران کننده توصیف کرد و خواستار آرامش و گفتگو شد و 

افزود: اکنون زمان گفتگو است، نه تقابل.
بر کسی پوشیده نیست که تنش های عراق برهمسایگان به ویژه ایران که 
روابط برادرانه و خویشاوندی با این کشور همسایه دارد تأثیر منفی خواهد 
گذاشت زیرا صدها هزار زائر ایرانی برای زیارت عتبات عالیات نجف و کربلا 
عازم این کشور می شوند و هم چنین عراقی ها برای زیارت مشهد و گردشگری 
و درمان به ایران عزیمت می کنند. افزون بر آن دو کشور علاوه بر تبادل انرژی، 
روابط اقتصادی قوی نیز دارند. )گاز و برق( در سطح بین الملل، آنچه برای 
جهان به ویژه غرب اهمیت دارد این است که یک بازیگر اصلی تولید نفت 

صحنه را ترک نکند، به خصوص که دنیا شاهد افزایش قیمت نفت است.
بیشتر جریان ها و نیروهای سیاسی عراق بر این باورند که پایان دادن به بن 

بست سیاسی کشور از طریق موارد زیر امکان پذیر است:
و برگزاری  ایجاد یک روند سیاسی جدید  برای  انتقالی  - تشکیل دولت 

انتخابات زودهنگام.
- انجام اصلاحات قانون اساسی توصیه شده توسط دادگاه فدرال، به ویژه 

اصلاح قانون انتخابات، تغییر کمیسیون و غیره.
رهبران داخلی بدون رفع کاستی های اساسی دولت در کوتاه مدت، وضعیت 
موجود سیاسی فاسد را تقویت می کنند. بیشترِ نخبگان سیاسی عراق، به ویژه 
مجموعه ای از رهبران جناح های سیاسی شیعه و کُرد که از سال ۲۰۰۶ در 
قدرت سهیم هستند، سیستم سیاسی فاسدی را ایجاد کرده اند و از هر منازعه 
یا جنگ داخلی که موقعیتشان را به خطر می اندازد، جلوگیری می کنند. پس 
از انتخابات پارلمانی ۲۰۲۱، کیفیت زندگی مردم عراق بهبود نمی یابد؛ اما 
ممکن است ثبات دولت در میان مدت افزایش یابد و زمینه برای توسعۀ سیستم 
جدید ایجاد شود. با این حال، وضعیت سیاسی و اقتصادی عراق ناپایدار 
است و دولت عراق توانایی ایجاد شغل دولتی برای جمعیت بیکار، روبه رشد 

و ناراضی خود را ندارد.
لزوم هوشیاری درمقابل توطئه ها و نقشه های وسوسه انگیزی که از سوی 
دشمنان جهان اسلام از جمله اسرائیل و آمریکا برای تغییر نقشه جغرافیایی 
منطقه کشیده می شود؛ از جمله نقشه تجزیه عراق و سوریه و حتی سایر 
کشورهای اسلامی . در این راستا اخیراً رژیم صهیونیستی آشکارا از طرح 
تجزیه عراق و تشکیل کشور مستقل کردستان سخن به میان آورده و برخی 
تحلیل گران غربی نیز کما بیش به این مساله دامن می زنند و متاسفانه مواضع 
چند پهلو و سوال برانگیز برخی مسئولان اقلیم کردستان عراق در کنار عملکرد 
بسیار ضعیفی که در زمینه فتنه اخیر داعش داشتند ، موید این نکته است که 
این مساله ، از جانب بخشی از نیروهای اقلیم کردستان عراق جدی گرفته 
شده و تمامیت ارضی عراق را مورد تهدید قرار داده است . شرایطی که امروزه 
در عراق در زمینه تمامیت ارضی این کشور حاکم است بسیار شبیه به دوران 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی است که دشمنان تلاش داشتند تا نظام نوپا را 
از طریق فرایند تجزیه ، از هم بپاشانند و حتی برخی مقامات مسئول دولت 
موقت نیز در این زمینه سخنانی مبنی بر موافقت با اعطای خودمختاری به 
برخی مناطق بر زبان می راندند که ناگفته مشخص بود که تحقق چنین امری 
، مقدمه تجزیه کامل این مناطق بود ، با این حال ایستادگی قاطعانه رهبران 
انقلاب اسلامی در مقابل این توطئه در آن سال ها باعث ناکام ماندن کلیه 

توطئه های تجزیه طلبانه و حفظ تمامیت ارضی کشور شد . 
از این روی امروز هم که برخی صداهای تجزیه طلبانه در این کشور ها به 
گوش می رسد ، لازم است دولت این کشور به جای هر گونه باج دادن و تنزل 
از مواضع خود در زمینه حفظ تمامیت ارضی این کشور ، در برابر این توطئه 
ها ایستادگی نماید و گرنه دیر زمانی نخواهد گذشت که خواب تجزیه عراق ، 
سوریه و حتی سایر کشورهای منطقه صورت واقعیت به خود خواهد گرفت و 
منطقه حساس خاورمیانه برای همیشه تبدیل به چاه نفت در حال سوختنی 
خواهد شد که آتش آن دامن ملت های منطقه را برای همیشه خواهد سوزاند.
در یک جمع بندی کلی باید بگوئیم نتیجه معادله چند مجهولی تحولات 
کشور عراق در هاله ای از بیم و امیدها قرار دارد که علت آن نیز در واقع به غیر 
قابل پیش بینی بودن واکنش های طرف های درگیر در این معادله باز می 
گردد ، با این حال در صورتی که رای و نظر واقعی مردم عراق مورد توجه قرار 
گرفته و با جدیت در عرصه سیاسی از آن پاسداری شود و بر این اساس نخبگان 
و آحاد مردم عراق نیز در این شرایط سخت و بحرانی به جای هر گونه اختلاف 
و درگیری ، وحدت و انسجام درونی خود را به نمایش بگذارند و ارتش نیز به 
صورت یکپارچه ، منسجم و با اقتدار کامل ، به وظایف ذاتی خویش در دفاع 
از تمامیت ارضی این کشور عمل نموده و با ساماندهی و بهره گیری مناسب 
و موثر از نیروهای مردمی مسئولیت خود را به خوبی انجام دهد و اقدامات 
مقتضی جهت حفظ یکپارچگی و تمامیت ارضی عراق صورت پذیرد ، می 
توان امیدوار بود که افق روشنی در برابر تحولات این کشور در پیشِ رو باشد ، 
چنانکه مقام معظم رهبری حضرت آیت الله خامنه ای در دیداری که اخیرا با 
کارگزاران نظام داشتند ضمن اشاره به ماهیت فتنه گون حوادث عراق ، چنین 
نویدی را به مردم این کشور داده و فرمودند : )مسئله ی آخر، هم مسئله ی 
منطقه است و مسئله ی عراق است که در حقیقت فتنه است و ان شاءالله به 
توفیق الهی مردم مؤمن عراق خواهند توانست این فتنه را خاموش کنند و از 

بین ببرند.(

اخبار

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی:

اتباع خارجی از مرز هوایی
 برای سفر اربعین استفاده کنند 

رئیس ستاد مرکزی اربعین گفت: به جز اتباع افغانستانی مقیم ایران که گذرنامه 
مخصوص دارند، سایر اتباع خارجی از مرز هوایی برای عزیمت به سفر اربعین استفاده 

کنند.
سید مجید میراحمدی در حاشیه یکصد و یکمین نشست ستاد مرکزی اربعین 
حسینی که عصر شنبه در وزارت کشور برگزار شد، افزود: حمل و نقل آسان برای زایران 

اربعین مورد تاکید ریاست محترم جمهوری است.
وی افزود: در نشست امروز مقرر شد استانداران ظرفیت های موجود را در اختیار 
سازمان راهداری قرار دهند تا زائران به راحتی سفرشان را انجام دهند. رانندگان عزیز 

هم همچون گذشته با همه ظرفیت به صحنه آیند.
معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور ادامه داد: در مورد پارکینگ ها مقرر شده که 
از قیمت مصوب پنج هزار برای اماکن دولتی و ۱۰ هزار تومان برای بخش خصوصی 

تخطی نشود، و اگر موردی جز این بود برخورد قانونی صورت می گیرد.
میراحمدی در خصوص بلیط های هوایی هم اظهار کرد: وزیر راه و شهرسازی 

بازرس های ویژه ای تعیین کرده است و با گران فروشی برخورد می شود.
وی اضافه کرد: عبور موکب داران از دیگر محور های مورد اشاره در نشست امروز بود 
و در این خصوص از بابت تاخیر پیش آمده عذرخواهی می کنیم که البته خوشبختانه 
مشکل حل شده است. رئیس ستاد مرکزی اربعین تصریح کرد: آمادگی مرز تمرچین 
و باشماق با توجه به آب و هوای خوب، گزینه ای مناسب برای زائران اربعین است و 

درخواست داریم از این مرز ها استفاده کنند.
تخلف در قیمت بلیت های اربعین پذیرفتنی نیست

رئیس ستاد اربعین حسینی از حضور بازرسان ویژه  برای نظارت بر قیمت هواپیما و 
اتوبوس در پایانه های مرزی خبر داد و گفت: در این باره با سه شرکت متخلف برخورد 
لازم انجام شد و از سازمان هواپیمایی انتظار می رود اجازه ندهد کوچکترین تخلفی در 

این زمینه صورت بگیرد. 
میراحمدی ادامه داد: همچنین بازرسان ویژه ای برای نظارت بر قیمت هواپیما 
و اتوبوس پیش بینی شده که با حضور مستقل در همه پایانه های مرزی، بر روند 
بلیت فروشی نظارت داشته باشند. همچنین روز جمعه با سه شرکت متخلف برخورد 
لازم انجام شد و از سازمان هواپیمایی انتظار می رود به آنچه که وزیر راه گفته، عمل 

شود و اجازه ندهند کوچکترین تخلفی در این زمینه صورت بگیرد.
وی با عذرخواهی از مشکلات عبور و مرور زائران خاطرنشان کرد: این مشکل در 

مرز عراق به وجود آمد.
 

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

 منابع افزایش حقوق  کارکنان دولت
 تامین می شود

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: مجلس در دولت قبل نگران بود که دلدادگان 
غرب منافع ایران عزیز را نادیده نگیرند و به همین دلیل قانون راهبردی را تصویب کرد 
اما حالا دولت انقلابی و ولایی است و جای نگرانی نیست که شتابزده قرادادی تصویب 

شود. 
سیدمحمد حسینی با اشاره به اینکه کارنامه عملکرد دولت در سال اول بسیار خوب 
است، اظهار کرد: دولت در تلاش است که قیمت ها حتی المقدور کنترل شود و در 

جایی که قیمت ها افزایش می یابد، با تدابیری مثل پرداخت یارانه جبران شود.
وی همچنین با بیان اینکه اصل موضوع افزایش حقوق کارکنان پذیرفته شده است، 
ولی هنوز جزئیاتش نهایی نشده است، افزود: قرار نیست یارانه بنزین، دارو و نان حذف 
شود. معاون پارلمانی رئیس جمهور همچنین درباره حواشی بوجود آمده در خصوص 
گزارش تحقیق و تفحص مجلس از فولاد مبارکه تاکید کرد: گزارش تحقیق و تفحص 
حتما باید در صحن علنی مجلس خوانده شود، ولی اسامی افراد تا تخلف آنها محرز 
نشده است، نباید بیان شود. از سویی وظیفه صنایع و معادن این است که ۱۵ درصد 
از منابع خود را خرج فعالیت های اجتماعی از جمله ورزشی و فرهنگی در شهرهای 
پیرامون خود بکنند. این مسائل باید توسط دادگاه روشن شود که کجا هزینه درستی 

انجام شده و در کجا تخلف صورت گرفته است.
متن کامل گفت وگوی با سیدمحمد حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره 
عملکرد دولت در سال اول، رابطه مجلس و دولت، مذاکرات احیای برجام، طرح های 

دولت برای بهبود معیشت مردم به شرح زیر است:
پول پاشی بین مردم نقش مُسَکّن را دارد و چاره کار نیست

وی در پاسخ به این پرسش که چه زمانی آثار اقدامات دولت در سفره مردم قابل 
لمس خواهد بود، گفت: دولت روز به روز گام های اساسی تری برای بهبود وضعیت 
معیشت مردم برمی دارد و در این تردید وجود ندارد، اما به خاطر طرح اصلاح یارانه 
ها، التهاباتی در بازار ایجاد شد و عواملی مثل تورم جهانی و سوء استفاده عده ای در 
داخل کشور هم بر نوسان قیمت ها افزود. واقعیت این است که در داخل کشور سازمان 
قدرتمندی برای کنترل بازار نداشتیم. سازمان تعزیرات هم امکانات لازم برای نظارت 
بر قیمت ها و برخورد با متخلفان را در اختیار نداشت، البته اخیرا از سوی سران سه قوه 
اختیاراتی به این سازمان تفویض شد ولی باز هم کافی نبود. احیای وزارت بازرگانی هم 
براساس ضرورت نظارت بر بازار و قیمت ها مطرح شد. در هر حال با کوشش فراوان به 
تدریج به سمت آرامش و کاهش التهابات می رویم و امیدواریم شرایط روز به روز بهتر 

شود و مشکلات مردم کاهش یابد.
 

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس:

 قیمت حامل های انرژی باید به تدریج 
واقعی شود

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: با توجه به نیازهایی 
که در حوزه بنزین در سطح کشور وجود دارد باید به تدریج به سمت واقعی کردن قیمت 

حامل های انرژی با در نظر گرفتن پیوست های اجتماعی و فرهنگی گام برداشت. 
فریدون عباسی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت تامین بنزین در سطح کشور، 
بیان کرد: در فصل تابستان به دلیل افزایش مسافرت ها، مصرف بنزین در سطح کشور 
افزایش داشته است، همچنین تعداد افرادی که با خودروهای سواری تردد می کنند 
افزایش داشته است. از سوی دیگر چون  وسایل حمل و نقل عمومی وضعیت خوبی 
ندارد مردم مجبور هستند برای ترددهای درون شهری از خودروی شخصی استفاده 
کنند. وی در ادامه اظهار کرد: سال هاست که ناوگان شهری اتوبوس رانی تقویت نشده 
است و تعداد محدود اتوبوسی که موجود است، فرسوده است. مردم نمی توانند در 
ایستگاه اتوبوس منتظر بایستند تا هر یک ربع یک اتوبوس بیاید. مردم اگر بخواهند از 
راه آهن نیز استفاده کنند نه راحتی لازم را داشته و نه سرعت کافی را دارد. هواپیما نیز 
به تعداد کافی موجود نیست و پروازهای هوایی نیز با تاخیرهای متعدد انجام می شود. 
همه این عوامل دست به دست هم داده تا میل به مسافرت با وسیله نقلیه شخصی 

افزایش یابد و بالتبع مصرف بنزین افزایش یابد.
نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی، با طرح این سوال که آیا پالایشگاه 
های ما به ویژه در ایام تابستان می توانند به نیاز مصرف بنزین پاسخ دهند و تولید 
بالایی داشته باشند و در فصل زمستان نیز که نیاز داخلی کمتر می شود بنزین را صادر 
کنند؟ عنوان کرد: به نظر می آید در این حوزه با اختلال مواجه هستیم. در زمینه 
بنزین کمبود داشته و به یکباره برخی از پمپ بنزین ها خالی از بنزین می شوند. از 
سوی دیگر وسایل حمل و نقلی که باید این سوخت را حمل کنند و یا خط لوله های 

انتقال دارای محدودیت است.
واقعی شدن قیمت ها نباید شوک اقتصادی به زندگی مردم وارد کند

این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه تاکید کرد: ما باید خود را آماده کنیم 
تا در مواقع نیاز، واردات بنزین نیز انجام دهیم اما اگر بخواهیم بنزین وارد کنیم باید 
قیمت جهانی آن در بازارهای آزاد را بپردازیم. زمانی که این بنزین وارد می شود دولت 
باید سوبسیدی بپردازد تا با قیمت داخلی به دست مردم برسد. پس بهتر است که ما به 
تدریج قیمت حامل های انرژی را واقعی کنیم اما این اقدام باید به نحوی صورت گیرد 
که جامعه بتواند خود را تنظیم کرده و شوک اقتصادی یکباره به زندگی مردم وارد نشود.

عباسی در پایان تاکید کرد: نباید در شرایط بحرانی که از سوی دنیا تحت فشاریم، 
تصمیمات داخلی در جهتی باشد که طرف های مقابل بتوانند فشار بیشتری به ما 
وارد کنند. باید با مردم رو راست بود. صدا و سیما و رسانه های فضای مجازی نیز نقش 
مهمی دارند که موضوعات را برای مردم به درستی تجزیه و تحلیل کنند. اگر مردم 
توجیه شوند قطعا در اجرای اقداماتی که به نفع آینده کشور است کمک خواهند کرد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: : پیروان اهل بیت و شیعیان جهان مفتخرند 
که نظام اسلامی در مقابل اژدهای هفت سر نظام سلطه، سینه سپر کرده و به 

اعتراف خود مستکبران، بسیاری از نقشه های آنان را به شکست کشانده است. 
انقلاب اسلامی صبح روز شنبه در دیدار اعضای مجمع جهانی  رهبر معظم 
اهل بیت)ع( و میهمانان شرکت کننده در هفتمین کنگره این مجمع، عظمت و 
محبوبیت اهل بیت را در دنیای اسلام بی نظیر خواندند و تأکید کردند: جمهوری 
اسلامی به عنوان پرچم برافراشته اهل بیت در مقابل نظام سلطه، معتقد است در 
دنیای اسلام هیچ خط فاصل مذهبی، قومی، فرقه ای و نژادی، حقیقی نیست و تنها 
خط فاصل برجسته و حقیقی، مرزبندی میان دنیای اسلام با جبهه کفر و استکبار 

جهانی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با توصیه مؤکد به مجمع جهانی اهل بیت برای بهره 
گیری از عظمت و محبوبیت اهل بیت در دنیای اسلام افزودند: مجمع باید پایگاه 
و محل الهام گیری همه مسلمانان و جانهای مشتاق از معارف اهل بیت باشد و به 

گونه ای عمل کند که زینت اهل بیت شود.
رهبر انقلاب معارف اهل بیت را مجموعه ای کامل از همه نیازهای مختلف آحاد 
بشر و جوامع بشری خواندند و گفتند: جوامع اسلامی امروز به همه ابعاد معارف 
اهل بیت نیاز جدی دارند و مجمع جهانی باید با برنامه ریزی دقیق و صحیح و 

استفاده از شیوه های معقول و ابزارهای تأثیرگذار، این وظیفه سنگین را انجام دهد.
ایشان با اشاره به پرچم برافراشته نظام جمهوری اسلامی در مقابل نظام استکبار 
افزودند: پیروان اهل بیت و شیعیان جهان مفتخرند که نظام اسلامی در مقابل 
اژدهای هفت سر نظام سلطه، سینه سپر کرده و به اعتراف خود مستکبران، بسیاری 

از نقشه های آنان را به شکست کشانده است.
رهبر انقلاب رمز استواری جمهوری اسلامی را الهام گیری از اهل بیت دانستند و 
افزودند: آن ستارگان درخشان با معارف نظری و سیره عملی خود به ما آموخته اند 

که چگونه با تدبر و عمل به قرآن، راه اسلام عزیز را بپیماییم.
پرچم جمهوری اسلامی ایران، پرچم عدالت و معنویت است

حضرت آیت الله خامنه ای پرچم جمهوری اسلامی را پرچم عدالت و معنویت 
خواندند و گفتند: بدیهی و طبیعی است که دنیای سلطه که همه باورها و اعمالش 
بر مادیات و پول و زور متکی است، در مقابل این پرچم به معارضه و دشمنی برخیزد.
ایشان، آمریکا را در رأس جبهه استکبار خواندند و افزودند: امام بزرگوار با الهام 
از قرآن به همه یاد داد که خطوط فاصل غیرحقیقی میان جوامع اسلامی را کنار 
بگذارند و فقط یک خط فاصل یعنی مرزبندی دنیای اسلام با کفر و استکبار را قبول 

داشته باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: براساس همین باور عمیق بود که 
حمایت از فلسطین از همان روزهای اول در دستور کار انقلاب اسلامی قرار گرفت و 
امام با همه وجود پای مسئله فلسطین ایستاد و جمهوری اسلامی امروز هم به همین 
هندسه سیاسی ترسیم شده امام راحل عظیم الشأن عمل می کند و در آینده نیز به 

آن وفادار خواهد ماند.
ایشان، همدلی بی نظیر موجود میان ملتها در سراسر دنیای اسلام با ملت 
ایران را به علت پایبندی مردم ایران به راهبرد امام یعنی نفی خطوط مذهبی، 
ما  اساس  همین  بر  افزودند:  و  دانستند  اسلام  جهان  در  نژادی  ای،  فرقه 
همیشه همه کشورهای اسلامی را به بی اعتنایی به مسائلی همچون »شیعه و 
سنی«، »عرب و عجم« و دیگر خطوط فاصل، و عمل به مبانی و اصول دعوت 

کرده ایم.
رهبر انقلاب، تشویق ملتهای دیگر به ایستادگی در مقابل زورگویی ها را از علل 
عصبانیت نظام سلطه و دشمنی آنها دانستند و گفتند: خنثی کردن نقشه های 
جنایتکارانه آمریکا در کشورهای مختلف که یک نمونه آن داعش بود، باعث تبلیغات 
متراکم ایران هراسی و شیعه هراسی، و متهم کردن ایران به دخالت در کشورهای دیگر 

شده است.

همه باید در مقابل سیاستهای استکباری هوشیار باشند
ایشان با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی دخالتی در کشورهای دیگر ندارد، 
اتهام زنی های سلطه گران را ناشی از عجز و ناتوانی آنها در جلوگیری از پیشرفت های 
چشمگیر نظام اسلامی خواندند و افزودند: البته همه باید در مقابل سیاستهای 

استکباری هوشیار باشند و با آنها همراهی نکنند.
حضرت آیت الله خامنه ای، سیاست کنونی استکبار را پر رنگ کردن تفاوت ها و 
خطوط فاصل غیرواقعی در دنیای اسلام برشمردند و گفتند: تحریک و نقشه کشی 
برای جنگ شیعه و سنّی، عرب و عجم، شیعه با شیعه، و سنّی با سنّی که اکنون 
در برخی از کشورها مشاهده می شود، سیاست شیطان بزرگ یعنی آمریکا است که 
باید در مقابل آن هوشیار بود. ایشان با اشاره به اینکه پیروان اهل بیت باید پرچمدار 
همبستگی و هم افزایی باشند، افزودند: همچنان که از روز اول گفتیم، تشکیل 
مجمع جهانی اهل بیت به معنای مقابله و دشمنی با غیرشیعه نیست و از ابتدا نیز با 

برادران غیرشیعه که در راه درست حرکت کرده، همراهی کرده ایم.
رهبر انقلاب در پاسخ به این سؤال که »آیا توانایی مقابله با معارضه های دشمنان 
جهان اسلام وجود دارد«، گفتند: قطعاً توانایی متوقف کردن و عقب راندن استکبار 

با توجه به ظرفیتهای نرم افزاری و سخت افزاری دنیای اسلام وجود دارد.
ایشان »حقایق و معارف اسلامی، توکل به خدا، نگاه امیدوارانه به تاریخ، مسئله 
اشاره  با  و  خواندند  اسلام  جهان  نرم افزاری  های  ظرفیت  جمله  از  را  مهدویت« 
زمینه  در  البته  افزودند:  لیبرال دموکراسی  نظام  و  بن بست های فکری غرب  به 
سخت افزاری، مستکبران با استعمارگری و استفاده از منابع دنیای اسلام و به کار 
بردن انواع حیله ها، خود را قوی کرده اند اما ظرفیتهای طبیعی دنیای اسلام برای 
پیشرفت بسیار زیاد است که اهمیت یک نمونه آن یعنی نفت و گاز امروز برای همه 

آشکارتر شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای، شکوفا شدن ظرفیت ها را در گرو عزم راسخ، شناخت 
دشمن، هدایتی همچون هدایت امام بزرگوار و کنار گذاشتن کم کاری ها دانستند و 
گفتند: امروز جمهوری اسلامی به عنوان یک الگو و واقعیت زنده، توانسته در مقابل 
انواع دشمنی ها و حملات تاب آوری نشان دهد و آن نهال تازه روییده را به درختی 
کهن تبدیل کند. البته مقصود از الگو بودن، الگوگیری از ساختار سیاسی نیست 

بلکه تمسک به اصول و مبانی امام بزرگوار است.
و  است  روشنی  آینده  اسلام  دنیای  آینده  کردند:  خاطرنشان  پایان  در  ایشان 

مجموعه شیعه می تواند نقش آفرینی بزرگی در آن انجام دهد.
مجمع  دبیرکل  رمضانی  والمسلمین  حجت الاسلام  دیدار،  این  ابتدای  در 
جهانی اهل بیت)ع( از هفتمین اجلاس مجمع عمومی این مجمع که با حضور 
شخصیت هایی از ۱۱۷ کشور و با شعار »اهل بیت)ع( محور عقلانیت، عدالت و 

کرامت« برگزار شد، گزارشی بیان کرد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار شرکت کنندگان اجلاس مجمع جهانی اهل بیت)ع(:

جمهوری اسلامی اژدهای هفت سر استکبار را عقب راند

رئیس جامعه روحانیت مبارزدر پیامی به کنگره سالانه 
در  کرد:  عنوان  دانشجویان  اسلامی  جامعه  اتحادیه 
مقابل ضعف ها و کاستی ها مسئولانه موضع بگیرید 
و از هر گونه افراط و تفریط، بزرگنمایی و بی تفاوتی 

بپرهیزید. 
روحانیت  جامعه  رئیس  کرمانی  موحدی  الله  آیت 
مبارز طی پیامی به بیست و پنجمین کنگره سالانه 
اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان عنوان کرد: وجود 
تشکل های دانشجویی با رویکردی ارزشی و انقلابی 
اهمیت زیادی در ارتقای فکری و معنوی محیط های 
حرکت های  مجموعه  در  را  آن  آثار  که  دارد  نخبگی 
و  بوده  شاهد  مدت  دراز  و  مدت  میان  در  اجتماعی 

خواهیم بود.
در این پیام آمده است: ایمان سرمایه اصلی هر انسان 
است. حفظ ایمان در دوران جوانی تحفه الهی است. 
تلاش نمایید با خلوص نیت و عمل صالح شخصیت 

ایمانی خود را تقویت کنید.
وی در این پیام انقلاب اسلامی را حادثه بزرگ تاریخ 
گنج  این  میراث دار  شما  افزودند:  و  برشمرد  معاصر 
نوبت شما  اینک  )انقلاب اسلامی( گرانبها هستید. 
دستاورد های  برسانید.  منزل  به  را  بار  این  که  است 
جمهوری اسلامی ایران بسیار و افتخارآمیز است و سعی 
کنید آن ها را بشناسید و در تبیین و معرفی آن ها به دیگر 
جوانان تلاشی جهادی کنید و به تعبیر قرآن به جهاد 

کبیر همت کنید.
موحدی کرمانی در پیام خود تصریح کرد: دولت های 
روبرو  زیادی  مشکلات  با  ایران  اسلامی  جمهوری 
هستند بهترین کار، کمک به آنها، مشورت دهی و نقد 
مشفقانه است و  با گفتگو های کارشناسانه و منصفانه 

دنبال راهگشایی و راهکار های عملی باشید.
وی مقاومت و صبوری را کلید حل مشکلات برشمردند 
و نوشتند: خود و دیگران را به صبر توصیه کنید و در 
دفاع از حق و عمل به وظیفه و خیرخواهی، سستی به 
خود راه ندهید. در مقابل ضعف ها و کاستی ها مسئولانه 
موضع بگیرید و از هر گونه افراط و تفریط، بزرگنمایی و 

بی تفاوتی بپرهیزید.

آیت الله موحدی کرمانی: 

در مقابل ضعف ها و کاستی ها مسئولانه موضع بگیرید 

مبادی  »کنترل  و  یادآور«  دٌز  »تزریق  جمهور  رئیس 
ورودی کشور« را ۲ موضوع مهم برای مقابله با ویروس 
کرونا در شهریورماه اعلام کرد و گفت: با توجه به تردد 
زائران اربعین و افزایش مسافرت ها در روزهای پایانی 
تابستان لازم است همه مردم شیوه نامه های بهداشتی 

را با جدیت رعایت کنند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا »تزریق دز یادآور« و »کنترل مبادی 
ورودی کشور« را دو موضوع مهم برای مقابله با ویروس 
کرونا در شهریور ماه اعلام کرد و گفت: با توجه به تردد 
زائران اربعین و افزایش مسافرت ها در روزهای پایانی 
تابستان لازم است همه مردم شیوه نامه های بهداشتی 

را با جدیت بیشتری رعایت کنند.
رئیس جمهور با اشاره به گزارش وزارت بهداشت مبنی 
بر واکسیناسیون ۷۴ درصدی در کشور گفت: ضروری 
است نتایج مثبت واکسیناسیون و تزریق دز یادآور، برای 

مردم از طریق رسانه ها تشریح شود.
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  رئیسی  آیت الله 

اربعین را یک رویداد عظیم و افتخار آمیز معرفی کرد 
عاشقان  تلاش  با  جهانی  بزرگ  حرکت  این  گفت:  و 
اباعبدالله)ع( و دوستداران مخلص اهل بیت)ع( برگزار 
و  این زمینه خدمتگزاری  می شود و وظیفه دولت در 

تسهیل گری برای تردد زائرین است.
رئیس جمهور با بیان اینکه رمز موفقیت برگزاری هرچه 
بهتر اربعین مردمی بودن آن است، از متولیان این امر 
و مسئولین دستگاه های مختلف خواست از ظرفیت 
گروه های مردمی و جهادی بصورت شایسته استفاده 

شود.
آیت الله رئیسی ثبت نام در سامانه »سماح« را به منظور 
خدمت رسانی بهتر و تردد آسانتر زائرین اربعین ضروری 
و مهم دانست و بر لزوم اطلاع رسانی دقیق برای آرامش 
فوری  رفع  و  )ع(  الحسین  اباعبدالله  عاشقان  بیشتر 

دغدغه ها و مشکلات زوار تاکید کرد.
در کشور  آرامش  ایجاد  از  ابراز خرسندی  با  رئیسی 
این  نمی خواهند  دشمنان  کرد:  تصریح  عراق، 
راهپیمایی عظیم که ظرفیتی برای جبهه مقاومت و 

جهان اسلام است به خوبی برگزار شود اما هر سال بر 
شکوه و عظمت اجتماع بزرگ عاشقان اباعبدالله افزوده 

می شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود، به 
نزدیک شدن زمان بازگشایی مدارس و دانشگاه ها اشاره 
پروتکل های  و »رعایت  بر ضرورت »تهویه مناسب«  و 

بهداشتی« تاکید کردند.
و  علوم  وزارتخانه های  به  زمینه  همین  در  رئیسی 
آموزش و پرورش ماموریت دادند که با توجه به شرایط 
فعلی کشور آئین نامه و دستورالعمل های بهداشتی به 
مناسبت بازگشایی مدارس و دانشگاه ها را به روز رسانی 

وآنرا برای مردم تبیین و تشریح کنند.
دوازدهم  گرامیداشت  با  همچنین  رئیسی  آیت الله 
شهریور ماه، روز ملی »بهورز«، گفت: بهورزان عزیز در 
شرایط مختلف و دشوار در مناطق محروم و دورافتاده 
کشورمان همیشه درحال خدمت رسانی و ارائه خدمات  
و  مردم هستند  و عموم  روستاییان  به   بهداشتی  لازم  

دولت قدردان زحمات آنان است.

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا؛

مردم شیوه نامه های بهداشتی را با جدیت بیشتری رعایت کنند

بخشنامه دادستان کل کشور :

سرقت های همراه با خشونت مشمول محاربه است 
دادستان کل کشور در بخشنامه ای اعلام کرد: سرقت های توأم با خشونت و 

بکارگیری سلاح، مشمول ماده ۲۷۹ قانون مجازات اسلامی )محاربه( خواهد بود.
با توجه به تاکید ها و دستور رئیس قوه قضاییه به دادستان کل کشور جهت 
تشکیل ستادی ویژه برای مقابله با سرقت های خشن و زورگیری ها، حجت الاسلام 
به  خطاب  نامه ای  در  کشور  کل  دادستان  منتظری  محمدجعفر  المسلمین  و 
روسای دادگستری و دادستان های سراسر کشور درباره نحوه برخورد و رسیدگی به 

پرونده های سرقت های همراه با بکارگیری سلاح سرد و گرم، دستوراتی صادر کرد.
در بخشنامه دادستان کل کشور آمده است: در مراکز استان ها و یا شهرستان هایی 
نوع  این  به  رسیدگی  ویژه  شعب  است  لازم  می افتد،  اتفاق  حوادث  اینگونه  که 
پرونده ها در دادسرا و دادگاه بدوی و تجدیدنظر تشکیل و اسامی قضات به همراه 

شماره تلفن آنان به این دادستانی ارسال شود.
حجت الاسلام و المسلمین منتظری در این بخشنامه دستور داده است: از 
ضابطین مؤکداً خواسته شود کلیه پرونده های دارای عناوین فوق را در اسرع وقت به 
دادسرا ارسال و در مواردی که تحقیقات و جمع آوری ادله به آنان ارجاع شده با قید 

فوریت تکمیل و به دادسرا اعاده نمایند.
دادستان کل کشور با تاکید بر رسیدگی به این پرونده ها در دادسرا و دادگاه در 
اسرع وقت و با قاطعیت کامل، به روسای دادگستری و دادستان های سراسر کشور 
اعلام کرد ضروری است برای این نوع اقدامات و سرقت های توأم با خشونت و 
بکارگیری سلاح که غالبا مشمول ماده ۲۷۹ قانون مجازات اسلامی )محاربه( 

هستند، تأمین کیفری از نوع قرار بازداشت موقت صادر شود.
در بخشی از این بخشنامه آمده است: در صورت لزوم، از ظرفیت نیرو های بسیج 
در اینگونه موارد نیز استفاده شود و از نیرو های انتظامی و اطلاعاتی حمایت جدی 
بعمل آید. دادستان کل کشور در بخشی از این بخشنامه به روسای دادگستری و 
دادستان ها اعلام کرد که به هیچ عنوان به سارقان به عنف، مقرون به آزار و مسلحانه 
و دارای سابقه سرقت مرخصی داده نشود، همچنین برای محکومین و مجرمین 
حرفه ای و سابقه دار )کیف قاپ، به عنف، مسلحانه و مقرون به آزار( پیشنهاد عفو 
داده نشود. دادستان کل کشور همچنین تاکید کرد که برای اجرای احکام صادره 
در خصوص پرونده های سرقت )اعم از غیابی و حضوری( اقدام عاجل به عمل آید.

سجاد عابدی *
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مروری بر خواص فوق العاده مویز

بر خلاف تصور بسیاری از مردم، خوابیدن بر روی زمین سفت می تواند مشکلات 
اسکلتی_ عضلانی را کمتر کند.

اگر در سفر یک روزه تفریحی هستید یا تشک ندارید، خوابیدن روی زمین گزینه 
معقولی است. با این حال، شاید در حالت عادی از این کار اجتناب کنید. بله، چه 
کسی دوست دارد دراز کشیدن خواب روی تشک نرم و راحت را به خوابیدن روی 
زمین فدا کند. قطعا هیچ کس دوست ندارد. اما در این مطلب ما می خواهیم به 
شما در مورد فوایدی بگوییم که حتی برای یک بار شما را تشویق می کند تا روی 

زمین خوابیدن را امتحان کنید. ادامه مطلب را بخوانید!
خوابیدن روی تشک یک پدیده نسبتا جدید است. اجداد ما همیشه روی 
نشان  که  دارد  وجود  اند. همچنین شواهدی  زمین خوابیده  روی  یا  درختان 
می دهد افرادی که در جنگل ها یا در فرهنگ های بدوی زندگی می کنند، نسبت به 

بسیاری از ما در جوامع مدرن، مشکلات اسکلتی – عضلانی کمتری دارند.
فواید خوابیدن روی زمین چیست؟

کاهش کمردرد
خوابیدن روی زمین کمردرد را کاهش می دهد. خوابیدن روی زمین می تواند 
برای ستون فقرات شما مفید باشد. شما تشک نرمی ندارید که بدن تان را در 
بر بگیرید، بنابراین ستون فقرات شما این فرصت را پیدا می کند با زمین تماس 

مستقیم داشته باشد. همچنین هنگامی که روی زمین خوابیده اید، آگاهی شما 
از وضعیت بدن تان بیشتر می شود و تجربه جدیدی خواهید داشت. اما مراقب 
حالت  بهترین  پشت  به  خوابیدن  باشید،  زمین  روی  خود  خوابیدن  وضعیت 
خوابیدن است. خوابیدن به پهلو سبب می شود که خم کننده های مفصل های 
ران )لگن( و ماهیچه همسترینگ شما به مرور زمان سفت شوند و منجر به ایجاد 

درد می شود.
کمک به بهبود وضعیت بدنی

خوابیدن روی زمین همچنین می تواند وضعیت بدن را بهبود بخشد. کمر، گردن 
و سر شما را در یک راستا قرار می دهد؛ و سبب اصلاح وضعیت بدنی شما می شود. 
از آن جایی که به تسکین کمردرد کمک می کند، به وضعیت بهتر بدن نیز کمک 
می کند. زیرا کمر درد یکی از دلایل و نشانه های است که نشان می دهد افراد در 

وضعیت بدنی نامناسب قرار دارند.
درمان بی خوابی

بستر نامناسب برای خوابیدن یکی از دلایل اصلی بی خوابی است. مجبورید 
تمام شب پهلو به پهلو شوید و فردای آن با احساس گیجی و بی خوابی از تخت 
برخیزید. اگر تشک شما سبب ایجاد این اختلال است، خوابیدن روی زمین 
می تواند راه حلی موثر باشد. شاید، در ابتدا کمی ناراحت باشید، اما هنگامی که 

بدن شما به آن عادت کنید، بهترین انتخاب خواهد بود.
جلوگیری از گرمای بیش از حد

گرمای بیش از حد بدن یک مشکل رایج است، بیشتر زمانی احساس گرمای 
شدید می کنید که روی یک تشک نامناسب خوابیده باشید. روی یک تشک بد 
می خوابید. گرمای خارج شده از بدن در طول خواب می تواند در لایه های تشک 
به دام بیفتد. همین امر سبب گرم شدن سطح تشک شده و منجر به گرما بدن شما 
می شود. در نهایت سبب اختلال در خواب شود. اما وقتی روی زمین می خوابید، 
هیچ ماده ای وجود ندارد که گرمای دفع شده بدن را به خود گرفته و دوباره به بدن 
شما منتقل کند. به همین دلیل این روش از گرمای بیش از حد جلوگیری می کند.

چگونه خوابیدن روی زمین را راحت تر کنیم؟
آماده سازی ذهنی

در اوایل خوابیدن روی زمین سخت است و سبب ناراحتی شما می شود، پس 
انتظار احساس ناراحتی را داشته باشید. ممکن است بدن شما کمی درد کند، زیرا 

در حال تطبیق با سطح جدید و روش جدید می باشد.
سطح مناسبی انتخاب کنید

خوابیدن روی زمین به معنای خوابیدن مستقیم روی زمین نیست. می توانید از 
مواد متعددی برای نرم کردن سطحی که می خوابید، بدون این که مزایای آن را از 
بین برود را استفاده کنید. می توانید از تاتامی استفاده کنید، حصیری که ژاپنی ها 
بیش از هزار سال است از آن استفاده می کنند. یا از یک تشک یوگا ساده استفاده 

کنید.
در انتخاب بالش دقت کنید

از بالش های ضخیم استفاده نکنید. می توانید از یک بالش نازک استفاده کنید 
که فقط کمی سر تان بالاتر از باقی بدن تان قرار گیرد. یا حتی می توانید بازوی 
خود را زیر سرتان قرار دهید. استفاده از بالش برای بالا نگه داشتن سر، فقط برای 
راحتی شما، راه حلی نیست، تنها فایده ای ندارد بلکه صبح با گردن درد از خواب 
بیدار خواهید شد. حتی می توانید در صورت لزوم یک بالش زیر زانوهای خود قرار 

دهید )اگر به پشت می خوابید(.
موقعیت مناسب بدنی را برای خواب انتخاب کنید

خوابیدن به پهلو، شکم یا حتی پشت، فواید بی شماری به همراه دارد. طرز 
با چه شکل خوابیدن احساس  خوابیدن تان مهم نیست، مهم این است که 
راحتی بیشتری می کنید. برای فهمیدن این مورد روش های مختلف نحوه و شکل 
خوابیدن را امتحان کنید. آن وقت اگر دردی احساس نکردید و ستون فقرات تان 
در حالت درستی قرار می گرفت، یعنی حالت خوابیدن مناسبی را انتخاب کرده 

اید.
اگر به پهلو می خوابید، مطمئن شوید که گردنتان در راستای ستون فقرات قرار 
می گیرد، )می توانید از یک بالش نازک یا حتی بازوها برای این منظور استفاده 
کنید(. اگر روی شکم می خوابید، مطمئن شوید که بالش خیلی بلند نیست )اگر 

بالش دارید(، زیرا این عمل منجر به درد گردن می شود.
فواید خوابیدن روی زمین

در حالی که خوابیدن روی زمین ممکن است بدوی و سخت به نظر برسد، 
اما در واقع می تواند به طور غیرمنتظره ای برای شما مفید باشد. همراه با بهبود 
وضعیت ستون فقرات، به کاهش کمردرد، بهبود وضعیت بدن و جلوگیری از 
گرمای بیش از حد آن کمک می کند. استفاده از تشک تاتامی ژاپنی یا تشک 
یوگا همراه با وضعیت بدنی مناسب در نهایت به شما یک خواب آرام بخش هدیه 

می دهد.

چگونه خوابیدن روی زمین را راحت تر کنیم؟

عضو هیات علمی دانشکده تغذیه؛فواید خوابیدن روی زمین را بشناسید

نمک های رنگی سرطانزا هستند

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با بیان اینکه نمک های 
صورتی، دریا و یا سنگ نمک سرشار از ناخالصی است، گفت: این نمک ها خطر 

ابتلا به سرطان را افزایش می دهند.
غزاله اسلامیان، با اشاره به اینکه نمک های دیگری به غیر از نمک ید دار تصفیه 
شده در بازار وجود دارد، اظهار کرد: نمک هایی با فرم ها و نام های مختلف مثل 
سنگ نمک، نمک صورتی و آبی و یا نمک دریا از جمله آنها است که با اهداف 

تجاری به فروش می رسد.
وی با اشاره به اینکه هر نوع نمکی که در طبیعت وجود دارد، در شرایط عادی 
با ناخالصی همراه است خاطرنشان کرد: بسته به اینکه نمک از چه منطقه ای 

برداشت می شود، ناخالصی ها و طبیعتاً رنگ آن هم متفاوت است.
اسلامیان با بیان اینکه نمک زمانی که به کارخانه می رسد، ناخالصی های آن از 
بین می رود، بلوری شکل شده و به آن ید اضافه می شود، گفت: نمک کریستاله 

و یددار سالم ترین نمکی است که متخصصان استفاده از آن را توصیه می کنند.
وی با بیان اینکه نمک های صورتی، دریا و یا سنگ نمک در واقع سنگ نمکی 
است که از دل طبیعت استخراج شده و سرشار از ناخالصی است، خاطرنشان 
کرد: این نمک ها خطر ابتلاء به انواع سرطان ها از جمله سرطان کبد و مثانه را 

بالا می برد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر این که 
استفاده طولانی مدت از نمک های تصفیه نشده خطر ابتلاء به انواع بیماری ها را 
نیز افزایش می دهد هشدار داد: مطالعات انجام شده نشان دهنده این است که 
استفاده از این نمک ها التهاب اور و امکان رسوب کردن آن در عروق و کبد بسیار 

زیاد است.
وی با بیان اینکه علاوه بر ناخالصی های نمک های رنگی، استفاده از این نمک ها 
مشکلات دیگری نیز در پی دارد خاطرنشان کرد: نمک های تصفیه نشده در 
مقایسه با نمک یددار کریستاله شوری کمتری دارند به طور مثال یک قاشق نمک 
تصفیه شده شورتر از یک قاشق نمک تصفیه نشده یا سنگ نمک است بنابراین 
زمانی که از این نوع نمک ها استفاده می کنید برای مزه دار کردن غذا از مقدار 
بیشتری نمک استفاده می کنید، در نتیجه هم نمک بیشتری مصرف می کنید و 

هم ناخالصی بیشتری همراه با این نمک ها وارد بدنتان می شود.
اسلامیان با بیان این که نمک های تصفیه نشده مجوز مصرف از سوی سازمان 
غذا و دارو ندارند، ادامه داد: تبلیغاتی که در راستای مفید بودن این نمک ها برای 
سلامت می شود، دقیقاً برعکس است. در این تبلیغات ادعا می شود این نمک ها 
برای سلامت مفید است و همین ادعاهای بی پایه و اساس افراد را ترغیب به 
استفاده بیشتر از نمک می کند در حالی که مهمترین مساله درباره هر نوع نمکی 

مضر بودن آن است و باید تا جای ممکن مصرف نمک را به حداقل برسانیم.
وی با تاکید بر این که مقدار مجاز مصرف نمک، پنج گرم معادل یک قاشق 
چایخوری در روز است تاکید کرد: یک فرد سالم بزرگسال بیشتر از این مقدار مجاز 

به استفاده از نمک در روز نیست.
پزشکی  علوم  دانشگاه  غذایی  صنایع  و  تغذیه  دانشکده  علمی  عضوهیئت 
شهیدبهشتی در ادامه نسبت به نمک پنهان موجود درمواد غذایی هشدار داد و 
افزود: رب گوجه فرنگی، انواع کنسروها، بیسکویت ها، کیک ها و سایر فرآورده  ها 
دارای مقادیر قابل توجهی نمک اند که باید در زمان استفاده از آن به اطلاعات 

تغذیه ای آن توجه شود.

متخصص گوش و حلق و بینی مطرح کرد:

راه های جلوگیری از خونریزی بینی
متخصص گوش و حلق و بینی و فوق تخصص جراحی سر و گردن می گوید: 
بهترین کار در مواجهه با خونریزی بینی، نشستن و تکیه دادن سر به دیوار است و 
با گرفتن محکم دو طرف پرده بینی به مدت ۱۰ دقیقه و همچنین گذاشتن کیسه 

پارچه ای یخ در بالای بینی می توانیم به بند آمدن خونریزی کمک کنیم.
دکتر مهرداد جعفری با اشاره به این مطلب افزود: هنگام تکیه به دیوار نباید سر 
زیاد به عقب برگردد زیرا باعث رانده شدن خون به مجاری گوارشی می شود. پس 
از بند آمدن خون، شستشوی بینی با آب ملایم به باقی نماندن لخته ها در بینی 

کمک می کند.
وی درباره اینکه آیا خون دماغ می تواند ناشی از یک بیماری خطرناک باشد، 
افزود: درصد بسیار کمی از خونریزی های بینی مربوط به بیماری های بدخیم 
است؛ اغلب خون دماغ ها را مربوط به خشکی هوا، انحراف تیغه بینی یا تنفس 

هوای خشک و سرد است.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران درباره اینکه خونریزی بینی همراه با چه 
علائمی خطرناک است، گفت: بیشترین خونریزی بینی به دلیل خشکی مخاط 
است اما بعضی از خونریزی های بینی به دلیل افزایش فشار خون اتفاق می افتد؛ 
با حمله فشار خون مویرگ ها پاره شده و خونریزی اتفاق می افتد اگر خونریزی 
بینی همراه با کبودی در اندامها باشد احتمال اختلال انعقادی وجود دارد که 
نیاز به انجام آزمایشات تکمیلی دارد همچنین افرادی که به دنبال بیماری قلبی 
از داروی وارفارین استفاده می کنند ممکن است دچار خونریزی بینی شوند که در 

این صورت نیاز به کنترل دوز داروی وارفارین می باشد.
دکتر جعفری با بیان اینکه اگر در مدت ۲۰ دقیقه با اقدامات گفته شده خونریزی 
کنترل نشود باید به مراکز درمانی مراجعه شود، ادامه داد: در سالمندان بیشتر با 
خونریزی بینی مواجه می شویم زیرا با بالا رفتن سن مخاط بینی نازک تر و شکننده 
تر می شود همچنین فشار خون بالا و مصرف داروهای ضد انعقاد در سالمندان 

باعث بروز این عارضه می شود.
وی خونریزی مکرر بینی در کودکان را به دلیل دستکاری بینی در آنها دانست و 
به انجام اقداماتی مانند نوشیدن آب به اندازه، گذاشتن بخور سرد در اتاق کودک و 

همچنین چرب کردن بینی کودک با ویتامین آ توصیه کرد.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران در مورد خونریزی بینی در سالمندان گفت: 
کنترل فشار خون و اصلاح غلظت خون )در صورت نیاز( و همچنین مرطوب 
نگه داشتن بینی با نوشیدن آب کافی، همچنین چرب کردن مخاط خشک را از 

راه های بهبود این عارضه در سالمندان است.
دکتر جعفری همچنین از راه هایی چون کوتریزاسیون )سوزاندن( و تامپون بینی 

برای کنترل خونریزی های ادامه دار بینی نام برد.

سلامت

توصیه هایی برای سلامت زائران
 در پیاده روی اربعین

با توجه به طولانی بودن مسیر پیاده روی اربعین احتمال بروز انواع مخاطرات 
وجود دارد؛ به همین منظور  برای حفظ سلامت زائران، از طرف رئیس کمیته 

بهداشت و درمان اربعین حسینی توصیه هایی ارائه شده است.
تدارک و امکانات برگزاری هر چه باشکوه تر مراسم اربعین مدت هاست که در 
کشور آغازشده است. سازمان اورژانس کشور با توجه به وظایفی که در حوزه 
خدمات درمانی به زائران بر عهده دارد، تمهیدات لازم را اندیشیده و به منظور حفظ 

سلامت زائران به ارائه توصیه هایی در این خصوص می پردازد.
این افراد نباید در پیادروی اربعین شرکت کنند

اگرچه دریافت واکسن کرونا و نداشتن علائم بیماری به عنوان اولویت اول برای 
شرکت در پیاده روی اربعین در نظر گرفته شده است اما سایر مخاطرات سلامت 
نیز باید در نظر گرفته شود. دکتر پیمان صابریان، رئیس سازمان اورژانس کشور و 
کمیته بهداشت و درمان ستاد مرکزی اربعین حسینی در گفت وگو با ایرنا می گوید: 
»توصیه می شود افراد سالمند، افراد دارای بیماری های زمینه ای مثل فشارخون، 
دیابت، بیماری قلبی و تنفسی، کودکان و خانم های باردار در این سفر حضور 
نداشته باشند.« به گفته صابریان، اکثر بیماران با کنترل شرایط و مصرف داروی 
به موقع می توانند پیاده روی را انجام دهند اما این دسته افراد در انتخاب ساعت 
پیاده روی باید دقت لازم را داشته باشند و از پیاده روی زیر نور آفتاب اجتناب کنند. 
همچنین این افراد باید از استراحت کافی در حین پیاده روی برخوردار شوند اما 
چنانچه فردی شرایط بیماری حادی دارد توصیه می کنم حتماً با نظر و مشورت 

پزشک اقدام به شرکت در پیاده روی اربعین نماید.
توصیه های مهم به افراد مبتلا به کمردرد و زانودرد

صابریان به زائرانی که سابقه کمردرد و زانودرد دارند، توصیه می کند: »به منظور 
پیشگیری از عود کردن کمردرد یا زانودرد، در طی پیاده روی اربعین مایعات کافی 
بنوشید تا آب بدنتان از دست نرود چون مهره ها روی غضروف هایی قرار دارد که 
این غضروف ها حاوی یک ماده ژله مانند و عمدتاً حاوی آب است. کم آبی باعث از 
دست دادن آب دیسک های ستون فقرات و درنتیجه کمردرد می شود. همچنین 
افراد مبتلا به زانودرد نیز باید به آرامی پیاده روی را انجام دهند و در فواصل مختلف 

استراحت کنند که صدمه ای به مفصل های پا ایجاد نشود.«
در صورت ابتلا به کرونا به مراکز درمانی مراجعه کنید

رئیس کمیته بهداشت و درمان اربعین توصیه می کند: »زائران به محض پیدا 
کردن علائم، خودشان را از بقیه زوار جدا کرده و به مراکز درمانی ما مراجعه کنند تا 
با مصرف دارو بهبود یابند. خوشبختانه با توجه به تغییر سویه کرونا و کاهش قدرت 
کشندگی آن، زائران می توانند در صورت ابتلا به کرونا با استراحت و مراجعه به 

مراکز درمانی بهبودی کامل پیدا کنند.«
صابریان تأکید می کند: »اگر فردی به کرونا مبتلا شده یا علائمی را در خود 
احساس می کند و هنوز به پیاده روی مراجعه نکرده، ترجیحاً اقدام به پیاده روی 
نکند چون در طول مسیر امکان اینکه افراد مختلفی را درگیر کند زیاد است و از 

طرف دیگر، پیاده روی می تواند باعث عود کردن بیماری شود.«
سلامتتان را در اولویت قرار دهید

صابریان به منظور حفظ سلامت عمومی، به زائران توصیه می کند: »حتماً از آب 
بهداشتی و پلمپ شده استفاده کنید. سلامتتان را در اولویت قرار دهید و ساعات 
پیاده روی را در زمان هایی انتخاب کنید که تابش آفتاب کمتر باشد. به منظور 
پیشگیری از ابتلا به بیماری ها، بهداشت فردی و شستن دست ها با آب و صابون را 
جدی بگیرید. حتماً به توصیه همکاران من که در طول مسیر همراهتان هستند، 
گوش کنید و اگر نیاز به بستری داشتید، حتماً بستری شوید. ما همواره تلاش 
می کنیم بهداشت و سلامت هم وطنان را تأمین کنیم و امیدواریم با رعایت توصیه ها 

از سوی زائران کمترین آسیب را داشته باشیم و با مشکلی مواجه نشویم.«
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مدیر کل ثبت احوال استان قم خبرداد:

اسامی ائمه، همچنان پرطرفدار
 در بین قمی ها

مدیر کل ثبت احوال استان قم با اشاره به اینکه برای در انتخاب نام فرزندان در قم 
اسامی ائمه اطهار)ع( بیشترین فراوانی را داشته است، گفت: در پنج ماه ابتدای سال 

جاری ۷ هزار و ۴۳۶ ولادت و دو هزار و ۷۰۲ وفات به ثبت رسیده است.
منوچهری تیموری، در گفت وگویی با اشاره به اینکه کارکنان ثبت احوال صادقانه و 
خالصانه تلاش می کنند، بیان کرد: در ثبت احوال بیش از ۵۱ خدمت ارائه می شود که 

این خدمات پایه و اساس سایر دستگاه ها است.
وی ادامه داد: سامانه های ثبت احوال که برای احراز هویت افراد در اختیار سایر 
دستگاه است همه به روز هستند تا هم از بروز خطا جلوگیری کنند و هم مسئولین 

بتوانند به درستی کار مردم را ساماندهی کنند.
مدیر کل ثبت احوال استان قم اظهار کرد: حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار سند اعم 
از ولادت و وفات در استان قم وجود دارد که همه آن ها آرشیو شده و در پایگاه اطلاعاتی 

جمعیت کشور نیز بار گذاری شده اند.
وی با بیان اینکه یکی از اهداف ثبت احوال ثبت وقایع حیاتی است، گفت: بیش 
از ۹۸ درصد وقایع استان به موقع ثبت می شود که کمک علوم پزشکی، شوراها، 
دهیاری ها، بخشداری ها و سایر دستگاه های ذی ربط در جهت تحقق این هدف بسیار 

ارزشمند است.
تیموری با اشاره به اینکه برای ثبت ولادت ۱۵ روز و برای وفات ۱۰ روز فرصت وجود 
دارد، اضافه کرد: در یک سال اخیر بیش از ۵۷ هزار جلد شناسنامه مکانیزه صادر شده 

است که این روند ادامه دارد.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه سفر اربعین را در پیش داریم و افراد برای اخذ گذرنامه 
نیاز به شناسنامه دارند؛ همکاران ما در ساعات غیراداری نیز حضور دارند تا به مردم 
خدمت کنند و برای افرادی که شناسنامه آن ها نیاز به تغییر و... و. دارد در کوتاه ترین 
زمان یعنی در بازه سه تا چهار روزه شناسنامه شان را صادر کنند تا افراد برای سفر با 

مشکل مواجه نشوند.
وی با اشاره به اینکه در یک سال اخیر ۷۱ هزار ثبت نام کارت ملی هوشمند انجام 
شده و ۶۱ هزار کارت ملی هوشمند که قبلًا ثبت نام کردند تحویل داده شده است، 
اظهار کرد: با توجه به اینکه استان قم قبلًا پایلوت کارت ملی هوشمند بوده ۹۹ است  
درصد مردم قم ثبت نام کردند و برای یک درصد باقیمانده نیز سعی شده است با اطلاع 

رسانی و کمک سایر دستگاه ها ثبت نام کردند.
مدیر کل ثبت احوال استان قم اضافه کرد: در یک سال اخیر حدود هزار و ۶۰۰ تغییر 
مشخصات هویتی )نام و نام خانوادگی( صورت گرفته است همچنین حدود ۷ هزار 

۶۰۰ مورد نیز گواهی کد ملی برای دستگاه های اجرایی صادر شده است.
27 هزار سند ولادت و فوت  دریکسال گذشته صادر شده است 

وی با بیان اینکه در یک سال اخیر حدود ۲۷ هزار سند ولادت و فوت صادر شده 
است، گفت: ۱۱ هزار پاسخ به استعلام مراجع دولتی و قضایی داشتیم و برای اینکه 

مردم با مشکل مواجه نشدن سعی شده است،به موقع پاسخ داده شود.
تیموری با اشاره به اینکه در روزهای اخیر ۵۰۰ گواهی برای گذرنامه صادر شده است، 
بیان کرد: حدود ۹۵۰ جلد شناسنامه برای افرادی که مادر ایرانی و پدر اتباع دارند صادر 

شده است که کاری برجسته است.
وی با اشاره به اینکه در هفته گذشته در مصلی قدس قم، پردیسان و شهر جعفر آباد 
میز خدمت راه اندازی کردیم که مردم نیز استقبال خوبی به عمل آوردند؛ افزود: به ۲۰ 
دفتر پیشخوان دولت مجوز خدمات ثبت احوال داده است تا افرادی که دسترسی و 

مراجعه به اداره ثبت احوال برایشان دشوار است به آنها مراجعه کنند.
جمعیت استان قم یک میلیون 3۹۹ هزار نفربرآورد شده است 

مدیر کل ثبت احوال استان قم با بیان اینکه حدود یک میلیون ۳۹۹  هزار نفر جمعیت 
استان قم برآورد شده است اما با توجه به اینکه استان قم مهاجر پذیر است؛ جمعیت 
آن نیز سیال است، عنوان کرد: در پنج ماه ابتدای سال جاری ۷ هزار و ۴۳۶ ولادت، 
دو هزار و ۷۰۲ وفات، سه هزار ۲۴۴ واقعه ازدواج و هزار ۱۷۰ واقعه طلاق در استان قم 

به ثبت رسیده است.
وی با اشاره به اینکه برای در انتخاب نام فرزندان در قم اسامی ائمه اطهار)ع( بیشترین 
فراوانی را داشته است، ادامه داد: در پسران علی، محمد، حسین و محمد علی و در 

دختران فاطمه، زهرا، زینب و معصومه بیشترین متقاضی را داشته است.
تیموری در خصوص تغیر نام بیان کرد: تغیر نام های مذهبی خط قرمز ما است اما 
افرادی که به این امر اصرار دارند می توانند از طریق مراجع قضایی اقدام کنند و ما نیز 

تابع دستورات مراجع قضایی هستیم.
در تغیر نام های غیرمذهبی به مذهبی محدودیت نداریم 

مدیرکل ثبت احوال استان قم ادامه داد: در تغیر نام های غیرمذهبی به مذهبی 
محدودیت نداریم و در رابطه با تغییر نام های نامناسب نیز از طریق کمیسیون نام 
استان حل  در  افراد  تقاضاهای  که ۹۹ درصد  بررسی می کنیم  احوال  ثبت  اداره 

می شود.
تیموری افزود: تغییر نام خانوادگی نیز با رعایت حق تقدم نامی که انتخاب می کنند 
امکان پذیر است همچنین پسوند و پیشوند نام خانوادگی نیز قابل تغییر است البته این 

امر درصورتی  است که به اصل نام خانوادگی و معنای آن آسیب نرسد.
خوبی  به  مردم  اطلاعات  از  گفت:  احوال  ثبت  اطلاعات  امینت  با  رابطه  در  وی 
نگهداری می شود و امکان نفوذ و هک ندارد و کارمندان نیز به جای رمز عبور و نام 
کاربری با کارت ملی هوشمند و اثر انگشت به سامانه ها ورود پیدا می کنند و سطح 

دسترسی افراد هم طبقه بندی شده است.
مدیرکل ثبت احوال استان قم اظهار کرد: همه تعرفه های ثبت احوال به صورت 

الکترونیک است و هیچ هزینه ای به صورت نقدی دریافت نمی شود.

از سوی آستان مقدس بانوی کرامت اعلام شد؛
مراسم حرم حضرت معصومه )س(

 در هفته جاری
الاسلام  با سخنرانی حجت  بانوی کرامت شنبه  مراسم شب های حرم مطهر 
والمسلمین حاج ابوالقاسم و مداحی سیدرضا نریمانی، یکشنبه تا پنجشنبه به 
مدت پنج شب با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین حامد کاشانی و به ترتیب 
با مداحی علی مهدوی نژاد، رضا بذری، مسعود زمانی و حسین هوشیار برگزار 

می شود.
براساس این گزارش، برنامه هفتگی مراسم و محافل حرم مطهر بانوی کرامت از ۱۲ تا 
۱۸ شهریور ۱۴۰۱ شامل سالروز شهادت امام حسن مجتبی)ع( از سوی آستان مقدس 

بانوی کرامت اعلام شد.
مراسم حرم مطهر هر روز با برنامه های نیایش صبحگاهی، مراسم سخنرانی و مداحی 
قبل از اذان ظهر، مراسم سخنرانی قبل از اذان مغرب و مراسم سخنرانی و مداحی بعد 

از نماز عشا دنبال خواهد شد.
مراسم قبل از ظهر حرم مطهر بانوی کرامت شنبه و یکشنبه با سخنرانی حجت 
الاسلام والمسلمین ضیایی، دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه با سخنرانی حجت الاسلام 
والمسلمین صادق گلزاده و پنجشنبه و جمعه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
آهنگران و از شنبه تا جمعه به ترتیب با مداحی علیرضا زنگی، سیدحسن گلختمی، 
قاسم جباری، علی بهادری، غلامرضا باقرزاده، غلامحسین حاج قربانی و محمد 

چراغی برگزار می شود.
مراسم قبل از مغرب حرم مطهر شنبه تا چهارشنبه با سخنرانی حجج اسلام 
مداحی  با  و  عدالت  و  قمی  رضایی  میرمعینی،  مقدم،  عزتی  والمسلمین 
محمدمهدی رحمانی، احمد خلفزاه، رضا ساعدی، فیض الله زاده و محسن 
الاسلام  حجت  سخنرانی  با  قرآن  با  انس  محفل  قالب  در  پنجشنبه  قاسمی، 
حسین  مداحی  و  حججی  الاسلام  حجت  سخنرانی  با  جمعه  و  خورشیدی 

اردستانی برگزار می شود.
الاسلام  حجت  سخنرانی  با  شنبه  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  شب های  مراسم 
والمسلمین حاج ابوالقاسم و مداحی سیدرضا نریمانی، یکشنبه تا پنجشنبه به مدت 
پنج شب با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین حامد کاشانی و به ترتیب با مداحی 
علی مهدوی نژاد، رضا بذری، مسعود زمانی و حسین هوشیار و جمعه با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین نظری منفرد و مداحی سیدعلی حسینی نژاد برگزار می 

شود.
در هفته پیش رو پنجشنبه از ساعت ۶ صبح قرائت زیارت عاشورا با سخنرانی حجت 
و قرائت دعا توسط سیدعلی  و مداحی  والمسلمین سید حسین مؤمنی  الاسلام 
حسینی نژاد، پنجشنبه شب قرائت دعای کمیل با صدای حسین هوشیار و قرائت 
زیارت جامعه کبیره با صدای حجت الاسلام ناصر شهیدی و جمعه صبح دعای ندبه با 
سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین هدایت و قرائت دعا توسط سیدجواد میرجعفری 

برگزار خواهد شد.

فرماندار قم :

ریل های متروکه تا جمکران
 جمع آوری می شود

م-فرماندار شهرستان قم  گفت: ۸ کیلومتر ریل موازات بلوار امام رضا )ع( جمع 
آوری شد و حذف ریل از پشت مصلی تا تقاطع هنرستان شروع شده و تا جمکران 

جمع آوری می شود.
عباس ذاکریان درگفت وگویی در خصوص روند مصوبات سفر ریاست جمهوری 
به قم اظهار داشت: یکی از اولین سفرهای ریاست جمهوری، سفر به قم بود که 
مصوبات خوبی به دنبال داشت، هر چند عقب ماندگی های استان قم در عمران و 

آبادانی بیش از این نیاز به تلاش دارد.
فرماندار قم گفت: در حدود ۲,۲۰۰ میلیارد تومان برای سفر رئیس جمهور اعتبار 
پیش بینی شد، تا چند روز قبل ۷۰۰ میلیارد تومان تخصیص یافت و این مصوبات 
برای سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ است و امیدواریم با قول مساعی که داده شد ۵۰۰ 

میلیارد تومان تا پایان شهریور تخصیص یابد.
وی تصریح کرد: قرار شد تا پایان سال همه اعتبارات اختصاص یابد، در این باره 
مدیریت استان بسیج شده اند تا مجدداً مشکلات احصا شود و در سفر دوم نیز ره 
آورد خوبی داشته باشیم، البته مصوباتی در این سفر اخذ شد که ارزش ریالی بسیار 

زیادی داشت.
وی خاطرنشان کرد: در سه بخش شهرستان قم شامل خلجستان و سلفچگان و 
مرکزی مصوباتی پیگیری شد، در این خصوص دو بخش خلجستان و مرکزی شاهد 
دو سفر استاندار برای پیگیری مصوبات بوده و در این باره تصمیمات خوبی گرفته 
شد. فرماندار قم ادامه داد: در بخش مرکزی ۷۶ مصوبه داشتیم که ۳۹ مورد آن اجرا 
شده و ۱۷ مورد در دست اقدام است و ۲۰ مورد مقدمات را می گذراند، همچنین در 
خلجستان ۲۵ مصوبه داشته ایم که ۱۲ مورد اجرا شده و ۱۲ مورد در دست اقدام 
است. وی اظهار داشت: سلفچگان نیز ۶۷ مصوبه داشته که ۲۳ مورد آن اجرا شده و 
۴۱ مورد در دست اقدام است و سه مورد اقدام نشده، در مجموع ۱۶۸ مصوبه برای 
این سه بخش داشته ایم که ۷۴ مورد اجرا شد و ۷۰ مصوبه در دست اقدام بوده و ۲۴ 

مصوبه هنوز اجرایی نشده است.
ذاکریان گفت: برخی از مصوبات که اجرا نشده مشکلات قانونی دارد و دلایل را 
شفاف به مردم اعلام می کنیم، اما از همه ظرفیت ها برای رفع مشکلات نیز استفاده 

می شود.
آبرسانی به 12 روستای دهستان قمرود

وی عنوان کرد: آبرسانی به ۱۲ روستای دهستان قمرود با همراهی آب و فاضلاب 
و تخصیص اعتبارات و تحقق نهضت ملی مسکن در قنوات با آغاز مجتمع ۶۰ 

واحدی و رایزنی در اخذ زمین بیشتر از دیگر اقدامات در هفته دولت بوده است.
ذاکریان تصریح کرد: خلجستان، پرترددترین جاده ها را دارد و تصادفاتی در سه 
راهی باغ یک داشتیم که نقاط حادثه خیز شناسایی و احداث زیر گذر در جهت 

کاهش تصادفات در دستور کار قرار گرفت.
وی ادامه داد: تعریض محور دستجرد با اعتبارات تخصیص یافته و و تعیین تکلیف 
پروژه های نیمه کاره بخشی از اقدامات است، در حال حاضر ۹۵ درصد جمعیت قم، 

شهری است و بودجه روستاها کاهش یافته و اصلاح این بحث نیاز به قانون دارد.
افزایش بودجه روستاهای قم نیازمند اصلاح قانون است

فرماندار قم خاطرنشان کرد: در این باره رایزنی هایی انجام شده تا در قانون بودجه 
سال آینده این موضوع اصلاح شود و بودجه خوبی برای روستا در نظر بگیریم تا 

بتوانیم مهاجرت معکوسی را با توسعه روستاها شکل بگیریم.
وی اظهار کرد: یکی از مشکلات کشور و کلان شهرها حمل و نقل عمومی است، 
در این باره دو دغدغه جدی در مورد مترو و منوریل وجود داشت که در سفر ریاست 
جمهوری تعیین تکلیف شد. ذاکریان گفت: در تامین ناوگان مترو از چین قرار شد 
۸۰ واگن به متروی قم اختصاص یابد اما عملیاتی نشد، اگر برای تست فاز یک مترو 

تامین ناوگان شود، این بخش راه اندازی می شود.
وی در مورد تامین اتوبوس افزود: بین سال ۹۶ تا ۱۴۰۰ حدود ۱۵۰ دستگاه 
اتوبوس نو خریداری و حدود ۱۰۰ اتوبوس بازسازی اساسی شد، با توجه به تحریم 
ها با مشکلاتی برخوردیم و چاره ای جز نوسازی اتوبوس ها نداشتیم، در این باره 

۱۵۰ دستگاه اتوبوس نو خریداری شده و در اختیار شهروندان قرار گرفته است.
25۰ دستگاه اتوبوس در اختیار ناوگان حمل و نقل عمومی قم قرار گرفت

فرماندار قم بیان کرد :۱۰۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده به همراه اتوبوس های 
خریداری شده ۲۵۰ دستگاه اتوبوس می شود و در سفر دوم ریاست جمهوری 

رایزنی برای خرید ۲۰۰ دستگاه اتوبوس دیگر در دستور کار قرار دارد.
وی با اشاره به دیگر پروژه ها عنوان کرد: در سلفچگان ساماندهی سایت دفن 
پسماند صنعتی معروف به ۱۸ هکتاری در دستور کار قرار گرفت، همچنین بهسازی 
ورودی اصلی روستای قلعه چم با ۳ میلیارد تومان اعتبار و بهسازی روستای عنایت 
بیک با وسعت ۸۰۰ متر مربع و ۷ و نیم میلیارد تومان اعتبار و حل مشکل ۲۰ 
هکتاری شهر سلفچگان از جمله این پروژه هاست. ذاکریان اظهار داشت: بوم گردی 
یکی از ظرفیت های مهم در روستاهاست که در جهت توسعه از محل تبصره ۱۶ 
و ۱۸ مبالغ خوبی در وام های ارزان اختصاص یافته است، در روستاها جاذبه های 

متعددی داریم و امکانات باید به سمت مهاجرت معکوس برود.
وی در مورد ساماندهی ریل های متروکه گفت: ۷ کیلومتر کنار بلوار امام رضا ریل 
متروکه رها شده بود و ۸ کیلومتر ریل از ایستگاه مرکزی تا ایستگاه جمکران وجود 
دارد که هیچ قطاری از آن عبور نمی کند، یکی از خواسته های طولانی مدت مردم 
جمع آوری ریل ها بود که با همت مجموعه مدیریت استان جز مصوبات قرار گرفت 

و شهرداری پای کار آمد.
8 کیلومتر ریل موازات بلوار امام رضا )ع( جمع آوری شد

فرماندار قم افزود :۸ کیلومتر ریل موازات بلوار امام رضا )ع( جمع آوری شد و 
حذف ریل از پشت مصلی تا تقاطع هنرستان شروع شده و تا جمکران جمع آوری 

می شود.
وی در مورد تمهیدات لازم در اربعین و حضور زائرین در قم بیان کرد: زائران از 
کشورهای شرقی و برخی از استان ها حضور چند روزه در قم خواهند داشت و ستاد 
استانی اربعین بحث های اصلی اسکان زائران را به عهده دارد و تمرکز اصلی روی 

جمکران است و مصلی قدس و مساجد و تکایا نیز آماده می شوند.
 

رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت  خبرداد:

فعالیت684 خادم افتخاری و شرکتی 
دربخش نظافت حرم مطهر

رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت گفت: ۶۰۰ خادم افتخاری 
حرم مطهر بانوی کرامت در کنار ۸۴ خادم شرکتی خدمات نظافت حرم مطهر بانوی 

کرمت را بر عهده دارند که به صورت شبانه روزی خدمت می کنند.
سعید اسدی در گفت وگویی اظهار کرد: خادمان واحد تنظیف حرم مطهر بانوی 
کرامت در ۶ شیفت، به صورت ۲۴ ساعته مشغول نظافت، جاروکشی، جاروبرقی و 

غبار روبی درها، دیوارها و پنجره ها هستند.
وی با بیان اینکه خادمان نظافت حرم مطهر به دو بخش دست بالا و دست پایین 
تقسیم می شوند، افزود: تنظیف قسمت هایی از حرم مطهر که نیاز به استفاده از 
بالابر و چارپایه است مانند تنظیف آینه کاری ها، درب ها، دیوارهای بلند و موارد 
دیگر را خادمان تنظیف دست بالا و تنظیف قسمت های پایینی مانند کف شویی 
و جاروکشی توسط خادمان دست پایین انجام می شود که در مجموع ۶۰۰ خادم 
هستند. رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه شست و 
شوی چادر و شست و شوی پتو، ملحفه و روبالشی برای زائرسرا با واحد تنظیف است، 
افزود: جمع آوری مهرهای شکسته و تهیه مهر جدید و امور جاکتابی ها و رسیدن به 

کتب قرآن و ادعیه توسط خادمان تنظیف انجام می شود.
وی با بیان اینکه نظافت سرویس های بهداشتی حرم مطهر با خادمان شرکتی 
و  ها  صحن  خدمات  مخصوص  تنظیف  خدمات  نیروی  نفر   ۸۴ گفت:  است 
را هر روز سه مرتبه  سرویس های بهداشتی هستند که سرویس های بهداشتی 
شست وشو و ضد عفونی می کنند. اسدی با بیان اینکه شست و شوی صحن ها نیز 
هر روز توسط ماشین های کفشور انجام می شود، افزود: ضریح مطهر نیز هفته ای 
دو مرتبه شب ها نظافت می شود و تمامی شبستان ها و رواق های حرم مطهر شب ها 

توسط خادمان افتخاری جارو کشیده می شود.

 چند وقت پیش یادداشتی برای روز تکریم بازنشستگان نوشتم که نظر عجیبی 
برایش ثبت شد. خانم یا آقایی نوشته بود: »...دریغ از دیدن بزرگ شدن نوه ام. چون 
مادرش ۷ سال است ما را حتی از شنیدن صدایش به خاطر یک مسئلهٔ پیش پا 

افتاده ]محروم کرده[...«. چندین روز بابت این بازخورد کوتاه، غصه خوردم.
چه خانواده ها که بعد از ازدواج فرزندشان، عملًا او را از دست داده اند؛ چون همسر 
فرزندشان به هر دلیلی، جلوی رفت وآمد آنها را گرفته و بین فرزند و خانواده اش 
ایستاده است... چه فرزندانی که از محبت پدر و مادر، جمع های گرم خانوادگی 
در مناسبت های مختلف و رفت وآمدهای صمیمانه با خانواده شان محروم شده اند، 
چون همسرشان نخواسته بپذیرد فردی که الان همسر اوست، قبلًا در بستر یک 

خانواده رشد کرده و پیش از هر کس، متعلق به آنهاست.
موارد مشابه در پیرامون مان فراوان دیده ایم. اما چه سود از غصه خوردن؟ بهتر 
دیدم دست به کار شوم و قدمی بردارم که کمتر شاهد چنین ظلم های بزرگ و 

رفتارهای چرکی باشیم.
در اولین گام به سراغ »مریم سیفی کار«؛ روانشناس بالینی و زوج درمانگر رفتم.

* رویکرد »همه برای من!«، فاتحه بر روابط گرم خانوادگی
وقتی موضوع گفت وگو را برای خانم سیفی کار توضیح می دهم، بلافاصله چندین 
مراجعه کننده با همین مسأله را به خاطر می آورد. او دربارهٔ اینکه گاهی همسرها به 
فاز کنترل گری می روند و اجازه نمی دهند همسرشان با خانواده اش ارتباط داشته 
باشد، می گوید: »یکی از مراجعان ما خانم و آقایی هستند که ۱۶ سال از زندگی 
مشترکشان می گذرد و یک پسر ۶ساله دارند. خانم به خاطر خشمی که از خانوادهٔ 
آقا دارد، اجازهٔ همراهی با خانوادهٔ آقا را نمی دهد. یعنی صریحاً به آقا گفته »دوست 
ندارم با خانواده ات رفت وآمد داشته باشی و بچه را به آنجا ببری؛ این بچهٔ من است و 
ترجیح می دهم به خانهٔ پدربزرگ و مادربزرگش نرود. چون خانواده ات خیلی به من 
بدی کرده اند.« از همه بدتر اینکه اگر هم گاهی همدیگر را می بینند و پدربزرگ و 
مادربزرگ، بچه را در آغوش می گیرند و می بوسند، خانم ناراحت می شود و احساس 

می کند دارند به او بی احترامی می کنند.
چند مسأله در این گونه موارد وجود دارد. اولین مسأله عدم سازگاری با افراد است. 
یعنی فرد خودش را محق می داند که اگر تصمیمی می گیرد حتماً دیگران به آن 
احترام بگذارند و حاضر نیست با دیگران از جمله خانوادهٔ همسرش همکاری کند.«

دلخوری از خانوادهٔ همسر و ناسازگاری
* تو چرا به خودت می گیری؟!

خودشان  به  بی خود  را  چیز  همه  که  دیده اید  را  افرادی  اطرافتان  در  حتماً 
می گیرند و دلخور می شوند و دیگران در حضور آنها مدام باید نگران و مراقب باشند 
که حرف خاصی نزنند و رفتار خاصی نکنند که آنها بی هوا به خودشان بگیرند و 
داستان درست کنند. مریم سیفی کار می گوید اسم این اختلال؛ شخصی سازی 
در ارتباطات است. یعنی وقتی صحبتی در جمعی مطرح می شود، حتی اگر 
ارتباطی با آن فرد نداشته باشد، آن صحبت را به خودش ربط می دهد و نسبت به 
برداشت های ذهنی خودش، واکنش نشان می دهد. چنین فردی اصول ارتباطی 
را بلد نیست، ارتباط مؤثر با خانوادهٔ همسر برای او توضیح داده نشده و جا نیفتاده. 
در بیشتر خانواده هایی که این مشکل را دارند، توقعات زیاد و عدم پذیرش دیده 

می شود و خودشان را محور می دانند.«.
* مَثَل های بی جای قدیمی، سم رابطه های سببی

آدم  آسایش است«، »جاری،  وزیر جنگ است«، »مادرشوهر، مخل  »مادرزن 
حسودی است« و... این حرف ها برای بسیاری از ما مایهٔ مسخره بازی و شوخی 
مریم  می کنند.  زندگی  کلیشه ها  و  مَثَل ها  این  روی  از  واقعاً  عده ای  اما  است. 
سیفی کار در این باره می گوید: »این برچسب ها که به خانوادهٔ همسر زده می شود، 
در ارتباطات بین همسران و خانواده ها بسیار تأثیرگذار است. در طول زمان که در 
خانواده ها راجع به این برچسب ها صحبت می شود و مادر، خاله، عمه و... تکرارش 
می کنند، برای فرد ذهنیت ایجاد می شود. یعنی فرد با خودش فکر می کند که »اگر 
مادر همسرم صحبتی کرد، نظری داد یا انتقادی کرد، قطعاً می خواهد به من آسیب 
بزند.« در حالی که اگر همان حرف را مادر خودش بزند ناراحت نمی شود. اما از 
مادر همسرش ناراحت می شود، چون یک پس زمینهٔ ذهنی دارد و فکر می کند 
مادر همسر، دشمن است و قرار است همیشه هر چه می گوید در راستای تخریب 

عروسش باشد.«.
خیلی از تنش ها در روابط به دلیل پیش فرض های ذهنی حاصل از مثل های 

بی اساس است
* مشاورهٔ درست برای مراقبت از رابطه های خانوادگی

یکی از مصادیق صمیمیت بی جا این است که ریز و درشت زندگی خودتان و 
اخباری را که از هر جا به دستتان می رسد به کسی بگویید. چرا باید به کسی حجم 
انبوهی از اطلاعات را بدهید که نه سودی برایش دارد و نه به او ربطی دارد؟ ضمن 

اینکه طرف می تواند سربزنگاه، از همان اطلاعات علیه خودتان استفاده کند.
این روانشناس و زوج درمانگر دربارهٔ آسیب های چنین صمیمیتی می گوید: »ما 
در خانواده های ایرانی یک سری ارتباطات صمیمی را ایجاد می کنیم که بیشتر 
سمی هستند تا صمیمی. مثلًا بعضی ها با دخترخاله شان خیلی صمیمی هستند 
و هر چه در زندگی شان اتفاق می افتد برایش تعریف می کنند. او هم از نقطه نظر و 
نگاه خودش، یک سری پیشنهاد می دهد. این پیشنهادها که از طرف دخترخالهٔ 
صمیمی، دخترعمهٔ صمیمی، دوست صمیمی و... مطرح می شود، منطبق بر 
زندگی خودشان است. چون آنها در زندگی فرد حضور ندارند و فقط قطعه ای از 
زندگی او را شنیده اند، منطبق بر آن نظر می دهند و تجربهٔ خودشان را می گویند. 
بنابراین وقتی فرد آن پیشنهاد را در زندگی اش اجرا می کند، در بیشتر مواقع نه تنها 

نتیجه بخش نیست، بلکه حتی نتیجهٔ منفی می گیرد.«
مشاورهٔ غلط می تواند باعث تشدید مشکلات شود

* اختلال هایی که باعث تخریب رابطه ها می شود
بعضی روزها روز ما نیست. همه مان چنین روزهایی را تجربه کرده ایم. اما این حالت 
فرق دارد با اختلال هایی که در روانشناسی شناخته شده و قابل درمان هستند. مریم 
سیفی کار دربارهٔ این اختلال های خلقی می گوید: »خیلی وقت ها اختلالات خلقی 
افراد می تواند بر ارتباطاتشان اثر بگذارد. یعنی خانم یا آقایی که اختلال خلقی 
دوقطبی دارد، زمانی که در فاز افسردگی است، اصلًا حوصلهٔ برخورد یا رفت وآمد با 

کسی را ندارد، هر چیزی می تواند ناراحتش کند و در او خشم ایجاد کند.
اختلال خلقی دیگری که در این مسأله قابل بررسی است، افسردگی است. افراد 
افسرده معمولًا منفعل هستند. حوصلهٔ رفت وآمد ندارند و ترجیح می دهند کسی 

کاری به کارشان نداشته باشد.
اختلال دیگری که اگر در کودکی درمان نشود، در بزرگسالی خودش را با خشم 

نشان می دهد، ADHD است. هر حرفی می تواند این افراد را ناراحت کند.«.
بعضی اختلالات روانی به روابط ما آسیب می زند

* برای همسرتان کم نگذارید
زمانی رایج بود که علت بسیاری از رفتارهای غلط را به شوخی »کمبود محبت« ذکر 
می کردیم. اما ظاهراً شوخی شوخی، جدی شد! سیفی کار، روانشناس بالینی، دربارهٔ 
اثر حمایت و توجه به همسر در حفظ رابطهٔ مؤثر با خانواده می گوید: »اگر در رابطهٔ 
زوجی، یکی از طرفین به اندازهٔ کافی حمایت و توجه از طرف مقابلش نگیرد، وقتی 

همسرش را در حال محبت به مادرش یا بقیه خانواده اش می بیند، واکنش نشان 
می دهد. مثلًا مشکل یکی از زوج هایی که به من مراجعه کرده اند، رفت وآمد با خانوادهٔ 
خانم است. آقا می گوید »وقتی به خانهٔ خانوادهٔ خانم می رویم همسرم اصلًا یادش 
می رود که من هستم. آن قدر غرق خانواده اش می شود و با آنها خوش رفتاری و بگو 
و بخند می کند، حضور و وجود من را به کل فراموش می کند. من دوست ندارم برویم 
آنجا، چون به او یاد می دهند که به من بی محلی کند.« این حرف یعنی »من نیاز به 
دیده شدن دارم.« مواقعی که یک زوج نمی توانند آن حس خوب را با هم داشته باشند 
و یکی از طرفین اصطلاحاً کم کاری می کند، طرف مقابل به فاز »منفعل-پرخاشگر« 
می رود. یعنی به جای اینکه مسأله را حل کند می گوید »من دوست ندارم با پدر و 
مادرت رفت و آمد کنی«. یا وقتی می خواهد خانواده اش را دعوت کند، همسرش 
بهانه می آورد. یا وقتی پدر و مادر همسرش به خانه شان می آیند اخم می کند. و... این 
رفتارها منفعلانه پرخاشگرانه هستند. یعنی فرد خشم دارد و مسأله اش را نمی تواند 

حل کند. چون بلد نیست یا طرف مقابل فضا نمی دهد.«.
محبت به همسر، خشم او و بسیاری از مشکلات را رفع می کند

* سه دسته علت در روابط مشکل دار
مریم سیفی کار؛ روانشناس و زوج درمانگر در جمع بندی نکات مؤثر در ارتباطات 
بین فردی از جمله مشکل در روابط با خانوادهٔ همسر، سه دسته علت را نام می برد؛ 
مسائل شناختی، مسائل روانشناختی و مسائل عاطفی. و در توضیح می افزاید: 
»اگر فرد از نظر روانشناختی دچار اختلال باشد، در ارتباطش با دیگران دچار 
مشکل می شود. از لحاظ شناختی، اگر از نظر ادراک و تعبیر و تفسیر مسائل، فرد 
دچار برداشت های منفی باشد و مادرشوهر را با برچسب »آزاردهنده« ببیند، این 
مسأله روی ارتباطاتش تأثیر می گذارد. از لحاظ عاطفی اگر فرد به بلوغ عاطفی 
نرسیده باشد و هیجانات خودش را نشناسد، درک نکند، همدلی بلد نباشد و 
نتواند با دیگران ارتباط مؤثر برقرار کند، تمام این ها بر ارتباطات بین فردی او اثر 

می گذارد.«.
* بالاخره چاره چیست؟!

فرض کنیم خدای ناکرده با چنین مسأله ای دست به گریبانیم و رابطهٔ نامناسبی 
با خانوادهٔ همسرمان یا همسر فرزندمان داریم. راهکار چیست که از این موقعیت 
که  نکاتی  مهم ترین  از  »یکی  می گوید:  سیفی کار  مریم  شویم؟  خلاص  ناجور 
می تواند در ارتباط بین فردی اثرگذار باشد، پذیرش بالا و توقع به جا است. یعنی 
بپذیرم فردی که به عنوان مادر همسر، خواهر همسر یا... روبه روی من قرار دارد، 
از  یک سری ویژگی های مثبت و یک سری ویژگی های منفی دارد. مجموعه ای 

خوبی ها و بدی هاست. نباید او را صرفاً سیاه یا صرفاً سفید ببینم.
توانایی  او  اصلًا  ببینم  کنم.  بررسی  خودم  با  اول  دارم،  او  از  که  را  توقعاتی 
برآورده کردن این توقعات را دارد؟ آیا اصلًا توقعات من به جاست؟ آیا چیزهایی که 
به عنوان توقع، در پس ذهن من هست، واقعی است یا صرفاً یک سری خواسته و 

تصورات است که نمی توان اجرایشان کرد؟
مثلًا اگر مادر من بگوید »خسته ام. امروز خانه مان نیا.« توقعش را دارم. ولی اگر 
مادرشوهر بگوید »اگر می شود امروز نیایید. من دارم به کارهای خودم می رسم.«، 
چون اصلًا از او توقع ندارم که با من مخالفت کند و به من »نه« بگوید، از او ناراحت 

می شوم. و اگر جنگ راه نیندازم، قطعاً رابطه ام را با او کمتر می کنم.
پس گام اول، افزایش پذیرش و متعادل کردن توقعات مان از دیگران 

است.«.
* حساس نشوید!

خیلی از افراد از رابطه های کاملًا نزدیک خانوادگی هم اغنا نمی شوند و از محبت 
نزدیکان خود بهره نمی برند. چون گاهی آن قدر درگیر حساسیت های خودشان و 
مسائل گذشته هستند که فقط به دنبال سوژه ای برای بهانه گیری و روشن کردن 
آتش زیر خاکسترِ سوءتفاهم های پیشین می گردند. به قول مریم سیفی کار باید 
یاد بگیریم که در رابطه هایمان دنبال ارتباط مؤثر باشیم. یعنی »در ارتباطاتمان 
رفتارهای تأثیرگذار داشته باشیم، رفتارهایی که منوط به هدف باشد. هدفم از 
رفت وآمد چیست؟ اینکه لحظات خوشی را کنار هم بگذرانیم، اما وقتی حساسیتم 
را بالا می برم، روی هر چیز بی اهمیتی تمرکز می کنم، هر مسأله ای را بزرگنمایی 
می کنم و نکات منفی را به بقیهٔ شرایط تعمیم می دهم، نمی توانم ارتباط تأثیرگذار 
داشته باشم. چون آن قدر در ذهنم مسائل و مشکلات گذشته وجود دارد که همهٔ 
رفتارهایم متأثر از دلخوری های قبل است. پس برای یک رفتار سازنده، باید اجزای 

آن رفتار را اصلاح کنیم.«
حساسیت زیاد و بزرگنمایی مسائل برابر است با داشتن روابط غیرمؤثر

* چگونه اجزای رفتار را اصلاح کنیم؟
با پیش زمینهٔ منفی و کینه و کدورت نمی توان انتظار یک رابطهٔ گرم و سالم داشت. 
سیفی کار می گوید: »اولین نکته ای که باید در رفتار اصلاح شود این است که کاملًا 
بی طرف با افراد روبه رو شویم. برای هر مسألهٔ ناراحت کننده و دلخوری که از گذشته 
در نظرمان هست، راه حل پیدا کنیم یا مسأله را مطرح و درباره اش صحبت کنیم تا 
حل شود. اگر طرف مقابل این پتانسیل را ندارد که مسأله را با او مطرح و حل کنیم، 

در این حالت باید مسأله را به فاز پذیرش ببریم و پرونده اش را ببندیم.«.
وقتی در ذهن ما پر از دلخوری ها و اما و اگرها و سوءتفاهم هاست، نمی توانیم 
با منظور برداشت می کنیم. فکر  رفتارهای عادی افراد را هم بپذیریم و همه را 
می کنیم طرف مقابل هر حرفی که می زند و هر رفتاری که می کند قطعاً پشتش نیت 
خاصی دارد. سیفی کار می گوید: »در این حالت نمی توانیم بدون در نظر گرفتن 

شرایط گذشته، رفتار موقعیتی انجام بدهیم.
و  سوءتفاهم ها  به  برمی گردد  می زند،  سر  ما  از  که  رفتارهایی  مواقع  خیلی 
دلخوری های گذشته. پس یک راه حل مفید که به خانواده ها پیشنهاد می کنم 
این است که اگر سوءتفاهم یا مسأله ای بین شان پیش آمد، به جای اینکه نادیده 
بگیرند یا بگذارند مرور زمان شامل حالش شود، با هم قرار بگذارند که راجع به آن 
موضوع صحبت کنند. مثلًا با مادرشوهرمان صحبت کنیم و بگوییم اگر مسأله ای 
اگر باعث  و  تا توضیح بدهم  از خودم بپرسید  یا سوءتفاهمی پیش آمد، حتماً 

دلخوریتان شدم، حتماً با خودم مطرحش کنید.«.
* همسرتان را به جنگ با خانواده اش نفرستید

نباید توقع داشته باشیم همسرمان به جای ما با خانواده اش بحث کند و مشکلات 
بین ما را حل کند. یکی از مسائلی که باعث می شود زن و شوهر نسبت به خانوادهٔ 
همدیگر گارد بگیرند و از همدیگر دلخور شوند، این است که خواسته هایی را که از 
خانوادهٔ همسرشان دارند، به گردن همسرشان می اندازند. یعنی مثلًا وقتی خانم 
از مادرشوهرش ناراحت است، توقع دارد که همسرش برود با مادرش دعوا کند. و 
چون همسرش این کار را نمی کند، از او ناراحت می شود و به فاز تدافعی می رود. به 
این شکل، نه تنها مشکل حل نمی شود، بلکه بیشتر بین زن و شوهر مشکل ایجاد 
می شود. سیفی کار، مشاور روانشناس و زوج درمانگر می گوید: »یادتان باشد؛ اگر 
با خانوادهٔ همسرتان مشکل دارید، همسرتان نمی تواند به جای شما حرف بزند و 
جلوی خانواده اش از حق شما دفاع کند. شرایط را به گونه ای پیش ببرید که اگر 
امکانش هست، خودتان مستقیم و با ادبیات و لحن مناسب با آنها صحبت کنید. در 

غیر این صورت بپذیرید و پرونده اش را ببندید.«
ادامه دارد...

همسرتان را به جنگ با خانواده اش مجبور نکنید؛

اگر با خانواده همسرتان اختلاف دارید بخوانید
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رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی و خارجی خبرداد:

افزایش ۵۰ درصدی سرمایه گذاری خارجی 
رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی و خارجی اظهار داشت: ارتباط 
دولتمردان با خارج از کشور نسبت به گذشته گسترده تر شده و به عنوان مثال حضور 

چینی ها در ایران پررنگ تر شده که پیش از این، شاهد چنین مسئله ای نبودیم.
سید حسین سلیمی در مورد افزایش میزان سرمایه گذاری خارجی گفت: نسبت 
به پارسال ما رشدی بالغ بر ۵۰ درصد را در زمینه سرمایه گذاری خارجی تجربه 
کردیم. البته باید تا پایان پروژه ها و تا پایان سال منتظر بمانیم زیرا امکان آن وجود 
دارد که سرمایه گذاری خارجی در ۶ ماه نخست سال بالا بوده باشد و در ۶ ماهه 
بعدی تعدیل شده یا باز هم اضافه شود. اما به نسبت ۶ ماه دوم سال گذشته، ما رشد 

داشتیم و اکنون منتظر برجام و سرمایه گذاری های شکل گرفته در پی آن هستیم.
وی در خصوص میزان سرمایه گذاری خارجی بیان داشت: امسال حدود ۴ میلیارد 
دلار مجوز سرمایه گذاری صادر شده که به نسبت سال گذشته، نزدیک به ۲ برابر 
است و البته قانع نیستیم چون تصور می کنیم که لازم است حدود ۳۰-۴۰ میلیارد 
دلار که متناسب با جمعیت مان است، جذب سرمایه خارجی داشته باشیم. باید توجه 
داشت که تمام کشورهایی که به این ارقام دست پیدا کردند، دارای امکاناتی کمتر از 

ما هستند.
وی افزود: در جذب سرمایه گذاری از طریق ارتباط های بین المللی و توافقات 
برجامی در حال رشد هستیم زیرا خارجی ها برای سرمایه گذاری، برای خریداری 
کالا و ارسال به ثبات اقتصادی کشور مقصد توجه می کنند. ما به دلایل مختلف نظیر 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و تبدیل آن به ۲۶ هزار تومان برای داروها، به تغییرات ۷-۶ 

برابری می رسیم که پذیرش این موضوع برای طرف خارجی دشوار است.
رئیس انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایران و خارجی خارجی ضمن تایید 
رشد ۱۰۰ درصدی جذب سرمایه گذاری خارجی در یکسال اخیر، خاطرنشان 
کرد: آمار گفته شده صحیح بوده و صدور مجوزها ۲ برابر پارسال شده است. ارتباط 
دولتمردان با خارج از کشور نسبت به گذشته گسترده تر شده و به عنوان مثال حضور 

چینی ها در ایران پررنگ تر شده که پیش از این، شاهد چنین مسئله ای نبودیم.
وی با مثبت قلمداد کردن توافق برجام، اذعان کرد: در مقایسه با ترکیه به عنوان 
یک کشور همسایه که ۳۰-۴۰ میلیارد دلار در سال جذب سرمایه خارجی دارد و 
مهم ترین علت آن نیز توریسم است، ما نیز تمام شرایط توریسم را داریم اما به دلیل 
مشکلات ارتباطات بین المللی نظیر ویزا و روادید، دچار چالش هستیم. به علت 
وجود تحریم ها، نقل و انتقالات بانکی و مالی برای ما میسر نیست که در صورت لغو 
شدن آن ها، قوانین بانکی برای نقل و انتقال پول تسهیل می شود. در حال حاضر 
۳-۴ مرحله برای انتقال پول باید طی کرد تا بتوان سرمایه ای را برای خرید کالایی 
انتقال داد که این موضوع هزینه ها را افزایش می دهد زیرا سرمایه گذار خارجی 

علاقمند به کسب بهترین سود و خرید با بهترین قیمت است.

پیش بینی جابه جایی ۴.5 میلیون زائر اربعین از طریق ناوگان جاده ای؛

فروش بلیت های هوایی اربعین
 تنها ازطریق ایرلاین ها

معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی گفت: سازمان هواپیمایی کشوری اعلام 
کرده که فروش بلیت های اربعین فقط از طریق سایت های خود ایرلاین ها انجام شود 

و آژانس های هواپیمایی فروش بلیت نخواهند داشت.
شهریار افندی زاده درباره تمهیدات اندیشیده شده برای تسهیل در تردد زائرین 
اربعین، گفت: در حمل ونقل ریلی افزایش قیمتی وجود نخواهد داشت و با تاکید 
مقام عالی وزارت راه و شهرسازی، قیمت بلیت رفت و برگشت تهران–نجف و تهران–
بغداد از ۱۵ شهریورماه شش میلیون تومان تعیین شده است که نسبت به قیمت های 

قبل، کاهش پیدا کرده است.
وی افزود: سازمان هواپیمایی کشوری هم به تمام شرکت های ایرلاین ابلاغ کرده 
است که فروش بلیت های اربعین فقط از طریق سایت های خود ایرلاین ها انجام شود 
و آژانس های هواپیمایی فروش بلیت نخواهند داشت. وزیر راه و شهرسازی تاکید 
بسیاری بر این موضوع داشته و در این راستا هم بازرسان ویژه وزارت راه و شهرسازی 

در پایانه ها مستقر شده اند.
معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی در گفت وگوی ویژه خبری اضافه کرد: 
در بخش حمل ونقل جاده ای هم ما با جابه جایی حدود ۱.۵ میلیون زائر اربعین در 
ناوگان حمل ونقل عمومی و حدود سه میلیون نفر در بخش حمل ونقل شخصی 
روبه رو هستیم. ما نرخ همه انواع بلیت ها را در پایانه ها درج کرده ایم و مدیران سازمان 
حمل ونقل و پایانه ها، در پایانه ها میز خدمت گذاشته اند. همچنین تاکید شده که 
اتوبوس ها به هیچ عنوان نباید دربستی باشند و همین امروز با دو، سه شرکت متخلف 
هم در این زمینه برخورد صورت گرفته و فعالیت شان به صورت موقت، به حالت تعلیق 
در آمده است.افندی زاده از الزام صدور بلیت برای یک به یک زائرین خبر داد و عنوان 
کرد: چنانچه زائرین شکایتی در این رابطه دارند، می توانند با مراجعه به مدیرانی 
که در سازمان پایانه ها مستقر هستند یا در تماس با تلفن گویا ۱۴۱ شکایت خود را 
مطرح کنند. در این راستا تاکنون با سه شرکت که مسافران را به صورت دربستی و با 

قیمت های بالاتر از نرخ مصوب جابه جا کرده اند، برخورد صورت گرفته است.

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران خبر داد:

تهاتر کالایی ایران با کشوری
 در غرب آفریقا

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید شرایط برای صادرات محصولات ایرانی به 
غرب آفریقا و تهاتر کالا با یکی از کشورهای این منطقه وجود دارد.

حسین سلاح ورزی اظهار کرد: کشور مالی به عنوان یکی از کشورهای غرب آفریقا 
ظرفیت بسیار خوبی برای تبدیل شدن به یکی از بازارهای کالاهای ایرانی داشته و 

بررسی های آن نشان می دهد که امکان توسعه صادرات به این کشور وجود دارد.
وی با بیان این که با وجود محدودیت ها امکان حضور گسترده تر ایران در بازار این 
کشور فراهم است، تصریح کرد: از محصولات کشاورزی و غذایی گرفته تا صادرات 
دارو امکان آن وجود دارد که ایران در بازار مالی نقش خود را گسترده تر کند. از سویی 
دیگر در حوزه خدمات فنی و مهندسی نیز شانس ما برای حضور در این بازار بالاست.
نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به برگزاری نخستین کمیسیون اقتصادی 
مشترک ایران و مالی تاکید کرد: این کمیسیون که هفته گذشته با حضور وزیر خارجه 
ایران انجام شد گامی مثبت و مهم در مسیر افزایش همکاری های اقتصادی دو طرف 

خواهد بود.
سلاح ورزی ادامه داد: در حاشیه این نشست هیاتی از اعضای اتاق بازرگانی و 
بخش خصوصی نیز با حضور در مالی با شرکت های اقتصادی این کشور دیدار کردند 
تا ضمن آشنایی توافقاتی برای توسعه همکاری ها نهایی شود. در جریان این سفر 
دیدار با وزرای صنعت و تجارت مالی نیز بخش دیگری از برنامه بخش خصوصی بود.
وی خاطرنشان کرد: در کنار ظرفیت صادراتی مطلوبی که می تواند برای ایران در 
مالی ایجاد شود امکان تهاتر کالا نیز یکی دیگر از گزینه های روی میز است که در 

صورت نهایی شدن توافقات می تواند به توسعه و تسهیل تجارت ایران کمک کند.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن:

زمین خواری به صفر رسیده است
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه ۷۰۰۰ هکتار زمین برای 
ساخت ۱.۷ میلیون واحد نهضت ملی مسکن تامین شده است گفت: بعد از تشکیل 
یگان حفاظت از اراضی سازمان ملی زمین و مسکن، زمین خواری تقریبا به صفر 

رسیده است.
علیرضا فخاری در نشست خبری صبح روزشنبه اظهار کرد: در طرح نهضت ملی 
مسکن تا کنون ۷۰۰۰ هکتار زمین در کل کشور شناسایی کرده ایم که یک میلیون 
و ۷۰۰ هزار واحد را شامل می شود. در استان تهران تعداد قابل توجه نیست و تا 
کنون ۲۷ هکتار زمین شناسایی شده اما در نظر داریم در شهرهای شرق استان تهران 

زمینهای جدیدی را به این طرح اضافه کنیم.
وی افزود: اراضی که ما در نظر گرفتیم از نظر جغرافیایی و مسائل محیط زیستی 

توجه شده بنابراین چند گام نسبت به طرحهای قبلی جلو رفته ایم.

 رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: با همکاری بانک مرکزی، تا 
پایان امسال، برنامه تفکیک حساب های شخصی از تجاری به طور کامل اجرایی 

خواهد شد.
داود منظور اظهار داشت: در خصوص اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مؤدیان، سال گذشته گام اول و مهم اجرای این قانون در جهت ساماندهی 
ابزارهای پرداخت برداشته شد و با اجرای ماده )۱۱( این قانون، حدود هجده 
میلیون و هشتصد هزار دستگاه کارتخوان ساماندهی شد که از این تعداد، حدود 
نه میلیون و چهارصد هزار دستگاه به علت عدم اتصال به پرونده های مالیاتی 

غیرفعال شد و مابقی نیز به پرونده های مالیاتی مربوطه متصل شد.
به  متصل  فعال  کارتخوان  دستگاه های  تعداد  کنونی  مقطع  در  افزود:  وی 
پرونده های مالیاتی حدود هشت میلیون و سیصد هزار دستگاه  بوده و سایر 
دستگاه های متصل به پرونده ها توسط مؤدیان آنها غیر فعال شده است. عملًا 
تجاری  حساب  عنوان  به  کارتخوان،  دستگاه های  این  به  متصل  حساب های 
محسوب شده و وجوه واریزی به این حساب ها به عنوان وجوه درآمدی کسب و 

کار مؤدی در نظر گرفته خواهد شد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی اضافه کرد: گام دوم اجرای این قانون که با 

مشارکت بانک مرکزی و در اجرای ماده )۱۰( آن عملیاتی خواهد شد، تفکیک 
حساب های شخصی از حساب های تجاری است که دستورالعمل اجرایی آن در 
شورای پول و اعتبار مصوب شده و به زودی توسط بانک مرکزی اعلام خواهد شد. 
در جریان اجرای این ماده قانونی تا کنون بیش از هشت میلیون حساب تجاری 
شناسایی و به پرونده های مالیاتی متصل شده و به منظور تکمیل اطلاعات در این 
حوزه، جلسات مستمر و هفتگی میان کارشناسان سازمان امور مالیاتی و بانک 

مرکزی در حال برگزاری است.
منظور در خصوص ماهیت حساب های تجاری گفت: این حساب ها که توسط 
فعال اقتصادی به عنوان حساب تجاری اعلام می شود، مبنای محاسبه مالیات 
است چرا که تراکنش ها و هر گونه واریزی به این حساب ها به عنوان درآمد و 

فروش مؤدی تلقی می شود مگر اینکه خلاف آن ثابت شود.
وی ادامه داد: تمام فعالان اقتصادی باید حساب های تجاری و شخصی خود را 
تعیین تکلیف کنند و اگر فردی از حساب شخصی برای کار تجاری استفاده کند، 

شناسایی شده و مورد رسیدگی قرار می گیرد.
رئیس سازمان امور مالیاتی یکی از روش ها و ملاک های تعیین حساب تجاری 
از سوی این سازمان را تعداد بالای واریزی به آن حساب در طی ماه عنوان کرد و 
گفت: مثلًا اگر یک حساب شخصی تعداد واریزی بالایی داشته باشد مشکوک 
به حساب تجاری خواهد بود و مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت. اگر چه علاوه 
بر تعداد واریزهای به یک حساب، شاخص های دیگری همچون مبلغ واریزی 
طی دوره معین و سایر عوامل تحلیلی، مبنای تشخیص حساب های شخصی و 
تجاری خواهد بود. منظور تاکید کرد: با توجه به اینکه با اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مؤدیان، واریزی به حساب تجاری مبنای تشخیص مالیات 
از حساب تجاری،  باید مراقبت کنند،  اقتصادی  بنابراین فعالان  بود،  خواهد 

استفاده شخصی نکنند.
 وی اظهار داشت: به موجب قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، 
مؤدیان مشمول، علاوه بر عضویت در سامانه مؤدیان، موظف اند برای فروش 
کلیه کالا و خدمات خود صورتحساب الکترونیکی صادر کنند و اطلاعات این 
صورتحساب ها را در مقاطع زمانی معین برای سازمان امور مالیاتی کشور ارسال 
کنند. در جریان اجرای این قانون، اطلاعات صورتحساب های ارسالی مبنای 

محاسبه مالیات بر ارزش افزوده مؤدیان قرار خواهد گرفت.

 رییس کل سازمان امور مالیاتی:

دستورالعمل اجرایی تفکیک حساب های شخصی از تجاری به زودی اعلام می شود

یک کارشناس اقتصادی تعدیل انتظارات تورمی را منوط به آغاز سیاست های مهار تورم دانست و گفت: مسیر کنترل تورم 
در ایران مانند بسیاری از کشورها، از گام هایی مانند کنترل رشد پول مازاد بر ظرفیت اقتصاد ایران، ثبات بخشی به بازار ارز با 

هدف کنترل تورم وارداتی تشکیل می شود.
»عباس علوی راد« با تاکید بر اینکه اولویت اقتصاد کشور باید مهار تورم باشد، اظهار داشت: کاهش نرخ فعلی تورم با توجه 
به انتظارات تورمی بسیار مشکل است، میزان کسری بودجه تخمین زده شده توسط کمیسیون اقتصادی مجلس و تحولات 

پولی نشان می دهد مهار تورم به یکباره میسر نمی شود.
وی با بیان اینکه برای مهار تورم باید به صورت گام به گام حرکت کرد، افزود: دولت با کمک و تلاش تیم اقتصادی قوی و با 
بهره گیری از کارشناسان متخصص حوزه اقتصاد، می تواند مجموعه ای از سیاست ها را تدوین کرده و با پای بندی به آنها، به 
مهار تورم کمک کند. علوی راد اضافه کرد: سیاست های مهار تورم باید در همه جهات در نظر گرفته شود، زیرا تورم بالای ۵۰ 

درصدی را نمی توان به یکباره از بین برد.
یک کارشناس اقتصادی گفت: دولت باید برآوردی از عملکرد بودجه را به صورت کاملا شفاف به جامعه اعلام کند و سپس 
این برآورد را برای ماه های پایانی سال نیز انجام دهد، در این میان دولت باید قاعده کلی برای تامین سیاست های مالی خود 

داشته و به اجرای آن پای بند باشد.
وی ادامه داد: اگر دولت برای تامین کسری نیازهای مالی خود به بانک مرکزی تکیه نکند، قسمتی از انتظارات تورمی جامعه 

تحقق می یابد، با کنترل نقدینگی می توان تورم را کاهش داد.
علوی راد گفت: مسیر کنترل تورم در ایران مانند بسیاری از کشورها، از سه گام کنترل رشد پول مازاد بر ظرفیت اقتصاد ایران، 
ثبات بخشی به بازار ارز با هدف کنترل تورم وارداتی و درنهایت، احیای رشد اقتصادی با هدف افزایش عرضه کالاها و خدمات و 

افزایش ظرفیت اقتصاد تشکیل می شود؛ که با آغاز سیاست های مهار تورم، انتظارات تورمی هم تعدیل خواهد شد.
این استاد تصریح کرد: تا زمانی که ریشه تورم خشکانده نشود، تورم همچنان پابرجاست. ریشه و منشاء گرانی ها دو بعد 
داخلی و بین المللی دارد که در حوزه بین المللی قیمت کالاهای جهانی افزایش پیدا کرده و از آنجا که ایران نیز کشوری 

واردکننده است، بخشی از این تورم به اقتصاد ایران هم تحمیل می شود.
وی گفت: مسائل فرسایشی و حل نشده در اقتصاد نیز اجازه تعدیل انتظارات تورمی را نمی دهد، از این رو اقتصاد کشور 
در این حوزه همچنان دستخوش تلاطم است که با سیاست گذاری و مدیریت درست از سوی سیاست گذاران کشور می توان 

شاهد کاهش انتظارات تورمی بود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: تاکنون ۲۵۰ لیتر در کارت شخصی موجود بود و دارنده مختار بود که از کارت شخصی و یا 
جایگاه دار استفاده کند، بنابراین اتفاقی که می افتاد این بود که برخی، از کارت جایگاه دار اقدام به سوخت گیری کرده و کارت شخصی 

خود را در اختیار عده ای در مرزها قرار داده و قاچاق صورت می گرفت.
هادی بیگی نژاد در گفت وگویی، درباره ساز و کار جدید برای توزیع بنزین با نرخ آزاد )۳۰۰۰ تومانی( اظهار داشت: طبق آنچه از سوی 
وزارت نفت قرار است اجرا شود، هیچ تغییری در سهمیه دوم سوخت ایجاد نشده است، قبلا دارندگان خودرو به دو طریق از سهمیه دوم 
سوخت استفاده می کردند، یعنی یا می توانستند از کارت شخصی استفاده کنند و یا اینکه با کارت جایگاه دار اقدام به دریافت سوخت 

سوخت می کردند.
وی افزود: تاکنون ۲۵۰ لیتر در کارت شخصی موجود بود و دارنده مختار بود که از کارت شخصی و یا جایگاه دار استفاده کند، بنابراین 
اتفاقی که می افتاد این بود که برخی از کارت جایگاه دار اقدام به سوخت گیری کرده و کارت شخصی خود را در اختیار عده ای در مرزها 
قرار داده و قاچاق صورت می گرفت. عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: مجموعه پالایش و پخش به این نتیجه رسید که برای 

جلوگیری از قاچاق، سهمیه واریزی سوخت آزاد را کاهش دهد. البته در سهمیه سوخت اول هم که تغییری بوجود نیامده است.
وی ضمن رد شائبه گرانی و یا کاهش سهمیه بنزین گفت: اگر قرار بود سهمیه کاهش پیدا کند و یا قیمت افزایش یابد باید کارت 

جایگاه داران کلا جمع آوری می شد.
بیگی نژاد تاکید کرد: در مجموع سهمیه مردم کاهش پیدا نکرده و کسی که بیش از ۱۵۰ لیتر در ماه مصرف داشته باشد، می تواند از 

کارت جایگاه دار با همان نرخ ۳۰۰۰ تومان سوخت گیری داشته باشد. 
وی جمع آوری کارت جایگاه دار در مناطق مرزی را هم رد کرد و گفت: قرار بود کارت جایگاهه ای مرزی جمع آوری شود اما این اتفاق 
نیفتاده است. این نماینده مجلس ضمن تکذیب شایعات سه نرخی شدن بنزین گفت: ما هیچگاه از چند نرخی شدن کالاها از جمله 

بنزین سود نبرده ایم، بنده تاکنون طرحی در این قضیه ندیده ام.
وی در ادامه با انتقاد از دولت و وزارت نفت بابت عدم تدوین یک طرح جامع در این حوزه گفت: باید یک طرح جامع تدوین شده، ابتدا 

ابعاد قضیه را بررسی کنند تا منجر به نگرانی مردم نشود.
بیگی نژاد تاکید کرد: گله ما این است که باید از قبل این موضوع بررسی می شد، اگر تصمیم را همراه با بررسی نقد کارشناسانه اتخاذ 
کنند ممکن است عده ای هم مخالف باشند اما اکثریت راضی خواهند بود، زیرا به هرحال همه قبول داریم که ما نسبت به تمام دنیا سرانه 
مصرف بالاتری در حوزه انرژی داریم و همه بر این موضوع اذعان داریم که مصرف حامل های انرژی در کشور باید ساماندهی شود، مردم 

هم وقتی ببینند تصمیم درست است، استقبال می کنند.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

تعدیل انتظارات تورمی با آغاز سیاست های مهار تورم
عضو کمیسیون انرژی مجلس تشریح کرد:

جزئیات کاهش سهمیه سوخت ۳ هزار تومانی

یک کارشناس اقتصادی :

قیمت ها حداقل تا دو برابر افزایش پیدا کرده اند
اظهار داشت: شاید  اصفهان  دانشگاه  اقتصاد  استاد 
مسئولان نیازی به حضور در بازار برای خرید و تهیه مواد 
ضروری نداشته باشند اما مردم درگیر خرید روزانه هستند 
و از تغییر قیمت ها اطلاع دارند و می دانیم که قیمت ها 
حداقل تا دو برابر افزایش پیدا کرده اند بنابراین می بینیم 
درست  تورم  نرخ  کنترل  درباره  مشخص  طور  به  که 

نمی گویند.
اختلافات  درباره  ایلنا  با  در گفت وگو  مرتضی سامتی 
مسئولان دو دولت دوازدهم و سیزدهم درباره نرخ تورم در 
دولت گذشته و کاهش نرخ تورم در یک سال عمر دولت 
فعلی اظهار داشت: این اختلافات مطرح شده دو بُعد 
دارد که یکی از این ابعاد بحث اعتماد است. مردم معیاری 
برای ارزیابی و صحت سنجی اظهارات مسئولان ندارند. 
اگر بپذیریم که این افراد چه مسئولان دولتی قبلی و چه 
دولت فعلی، کارگزاران جمهوری اسلامی ایران هستند 
بنابراین نباید انتظار شنیدن حرف نادرست از این افراد 
در  کار مسئول مسلمان  اساس  باشیم چراکه  داشته  را 
این نظام صداقت و راستگویی است اما هر کدام مدعی 

هستند که گفته های طرف مقابل درست نیست. 
وی تاکید کرد : اما باید توجه داشته باشیم وقتی به عنوان 
یک شهروند به بازار اقلام مصرفی نگاه می کنیم، متوجه 
افزایش نرخ تورم می شویم و در این مدت هم کاهشی در 
قیمت ها دیده نشده  است. شاید مسئولان نیازی به حضور 
در بازار برای خرید و تهیه مواد ضروری نداشته باشند اما 
مردم درگیر خرید روزانه هستند و از تغییر قیمت ها اطلاع 
دارند و می دانیم که قیمت ها حداقل تا دو برابر افزایش 
پیدا کرده اند بنابراین می بینیم که به طور مشخص درباره 

کنترل نرخ تورم درست نمی گویند.

ادعای کاهش 20 درصدی تورم درست نیست
 ٢٠ کاهش  اینکه  بیان  با  اقتصادی  کارشناس  این 
درصدی نرخ تورم در دولت سیزدهم درست نیست، گفت: 
واقعیت این است که نمی دانیم آمار دستکاری می شود 
یا خیر؛ اما مردم به خوبی متوجه تغییرات قیمت و هزینه 
سبد خانوار می شوند از این رو ادعای کاهش ٢٠ درصدی 

تورم درست نیست.
سامتی ادامه داد: در این بازه زمانی که دولت مدعی 
است تورم را کاهش داده تنها قیمت چند اقلام مصالح 
ساختمانی کم شده که در همان گروه مصالح ساختمانی 
و  نمی شود  اقلام  تمام  قیمت مشمول  این کاهش  هم 

نمی توان این کاهش قیمت را به تمام کالاها تعمیم داد.
بر دستکاری  ادعای دولت سیزدهم مبنی  وی درباره 
نرخ تورم در دولت گذشته اظهار داشت: آنچه مشخص 
است این است که برای محاسبه نرخ تورم، شاخص های 
مدت  این  طول  در  که  دارد  وجود  یکسانی  و  مشخص 
هم مرکز آمار این شاخص ها را تغییر نداده  است. البته 
می دانیم هر دولت که بر سر کار می آید تا مدتی مقصر 
تمام مشکلات را دولت گذشته اعلام می کند و این روش 
تا مدتی کاربرد دارد. اما مدتی بعد از آن دولت ها مردم را 
با اجرا و تحقق وعده هایی در آینده نزدیک و دور سرگرم 
می کنند و تا موعد اجرای وعده ها هم که برسد، دوره و 

عمر دولت آنها به پایان رسیده  است. 
بودن  استاندارد  درباره  اقتصادی  کارشناس  این 
شاخص های محاسبه آمار اقتصادی در ایران گفت: در 
دوره ریاست جمهوری مرحوم هاشمی وقتی درخواست 
بین المللی پول داده  از صندوق  وام ۴٠ میلیون دلاری 
شد، این نهاد بین المللی کارشناسان خود را از جمله »ویتو 

تانزی« -اقتصاددان برجسته -برای ارزیابی اقتصاد ایران 
کرد  اعزام  به کشورمان  وام  این  بازپرداخت  امکان  برای 
و یکی از موارد مورد محاسبه نرخ تورم بود. با محاسبه 
حساب های ملی ایران اعلام کردند که حساب های ایران 

-البته با نقایصی- بسیار قابل اعتماد است. 
وی افزود: از همان زمان توصیه های صندوق برای رفع 
نقایص مرتبط با آمار شاخص های اقتصادی به کار رفته 
شده و آمارهای ارائه شده بر اساس استانداردهای تعریف 
شاخص های  بنابراین  شده   ارزیابی  بین المللی  شده 
و  تعاریف  براساس  تورم  نرخ  تعیین  برای  استفاده  مورد 

استانداردهای بین المللی است. 
این کارشناس اقتصادی درباره اختلاف آمار ارایه شده از 

سوی بانک مرکزی و مرکز آمار گفت: همواره در ارایه آمار 
اختلافاتی هم بین بانک مرکزی و مرکز آمار وجود دارد اما 
متولی ارایه آمار در کشورمان مرکز آمار است و علت متفاوت 
بودن آمار مرکز آمار و بانک مرکزی این است که مرکز آمار 
بین المللی  استانداردهای  و  الگوها  با  را  خام  اطلاعات 
تطابق و پالایش می دهد اما بانک مرکزی این اطلاعات را 

به صورت خام منتشر می کند. 
فریزر  بنیاد  و  هریتیج  بنیاد  نهاد  دو  داد:  ادامه  وی 
اطلاعات اقتصادی تمام دنیا را مستقل از دولت ها تهیه 
می کنند و آمار درست و قابل استناد اقتصادی کشورها 
را در اختیار دارند و می توان به آمار ایران درباره تورم به 

اطلاعات این دو بنیاد مراجعه کرد.

وزیرصمت: 

بخش واقعی اقتصاد شفاف نیست
 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بخش واقعی اقتصاد ایران شفافیت لازم را ندارد 
که احتکار، تقلب، قاچاق، تورم، کمبود کالا و عرضه خارج از شبکه از مصادیق آن 
است. سید رضا فاطمی امین در دیدار با نمایندگان طلاب کشور در جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم، افزود: در بخش مالی اقتصاد مانند حساب بانکی، تراکنش های 
مالی وغیره با زیرساخت های انجام شده از شفافیت نسبی برخوردار است. وی ادامه 
داد:  از آنجایی که بخش واقعی اقتصاد شفاف نیست به خوبی قابل کنترل نیست و 
اکثر برخوردهای انجام شده در این حوزه وضعیت انفعالی و در مقابل عمل انجام شده 

است. وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: شفافیت بخش واقعی اقتصاد رمز حل 
ریشه ای مشکلات اقتصادی است، اگر این بخش شفاف شود امور کشور را می توان 
با مالیات اداره کرد و وابستگی به نفت قطع و رانت و سواستفاده ها از بین می رود. 
فاطمی امین ادامه داد: شفافیت بخش واقعی اقتصاد یکی از اولویت ها و اهداف دولت 
سیزدهم برای جلوگیری از انحراف منابع، افزایش کیفیت و بهره وری تولید است. وی 
راه اندازی سامانه جامع تجارت را از زیرساخت های مهم شفافیت بخش واقعی اقتصاد 
یاد کرد و گفت: روزانه ۵ میلیون تراکنش در این سامانه انجام می گیرد، جلوگیری از 

قاچاق و کالای تقلب، شفافیت برداشت از معادن، احتکار، مالیات وغیره از کارکردهای 
این سامانه است. وی در ادامه ضمن تبیین برنامه های وزارت صمت اظهار داشت: 
تمام استعلامات بصورت الکترونیکی شده و فرایند صدور کارت بازرگانی فقط از طریق 

الکترونیکی  انجام می گیرد.
فاطمی امین ادامه داد: نظام توزیع بصورت دقیق برنامه ریزی شده و شفافیت زنجیره 
توزیع کالا به خوبی پیش می رود و با این اقدام  نظام توزیع  شفافیت بیشتری پیدا کرده 

است.
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علیرضا فغانی:

 آرامشم برای قضاوت در استرالیا 
بیشتر از ایران است

 داور بین المللی فوتبال کشورمان گفت: از لحاظ روانی آرامش من برای قضاوت در 
استرالیا بیشتر از ایران است.  

علیرضا فغانی داور بین المللی فوتبال کشورمان روز شنبه در گفت و گویی با رادیو 
ورزش با بیان اینکه تفاوت های زیادی از لحاظ امکاناتی بین کشورمان و استرالیا 
وجود دارد در خصوص کیفیت قضاوت در این کشور اظهار داشت: در لیگ استرالیا 
از نظر سخت افزاری امکانات بیشتری مثل VAR وجود دارد و از لحاظ روانی نیز 

آرامش من برای قضاوت در آنجا بیشتر از ایران است. 
فغانی درباره حمایت مسئولین اظهار کرد: علیرضا زاکانی شهردار تهران از من 
حمایت ویژه ای کرد و در دیدار با او قول همکاری خوبی برای حمایت از کمک داورها 
داد و امیدوارم که با تیم داوری بتوانیم قبل از جام جهانی به هماهنگی کامل برسیم. 
وی در پاسخ به اهمیت اختصاص روزی در تقویم برای داوران بیان کرد: ما روز 
جهانی داوران نداریم و فقط در داخل کشور ما تبریک  می گویند و باید این را به فال 

نیک بگیریم. 
داور بین المللی کشورمان درباره تاثیر نحوه گزارش گزارشگران بازی های زنده 
فوتبال بر داور گفت: در طول گزارش زنده رفتار آماتوری گزارشگران اجازه نمی دهد 
داور آرامش داشته باشد به خصوص در شهرستان ها که گزارشگران آماتور هستند و 
از تیم های خود حمایت می کنند و ما شاهدیم برخی افراد اشتباه گذشته داور را قبل 
بازی در فضای مجازی برای دیدارهای جدید مطرح کرده و تمرکز داور را می گیرند. 
اما در خارج از کشور، گزارشگران بیشتر نقش مفسر را دارند ولی متاسفانه اینجا 
تعصبات رنگی در گزارش پررنگ تر است و با یک عادت عجیب تقدیر و تشکر از افراد 

مسئول گزارش بازی تمام  می شود. 
فغانی درباره نحوه ارزیابی داوران خارج از کشور اظهار کرد: در خارج از کشور 
داوران با معلومات و دانش بالایی هستند و تمام مدت سعی می کنند خود را با قوانین 
به روز کنند و در کنار این ها از VAR نیز استفاده می کنند. اگر داوری در مسیر 

قضاوتش اشتباهی انجام دهد در رتبه بندی و امتیاز دهی حتما لحاظ می شود. 
داور کشورمان درباره فشار روانی خارج از بازی به داوران تصریح کرد: متاسفانه 
برخی مربیان فقط به نفع تیم خودشان داوری را ارزیابی می کنند و اگر قضاوت داور 
در مسیر دلخواهشان نباشد به داور حمله می کنند و اگر داور مورد میل تیم شان  سوت 

بزند، از داور تعریف و تمجید می کنند. 
وی درباره اهمیت کمک داور ویدئویی در مسابقات فوتبال عنوان کرد: فیفا طبق 
یک حرکت مناسب اجازه نمی دهد VAR مثل والیبال وارد فوتبال شود که تیم ها 
تصمیم  گیرنده برای استفاده از VAR باشند بلکه تیم داوری تصمیم گیرنده نهایی 

است. 
وی افزود: ما در ایران همان  تجهیزات و بسترهای ابتدایی را برای VAR نداریم و 
اگر همان ارتباط رادیویی تقویت بشود باعث خوشحالی ما است. البته در دوره قبلی 

اقدامات خوبی انجام شد و امیدواریم ادامه دار باشد. 
از  بیشتری  از حمایت  داوران  به نسبت دیگر  اینکه چرا  درباره  پایان  در  فغانی 
یک   کردم  سعی  اول  روز  از  من  کرد:  اظهار  است،  برخوردار  فوتبال  طرفداران 
چهارچوب کاری برای خودم داشته باشم و در مهارت های مورد نیاز داوری از لحاظ 

فنی و دانشی خودم را بالا نگه داشته و وظیفه خودم را به نحو احسن انجام دهم.
 

دبیرهیات بدمینتون استان قم خبرداد:

دومین پیروزی انقلاب قم در لیگ برتر 
بدمینتون کشور

دبیرهیات بدمینتون استان قم گفت :تیم انقلاب قم، در مقابل تیم هدف سمنان به 
یک پیروزی سخت و دلچسب دست یافت. 

علی فرجی، در گفت وگویی اظهار داشت: شاگردان حامد شبانیان در هفته دوم 
لیگ برتر جام خلیج فارس روز گذشته ۱۰ شهریورماه، به مصاف هدف سمنان رفت 

و در نهایت به یک برد شیرین ولی دلچسب دست یافت.
وی افزود: هدف سمنان که در هفته ی گذشته تیم قدرتمند رعد پدافند هوایی 
زاهدان را به چالش سخت کشیده بود در این هفته مقاومت سرسختانه ای از خود 

نشان داد ولی در آخر این انقلاب قم بود که با نتیجه ۳ بر ۲ پیروز این رقابت شد.
فرجی ادامه داد: در یک نفره علی حیاتی و سعید بابیانی و در دونفره تیم نورعلیان، 
حیدری برای انقلاب پیروزی کسب کردند. وی خاطرنشان کرد: محمد معین خاکی 
جوان مستعد استان قم مقابل محمد ستاره قرار گرفت که با نتیجه ۲ بر ۱ مغلوب 
شد. ستاره هفته ی گذشته محمد مهدی میرشکاری ملی پوش را در زاهدان شکست 
داده بود.  فرجی افزود: بازی خوب و نزدیک خاکی و پیروزی در یک گیم نوید روزهای 

خوب برای این جوان بدمینتون استان قم می دهد.
وی در ادامه گفت: هفته ی سوم پنج شنبه ۱۷ شهریورماه برگزار خواهد شد که 
انقلاب قم در قم میزبان تیم چادر ملو اردکان است. چادر ملو تا کنون دو پیروزی با 

نتایج مشابه ۵ بر ۰ بدست آورده است.
فرجی عنوان کرد: اردکانی ها دیروز ورنا بتن عباس آباد تیم پرستاره ی لیگ را ۵ 

بر ۰ شکست دادند. جدال انقلاب و چادر رقابت تیم های بی شکست لیگ است.

رییس هیات دوومیدانی استان قم خبرداد:

اعزام 6 دونده دختر نوجوان قمی
 به مسابقات قهرمانی کشور 

رییس هیات دوومیدانی استان قم از اعزام ۶ دونده دختر نوجوان قمی به مسابقات 
قهرمانی کشور به میزبانی استان تهران خبر داد. 

لیلا  مصطفی،  یگانه  ظهیری،  فاطمه  اظهارداشت:  خدمتکاری  ابوالفضل 
دهستانی، فرحانه لطیفی، ستایش سعدآبادی و حسنی سادات حسناتی،۶ نفر 
از دختران نوجوان قمی هستند که به مسابقات دوومیدانی نوجوانان کشور اعزام 
شدند. وی اضافه کرد: در این مسابقات که به صورت انفرادی و تیمی برگزار می شود، 
حسنی سادات حسناتی در ماده پرش طول ۱۰۰متر، فرحانه لطیفی۲۰۰متر پرش 
طول، یگانه مصطفی ۱۰۰متر پرش طول، ستایش سعدآبادی۲۰۰متر، فاطمه 

ظهیری۱۰۰متر و لیلا دهستانی هفتگانه - پرتاب نیزه به رقابت خواهند پرداخت.
خدمتکاری ادامه داد: در بخش تیمی هم فرحانه لطیفی بعنوان نفر اول ۱۰۰ متر 
و یگانه مصطفی، فاطمه ظهیری و حسنی سادات حسناتی نیز به ترتیب در ۲۰۰، 

۳۰۰ و ۴۰۰ متر رقابت می کنند.
رییس هیات دوومیدانی قم گفت: این مسابقات به میزبانی ورزشگاه آفتاب انقلاب 

تهران در روزهای ۱۲ و ۱۳ شهریورماه برگزار می شود.

برای اولین بار در تاریخ صورت گرفت ؛

کسب مدال برنز پینگ پنگ آسیا
 توسط نوجوان قمی 

تیم ملی نوجوانان پینگ پنگ ایران، مدال برنز مسابقات نوجوانان آسیا را تصاحب 
کرد. 

براساس این گزارش ،در مرحله ی نیمه نهایی مسابقات تنیس روی میز قهرمانی 
نوجوانان آسیا که جمعه دهم شهریور ماه در لائوس برگزار شد، تیم ملی نوجوانان 
کشورمان با شکست مقابل چین از صعود به فینال بازماند و به مدال ارزشمند برنز 

دست پیدا کرد.
ملی پوشان نوجوان کشورمان با پیروزی مقابل کره جنوبی به نیمه نهایی راه یافتند 
اما در راه رسیدن به فینال با حساب ۳ بر ۱ مغلوب چین شدند و برای اولین بار در 

تاریخ مدال برنز را برای رده سنی نوجوانان تصاحب کردند.
تیم ملی نوجوانان پینگ پنگ ایران با ترکیب محمدحسن حبیبی از استان قم و 
همچنین بنیامین فرجی، سامران کریمی، با هدایت مهران احدی و سرپرستی 
محمدرضا میرالماسی در این مسابقات دست به تاریخ سازی زد. رقابت های قهرمانی 

نوجوانان و جوانان آسیا از ۱۰ تا ۱۷ شهریورماه در لائوس در جریان است.

ایمان /احمدغروی نائینی

هفته چهارم لیگ برتر فوتبال ایران طی روزهای  هشتم و نهم شهریورماه در 
شهرهای مختلف برگزارشد و نتایجی رقم خورد که بیشتر  به نفع پرسپولیس بود.

پرسپولیس-صنعت نفت؛ بازگشت به صدر!
نگاهی به آمار:

مالکیت توپ: پرسپولیس۶۱٪,صنعت نفت٪۳۹
شوت)در چارچوب(: پرسپولیس۸)۲(,صنعت نفت۱۳)۱(

امید گل: پرسپولیس۰.۷۵,صنعت نفت۱.۱۳
پاس)دقت پاس(: پرسپولیس۵۷۲)۸۶٪(,صنعت نفت۳۴۷)٪۷۴(

بهترین بازیکن زمین: یورگن لوکادیا
شرح گل: پاس علی نعمتی از سمت چپ به یورگن لوکادیای هلندی رسید 
و مهاجم هلندی سرخپوشان با یک چرخش خوب و ضربه دقیق به چارچوب 
دروازه مردیان را در دقیقه۲۷ گشود، در حالی که سنگربان آبادانی ها واکنش 
ضعیفی در این صحنه نشان داد و می توانست بهتر عمل کند. در دقیقه۸۱ سانتر 
امید عالیشاه از روی ضربه ایستگاهی به دهانه دروازه ارسال شد و در شش قدم 
در حالی که دانیال اسماعیلی فر خود را به سمت توپ پرتاب کرده بود، توپ پس 
از برخورد به پای میثم تهی دست، مدافع صنعت نفت وارد دروازه شد تا دفاع 
آبادانی ها بر خلاف هفته قبل، با به ثمر رساندن یک گل به خودی، عملکرد قابل 

قبولی نشان ندهد.
آنالیز و حواشی: از حواشی قابل توجه این بازی می توان به گلزنی لوکادیا 
اشاره کرد، در حالی که کسی فکرش را نمیکرد بازیکنی که از آمادگی کاملی 

برخودار نیست با یک نمایش درخشان، یک گل به ثمر برساند و عنوان بهترین 
بازیکن زمین را از آن خود کند. نکته قابل توجه دیگر ثبت چهارمین کلین شیت 
پیاپی پرسپولیس بود تا سرخ ها آرامش و ثبات دفاعی خوبی را احساس کند. 
پرسپولیس امسال، به حریفان موقعیت نمیدهد، پشت دفاع فضای محسوسی 
به حریفان نمیدهد، نظم و انسجام دفاعی دارد و تک موقعیت های خطرناکی 
که به حریفان میدهد خیالش راحت است که سنگربانی به نام بیرانوند را درون 
چهارچوب خود دارد. در خط هافبک اما نکته جالب جا به جایی پر تکرار هافبک 
های تهاجمی بود. مهدی ترابی ، سعید صادقی و سروش رفیعی جناح ثابتی 
نداشتند و بازی شناوری را با جا به جایی بسیار به نمایش میگذاشتند. خط حمله 
این تیم نیز، عملکرد بسیار متفاوتی به نمایش گذاشت. لوکادیا نشان داد که یک 
بازیکن تاپ لول )سطح بالا( حتی با عدم آمادگی هم می درخشد. اما واضح بود 
خط حمله و هافبک پرسپولیس هنوز کامل جا نه افتادند و نیاز به زمان دارند. 
پیوستن دیاباته به این تیم، که روز جمعه نهایی شد، می تواند کمک شایانی به 

خط حمله این تیم کند.
استقلال-نفت مسجد سلیمان؛ بی دقت تر از همیشه!

نگاهی به آمار:
امید گل: نفت مسجد سلیمان۰.۵۴,استقلال۰.۹۶

مالکیت توپ: نفت مسجد سلیمان۵۲٪,استقلال٪۴۸
پاس)دقت پاس(: نفت مسجد سلیمان۳۸۰)۷۹٪(,استقلال۳۳۸)٪۷۹(

شوت)در چارچوب(: نفت مسجد سلیمان۱۳)۳(,استقلال۱۵)۲(
بهترین بازیکن زمین: سامان نریمان جهان

آنالیز و حواشی: ضعفی که در استقلال از هفته اول مشاهده میشد همچنان پا 

برجاست. مهاجمین تغذیه نمیشوند و تک موقعیت هایی که در محوطه جریمه 
حریف گیرشان می آید را خراب میکنند. البته نا گفته نماند که از آن سو نیز، 
بازیکنان نفت، موقعیت های خوبی را خراب کردند تا بازی بدون گل به پایان 

برسد.
سپاهان-فولاد؛ مدافعین پراشتباه و پاتوسی فرصت طلب!

بهترین بازیکن زمین: آیاندا پاتوسی
شرح گل: در دقیقه ۹۲ بازی، با اشتباه فاحش مدافع سپاهان، توپ به پاتوسی 
رسید، او در موقعیت تک به تک با پیام نیازمند قرار گرفت و با یک ضربه بغل پا، 

تک گل بازی را به ثمر رساند
آنالیز و اتفاقات ویژه: سپاهان در دو هفته ابتدایی عملکرد درخشانی به نمایش 
گذاشت، و در تمامی فاکتور ها جزو تیم های برتر لیگ بودند و بر صدر جدول 
تکیه زده بودند، اما در کمال تعجب در دو هفته بعدی امتیازات را به سادگی تقدیم 
حریفان کردند. سه امتیاز در دو هفته اخیر با اشتباهات فردی مدافعین سپاهان 
تقدیم به فولاد و گلگهر شد. اما از ان سو فولادی ها که دو هفته ابتدایی، شروع 
خوبی نداشتند، با دو برد در دو رقابت اخیر خود، آنهم مقابل تیم های تراکتور و 
سپاهان مدعی، در جایگاه دوم جدول ایستادند. فولادی ها تا کنون فرصت طلب 

ترین تیم لیگ نشان دادند و از تک موقعیت های خود به خوبی بهره میبرند.
سایر نتایج هفته:

سه شنبه ۸ شهریور؛
پیکان ۰-۰ نساجی مازندران

ملوان ۱-۱ ذوب آهن
مس کرمان ۲-۲ گل گهرسیرجان

نفت مسجد سلیمان ۰-۰ استقلال
چهارشنبه ۹ شهریور؛

تراکتور ۰-۰ هوادار
پرسپولیس ۲-۰ صنعت نفت آبادان

سپاهان ۰-۱ فولاد
مس رفسنجان ۰-۰ آلومینیوم اراک 

ترین های هفته:
)MSشوت: رضا دهقانی،۵)نفت

پاس کلیدی: محسن آذرباد،۵)مس رفسنجان(
تکل موفق: علیرضا کوشکی،۵)فولاد(

پاس صحیح: نیلسون جونیور، داسیلویرا،۷۸)سپاهان(
قطع پاس: سعید غلامعلی بیگی،۸)نساجی(

نبرد هوایی موفق: فریبرز گرامی،۹)هوادار(
دفع توپ: محمدعلی فرامرزی،۹)ذوب آهن(

مهار: سید حسین حسینی)استقلال(،محمد ناصری)پیکان(،حسین پور 
حمیدی)آلمینیوم اراک(,۳

تیم منتخب هفته:
دروازه بان: حسین پور حمیدی

مدافعین: محسن سفید چوقایی،عارف آغاسی،آرمان قاسمی،علی نعمتی
هافبک ها: عارف رستمی،محمد خدا بنده لو،فرشید باقری،سامان نریمان 

جهان
مهاجمین: یورگن لوکادیا،مرتضی  تبریزی

تحلیل »روزنامه ایمان«ازهفته چهارم لیگ برترفوتبال ایران؛

نتایجی که به کام پرسپولیسی ها شد!

سهراب انتظاری:

 دیاباته نسبت به لوکادیا برتری دارد
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس به جذب ۲ بازیکن خارجی در 

این تیم واکنش نشان داد. 
تیم  روند  خصوص  در  گفت وگویی،  در  انتظاری  سهراب 
اظهار  برتر  لیگ  در  داده  انجام  بازی های  در  پرسپولیس 
بازی  دو  بوده.  روند خوبی  اینجا  تا  پرسپولیس  روند  داشت: 
اول پرسپولیس در مقابل دو تیم خوب مثل ذوب آهن و فولاد 
بود. طبیعی است که تیم ها در هفته های ابتدایی لیگ درگیر 
بدنسازی باشند و به نظرم پرسپولیس در دو بازی اول چنین 
مشکلی داشت و بدن بازیکنان کامل آزاد نشده بود. به اعتقاد 
من پرسپولیس در دو بازی ابتدایی مستحق برد بود. هر چند که 

تا اینجا بد هم نتیجه نگرفته است.
خوب  خیلی  را  آلومینیوم  خوب  تیم  اراک  در  افزود:  وی 
شکست دادیم و نفت آبادان را هم بردیم، اما هنوز معتقدم که 
اثرات بدنسازی پیش از فصل بر بدن بازیکنان وجود دارد. به 
نظرم هر چه بازی ها بیشتر بگذرد، بدن بازیکنان آزادتر می شود، 
هر چند که کسب ۸ امتیاز از چهار بازی نتیجه خوبی است به 
خصوص که پرسپولیس الان صدرنشین هم هست. موضوع 

دیگر که وجود دارد این است که بازیکنان جدید هنوز به صورت 
کامل با بازیکنان قدیمی هماهنگ نشده اند و این اردو هم نیاز 

به زمان دارد.
لوکادیا برای جا افتادن نیاز به زمان دارد

مهاجم دهه ۸۰ پرسپولیس در خصوص جذب لوکادیا و شیخ 
دیاباته و تأثیر حضور آنها در پرسپولیس خاطرنشان کرد: به نظر 
من دیاباته نسبت به لوکادیا برتری دارد، چرا که او در استقلال و 
فوتبال ایران بازی کرده و خیلی خوب اینجا را می شناسد، اما 
لوکادیا برای جا افتادن نیاز به زمان دارد، چرا که فوتبال ایران را به 
صورت کامل نمی شناسد. از طرف دیگر بدن او هنوز به صورت 
کامل آماده نیست، اما او مهاجم حرفه ای است و دیدید که گل 
کلاسیک و حرفه ای زد. وی ادامه داد: شاید ظاهراً بگویند گل 
او ساده بود، اما زدن چنین گلی واقعاً سخت است.به نظر من 
اگر لوکادیا در پرسپولیس جا بیفتد خیلی به درد تیم می خورد. با 
این همه من خیلی راغب بودم که دیاباته به پرسپولیس بیاید چرا 
که او یک گلزن قهار است که حفظ توپ و قدرت سرزنی خوبی 
دارد. به نظر من دیاباته در استقلال خیلی خوب بود و امیدوارم او 

با همان آمادگی و توانایی به پرسپولیس آمده باشد.
برادرزاده  ام خوب باشد اما پرسپولیس ببرد! 

که  هوادار  تیم  در  خود  برادرزاده  حضور  درباره  انتظاری 
است  افزود: خیلی جالب  کند  بازی  پرسپولیس  مقابل  باید 
طرفدار  کند.  بازی  مسابقه  این  در  است  قرار  برادرزاده ام  که 
پرسپولیس هستم و امیدوارم که نیما  بازی خوبی انجام دهد، اما 

درنهایت این پرسپولیس باشد که برنده می شود.
ورزشگاه  در  هوادار  مقابل  پرسپولیس  بازی  درباره  وی 
اینکه زمین این ورزشگاه شرایط خیلی خوبی  دستجردی و 
ندارد، گفت: هوادار تیم پرتماشاگری نیست اما نمی دانم که 
بازی  کیفیت چمن ورزشگاه دستجردی چطور است. شاید 
اگر در ورزشگاه آزادی انجام می شد، برای تیم هوادار هم بهتر 
بود، چرا که با بلیط فروشی می توانستند درآمدزایی کنند. من 
چند سال در تیم راه آهن بازی کردم و می دانم اگر تماشاگران به 
ورزشگاه بیایند تأمین امنیت آنها سخت می شود چون ورزشگاه 
دقیقا در منطقه مسکونی است. ای کاش بازی در ورزشگاه 

آزادی انجام می شد تا هواداران بازی جذاب تری می دیدند.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای قدیر رستمی با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت 
در  ثبت۲قم  در بخش  واقع  اصلی  دفترچه ای ششدانگ پلاک ۱۹۳۴/۱۰۸/۳۲۷ 
صفحه ۴۹۷ دفتر ۴۲۸ ذیل ثبت ۷۸۳۳۶ شماره سریال ۲۳۱۱۸۹ بنام وی صادره 
وتسلیم شده که نامبرده اعلام داشته سند مالکیت دراثر نامعلوم مفقود گردیده،لذا مراتب 
به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف 

)۱۵۶۴۲
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه امیرحسین حاج باشی دارنده کد ملی ۰۳۸۳۷۵۴۶۱۵ با ارائه دوبرگ 
استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند که سند مالکیت تمامی ۹۸۸۱/۱ سهم مشاع از 
۱۸۰۳۶۵۶ سهم ششدانگ پلاک ۲۹۱/۱۱۶۹۵ اصلی واقع در بخش ثبت پنج قم که 
در دفتر الکترونیکی بشماره ۱۳۹۶۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۹۵۶ بنام امیرحسین حاج باشی 
ثبت و سند مالکیت به شماره ۲۲۵۶۷۱ سری ب سال ۹۵ صادر وتسلیم شده سپس از 
طرف ایشان اعلام گردیده سند مالکیت مزبور به علت سهل انگاری مفقود گردیده لذا به 
استناد تبصره ۱اصلاحی ماده ۱۲۰آئین نامه قانون ثبت در۱ نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 

با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف ۱۵۶۴۳(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

---------------------------------------
آگهی اخطار ماده 1۴۹ قانون ثبت اسناد

احتراما باتوجه به اینکه ششدانگ پلاک ثبتی ۲۳۹۴/۴۱/۱۳۷- اصلی واقع در بخش 
دو ثبت قم بمساحت ششدانگ ۵۶/۷۵ مترمربع سابقه صدور سند داشته ودرحال 
حاضر مساحت ملک مذکور ۷/۳۱ مترمربع اقزایش داشته که مشمول ماده ۱۴۹ قانون 
ثبت میباشد وارزش مقدار ۷/۳۱ مترمربع اضافه مساحت به مبلغ ۶۰۸۱۹۲ ریال ارزیابی 
وطی فیش سپرده اجرایی شماره ۲۰۰۱۰۰ درتاریخ ۱۴۰۱/۶/۷ به حساب ذیحسابی 
ثبت اسناد واملاک استان قم تودیع شده است لذا از آنجائیکه آدرسی از آقای حبیب اله 
ده نشین یا وراث قانونی یا وکیل قانونی ایشان بدست نیامد بدینوسیله به نامبرده اخطار 
می گردد نسبت به دریافت وجه تودیعی در صندوق ثبت اقدام نمائید زیرا در صورت 
سپری شدن مهلت پیش بینی شده در قانون وجه مذکور قابل وصول نخواهد بود.)م 

الف ۱۵۶۴۴(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

---------------------------------------
آگهی موضوع تبصره 3 ماده 12۰ آیین نامه قانون ثبت 

خانم آرزو وآقای محمد جواد هندیانی فرزندان حمیدرضا از وراث مرحوم علی هندیانی 
اعلام نموده اند که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۲۲۸۸/۴/۱۳ و ۲۲۸۹ اصلی بخش 
۲ ثبت قم متعلق به مرحوم فوق می باشد وچون با اخطاریه به خانم مهری هندیانی احد 

از ورثه نامبرده در تاریخ ۱۴۰۱/۰۵/۲۵ ابلاغ واقعی گردیده وایشان مراجعه ننموده لذا 
مراتب طبق تبصره ۳ ذیل ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت آگهی می شود که دارنده سند 
مالکیت مذکور از تاریخ انتشار این آگهی ظرف ۱۰ روز سند مالکیت مذکور را تسلیم نماید 
ویا مجوز قانونی نگاه داشتن آن را ضمن اعتراض خود به این اداره اعلام نماید درصورت 
انقضاء مدت وعدم وصول اعتراض موجه سند مالکیت ورثه طبق قانون مسترد وصادر 

خواهد شد. )م الف ۱۵۶۴۵(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای محمد پارسازاده طی وکالت شماره ۴۰۷۲۹ مورخه ۱۳۹۹/۲/۱۳ دفترخانه ۴۶ 
قم با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق تقاضای سند المثنی نموده واعلام داشته که 
سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی ۵۲ فرعی از ۳۵ اصلی بخش سه قم در صفحه ۱۳۰ 
دفتر ۱ ذیل ۴۱ به نام ایاز خدری ثبت و سند صادر شده است سپس مع الواسطه طی 
سند ۳۶۱۲۴-۱۳۹۳/۱۲/۰۳ دفتر ۴۷ قم به حسن جعفری انتقال قطعی شده بعلت 
جابجایی مفقود گردیده است لذا مراتب به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین 
نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۵۶۴۶(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم

آرش برهانی :

شناخت ساپینتو از استقلال کامل نشده است
 مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال با بیان این که از برخی 
انتقادات پیشکسوتان تعجب می کنم گفت: سرمربی پرتغالی 

هنوز به شناخت کاملی از توانایی بازیکنان نرسیده است. 
آرش برهانی با اشاره به تغییراتی که در تیم فوتبال استقلال 
صورت گرفته است گفت: هر مربی یک سبکی دارد از نظر فنی 
بدنسازی خیلی خوبی انجام داد. اردوی خوب در ترکیه و تهران 
داشتند. شرایط حرفه ای به وجود آورده بودند و مسائل تاکتیکی 

را هم به خوبی انجام داد. 
وی ادامه داد: شروع مسابقات است و تا زمانی که شرایط تیم 
را بشناسد زمان می برد. یکی دو هفته دیگر بدن ها شاداب تر 

می شود. نفت مسجدسلیمان هوای شرجی بود. در این شرایط 
خیلی سخت است بازی کردن. فکر می کنم هر چه بگذرد 

شرایط تیم بهتر می شود. 
مهاجم سابق آبی پوشان ادامه داد: زمانی که استراماچونی 
امد در هفته های اول همه منتقد بودند اما الان از او به عنوان 
یکی از بهترین مربیان تاریخ فوتبال استقلال یاد می کنند. فصل 
قبل هم چند تساوی داشت و خیلی ها منتقد بودند اما تیم در 

نهایت با ثبت رکوردهای زیاد قهرمان شد. 
برهانی در مورد حضور خسرو حیدری در کادر فنی استقلال 
نیز گفت: تازه دارم این موضوع را می شنوم. همه استقبال 

کردند و شرایط فوتبال را می دانند. آنهایی که انتقاد کردند شاید 
از فوتبال سالها دور بودند. انتخاب خسرو حیدری یک اقدام 
مثبت و خوب بود. خسرو سالها در استقلال حضور داشته و بچه 
ها را خوب می شناسد و می تواند کمک خوبی است برای آقای 

ساپینتو. 
وی که در برنامه سلام صبح بخیر شبکه سه تلویزیون حضور 
یافته بود، در مورد این که برخی پیشکسوتان عنوان کرده اند 
ساپینتو به حرف خسرو حیدری گوش نمی کند گفت: اصلا 
اینطور نیست. ساپینتو مربی حرفه ای است و طبیعتا به حرف 
های او گوش می دهد چرا که شناخت خوبی از فوتبال ایران 

به  بهترین شکل ممکن  به  تیم های حریف دارد. حیدری  و 
استقلال کمک می کند و مطمئن باشید در آینده خیلی بیشتر 

از این به کار استقلال خواهد آمد.
مهاجم سابق استقلال در مورد این که سرمربی آبی ها هنوز 
برای خط حمله به جمع بندی نرسیده است گفت: همانطور 
آورد  می  دست  به  تیم  از  سرمربی  که  شناختی  با  گفتم  که 
تصمیمات بهتری می گیرد. قایدی هنوز از نظر بدنی به شرایط 
ایده آل نرسیده که کمتر بازی می کند. قطعا در هفته های 
بعدی شرایط بهتر خواهد شد. ساپینتو هنوز به شناخت کافی 

از تیمش نرسیده است.
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حشمت الله فلاحت پیشه سیاستمدار، تحلیلگر سیاسی، روزنامه نگار و استاد 
دانشگاه علامه طباطبایی و نماینده دوره های هفتم، هشتم و دهم مجلس و از سال 
۹۷ تا ۹۸ رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
در دوره دهم بوده است. گفت و گو خبرآنلاین با فلاحت پیشه حول دو محور است 
. ابتدا ضرورت گزارش دهی دقیق و منظم دولت در باره فواید اقتصادی برجام به 
مردم و دوم مربوط به مصوبه مجلس درباره مبتنی بر قانون اقدام راهبردی و میزان 

تسلط مجلس بر مذاکرات برجامی.
این گفت و در زیر از نظرتان می گذرد:

در صورت احیای برجام مهمترین اولویت های کشور برای مردم و دولت 
چه خواهد بود؟ 

بنده اعتقاد دارم در سیاست های کشور، دو کلمه تنش زدایی در خارج و توسعه 
در داخل ، غریب ، واقع شده اند. بر این اساس در حال حاضر اگر برجام احیاء 
شود، و توسعه کشور هدف باشد آن موقع دولت موظف است به صورت جزیی و ریز 
اعلام کند که از محل اجرای برجام چه بخش از دلاری های مسدود شده کشور آزاد 
می شود. این دلارها در چه حوزه هایی هزینه می شود. چه موانع تحریمی برداشته 
می شود؟ از حدود بیش از ۲۱۰۰ تحریم ایران، چند کد تحریمی برداشته می 
شود؟ با برداشته شدن هر کدام، چه مقدار پول ایران، چه مصوبه ای، چه مجوزی و 

چه فاینانسی آزاد می شود؟ و سود آن چگونه عاید کشور می شود؟
چرا برای شما این مساله اهمیت دارد مگر قرار است با احیای برجام برای 

پول های آزاد شده بیفتد؟ 
در برخی سخنرانی ها که آن ها را نقد کرده ام یکی از نماینده ها چه اتفاقی بود که 
مردم نباید انتظار داشته باشند با احیای برجام اثر معناداری در زندگی آنان صورت 
بگیرد و برجام هیچ اثری در زندگی مردم ندارد؛ این معنایش چیست؟ یا قرار نیست 
گزارش شفافی داده شود؟ آیا قرار است بودجه ها در جاهای دیگری جز حوزه 
اقتصاد مردم مصرف شود؟ بر اساس برآوردهای رسمی که تاکنون خود نهادهای 
دولتی داده اند تحریم ها در کشور ماهیانه حدود ۳ میلیارد دلار به کشور ضرر زده 
است. و الان که قرار است تحریم ها برداشته شود، باید مشخص شود چقدر از این 
پول ها به منابع مالی و ایجاد بازارهای تازه و ... برای افزایش توان اقتصادی مردم 
بازگشت می کند. اگر نگاه توسعه ای وجود داشته باشد با احیای برجام حتما سود 
اقتصادی برای مردم به ارمغان خواهد آورد و دولت باید به صورت شفاف مزایای 

برجام را به مردم برساند. بنابراین اگر نماینده ای ، افرادی یا یک جریانی یا یک گروه 
سیاسی در مجلس مخالف هستند از همین حالا می توانند نه در عالم سخنرانی و 
مصاحبه بلکه در قالب ۵ ابزار نظارتی خود شامل تذکر، سوال، تحقیق و تفحص، 
استیضاح، و اعمال ماده ۲۳۴ یا در قالب وظایفی که دولت را موظف می کند هر 
سه ماه در باره برجام یک گزارش بدهد، مجلس باید گزارش را بخواند و هر ۶ ماه 
یکبار به مردم گزارش بدهد که آیا منافع ملی تامین شده است؟ آیا قوانین مجلس 
عملیاتی شده است؟ اگر غیر از این صورت بگیرد هر سخنرانی و هر مصاحبه ای به 

نظر من نوعی جنگ زرگری مورد تحلیل قرار خواهد گرفت.
ولی برخی معتقدند اجرایی شدن احیای برجام و بهره مندی اقتصاد ایران 

از مزایای آن، نیازمند زمانی طولانی است؟ 
زمینه های بین المللی در این زمینه بسیار فراهم است. ضمن این که همین حالا 
ایران با توجه به میزان نفتی که در مخازن خود در کشتی ها در روی آب و منابعی 
که در انبارها دارد می تواند هجمه گسترده ای را به بازارها آغاز کند. من معتقدم در 
زمان احیای برجام در همان ماه های اول به اندازه چند ماه ایران می تواند فروش 
نفت و اثر عمده اقتصادی داشته باشد. به علاوه روزانه صدها میلیارد تومان تکرار 
می کنم روزانه صدها میلیارد تومان تخفیفی که کشور در تحریم ها در ازای صادرات 
و گران شدن بیمه و گران شدن تبدیل پول و ... می پردازد ، با رفع تحریم ها ، برطرف 
و برای کشور ثروتی عظیم فراهم می آورد. درباره همه این موارد دولت باید به صورت 
جزیی گزارش بدهد و مردم باید در باره این مسایل از دولت بخواهند اطلاعات لازم 
را در اختیارشان قرار بدهد و همچنین این داده ها را دولت به اطلاع مردم و مجلس 

برساند. قید هرگونه محرمانه بر این گزارش ها خلاف قانون است.
آیا ممکن است برخی تندروهای داخلی و تحرکات خارجی بعد از احیای 
برجام ، درآمد ناشی از احیای برجام را به مسیری سوای نیاز اقتصاد کشور و 

رفاه مردم ، هدایت کنند؟
بله. ایجاد مانع برای به ثمر رسیدن برجام، با تلاش برخی محافل پیدا و پنهان 
جهت ممانعت از فضای شفافیت در منافع برجام ، بی ارتباط نیست. چون در زمان 
احیای برجام هم باوجود این که منابع زیادی وارد کشور شد اما متاسفانه نجوه 
هزینه شدن این منابع در حوزه های مختلف داخلی و خارجی ، مشخص نشد و 
هیچگاه به ملت گزارشی ارائه نشد.اگر برجام احیا بشود علاوه بر بودجه خواران 
همیشگی، دام هایی شکل خواهد گرفت تا بودجه صرف توسعه کشور نشود. این 

چیزی است که در حوزه رسمی و رسانه ای افکار عمومی باید از آن مراقبه کرد.
برخی کارشناسان پیش بینی کرده اند که طی ماه آینده ، سرنوشت برجام روشن 

خواهد شد ...
متاسفانه منابع خبری در این باره، بیشتر منابع خبری خارج از ایران است و اخبار 
مذکور نشان می دهد که اتحادیه اروپا در عمل منعی در احیای برجام به عنوان 
واسطه مشاهده نمی کند. در آمریکا هم سکوتی که وجود دارد بیشتر نشاندهنده 
وضعیت داخلی ایران است یعنی دولت آمریکا در حال ایجاد فضای پذیرش داخلی 
است. برای این که در آستانه انتخابات کنگره قرار دارد و لذا بنده هم برجام را آماده 
امضاء می دانم و معتقدم تلاش های مخالفان توافق در عمل راه به جایی نمی برد. 

مگر عزم تنش زدایی به دلایلی استثنایی منتفی شود. 
نمایندگان بر جزئیات مذاکرات اشراف دارند ؟ مجلس بر اساس مصوبه 

اقدام راهبردی در روند تعیین تکلیف نهایی برجام موثر خواهد بود؟ 
البته این موضوع را باید از نمایندگان مجلس سوال کنید. ولی از مجلس هفتم به 
این سمت، زمانی که پرونده هسته ای به عنوان یکی از مقوله های کلان سیاست 
خارجی در حوزه مسئولیت شورای عالی امنیت ملی قرار گرفت، همه نهادهای 
کشور وظایف خودشان در این حوزه را در هماهنگی با شورای عالی امنیت ملی 
انجام می دهند. مجلس شورای اسلامی هم یکی از قوای نظام هست که دارای 
وظایف نظارتی و قانونگذاری است. حوزه نخست نظارت، قانونگذاری، اظهار نظر و 
اعمال ابزارهای نظارتی در ارتباط با همه حوزه های منافع ملی کشور حق مجلس 
است. حوزه دوم مصوبات مجلس است که دولت باید اجرا کند. از مجلس هفتم یک 
سری قوانین شکل گرفت که مهمترین آن از جمله قانون الزام دولت به دستیابی 
به تکمیل چرخه سوخت هسته ای به ویژه غنی سازی و سوخت هسته ای است. 
این موضوع ادامه یافت تا این که در مجلس یازدهم، »قانون الزام دولت به حفظ 
دستاوردها و حقوق هسته ای ملت ایران« در قالب مذاکرات هسته ای مطرح شده 
است. در قانونی که مجلس تصویب کرد برخی کارشناسان معتقد بودند مجلس 
یک سری خطوط قرمز مشخص کرده و دست دولت را در مذاکرات بسته است. 
در آن زمان دبیرخانه اعلام کرد قانون مجلس در هماهنگی با شورای عالی امنیت 
ملی تصویب شده است. به عبارتی دبیرخانه تاکید کرد که رویه حفظ شده است. 
دولت در عمل در این ارتباط سکوت اختیار کرد ولی اغلب محافل نزدیک به دولت، 
مصوبه اقدام راهبردی مجلس را مانعی در احیای برجام توسط دولت روحانی ذکر 
کردند. پس از انتخابات ۱۴۰۰، دولت جدید ، از اختیار تام پیگیری و انجام مذاکره 
برحوردار شد. سوالی که در ارتباط با مجلس شکل گرفته موضع یکی از نمایندگان 
مجلس است مبنی بر این که مجلس اختیار تام به هیات مذاکره کننده داده و این 
مهمترین موضعی است که مطرح شده است. البته در نقطه ، یکی از نمایندگان 

تاکید کرده بود مجلس باید در جریان برجام قرار بگیرد.
آیا می توان گفت چون قدرت یکدست شده بر اساس قانون اساسی کشور 
نمایندگان می توانند از وظایف نمایندگی خود با اعتمادی که به دولت دارند 

عدول کنند؟ در این صورت چه پیامدی بر این امر مترتب است؟
خیر نمی توانند عدول کنند. به همین دلیل اعتقادم بر این است به عنوان 
مهمترین معاهده خارجی دولت در سالیان اخیر عدم ورود مجلس یک نقطه ضعف 
برای ابتدا از منظر عدم به وظیفه نمایندگی بر اساس قانون اساسی و مصوبه خود 
مجلس و دیگری مذاکرات هسته ای ایران به حساب می آید. چون به طور قطع 
در آمریکا دولت معاهده احتمالی را با کنگره در میان خواهد گذاشت. آخرین 
موضع رابرت مالی حدود دو ماه پیش در آخرین دیداری که با کمیته روابط خارجی 
نمایندگان آمریکا داشت، این بود که هر توافقی با ایران باید به تصویب کنگره آمریکا 
برسد. این معنایش این است که در کنگره فراز و نشیب های جدی ای شکل خواهد 
گرفت و حذف مجلس شورای اسلامی از فرآیند احیای برجام خلاف منافع ملی 

کشور و حتی تضعیف کننده توان چانه زنی تیم مذاکره کننده است.
در حوزه داخلی نوعی اگر نگویم یکدستی نوعی همسویی شکل گرفته، و بارها 
تاکیده کرده ام حضور مجلس در مسایل خارجی در راستای منافع ملی کشور 
است. اما از لحاظ داخلی من معتقدم که هر گونه تلاش برای دور کردن مجلس 
به صورت نهادی و حفظ یک سری موضعگیری های مخالف در رابطه با احیای 
برجام بیشتر به جنگ زرگری شبیه می ماند. چون نماینده ها حتی اگر یک نماینده 
بخواهد از مسئولیت تقنینی و نظارتی مجلس استفاده کندهمه ابزارهای لازم 
را طبق قانون اساسی و آیین نامه داخلی مجلس در اختیار دارد. حتی اگر یک 

نماینده باشد. اتفاقا سخنرانی تنها ابزاری است که هیچ اثری در این رابطه ندارد.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

حذف مجلس از فرآیند احیای برجام خلاف منافع ملی است
36 میلیارد دلار حداقل ضرر سالانه ایران از تحریم هاست

کارشناس مسائل بین الملل :

باید روندهمکاری ها با آژانس حفظ شود 
به  اما  نیست  آژانس شکی  بین الملل گفت: در سیاسی کاری  کارشناس مسائل 
این معنی نیست که بخواهیم همه چیز را مشروط به سنگ اندازی آژانس کنیم، باید 
همکاری ها با آژانس حفظ شود، همانطور که قبلا توافقاتی رخ داده قطعا می تواند 

مذاکرات با آژانس پیشرفت هایی داشته باشد. 
مرتضی مکی کارشناس مسائل بین.الملل در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال 
که مذاکرات به نقطه ای رسیده که مسائل پادمانی باید حل و فصل شود از نظر شما این 
موضوع به چه شکل قابل تامین هست و از طرف دیگر خواسته های آژانس از ایران را 
چه طور تحلیل می کنید؟  به چه شکلی امکان سازش روی این موضوع وجود دارد، 
گفت: در موضوعاتی که درباره چگونگی احیای برجام مطرح شده، مسائل پادمانی و 
اتهام هایی است که آژانس نسبت به ایران مطرح کرده و در این دور از مذاکرات به دلیل 
طرح ادعای آژانس بیشتر روی آن تمرکز شده و ایران به دنبال طرح این ادعاها و بیانیه ای 
که شورای حکام در جلسه قبل داشته واکنش نشان داد و تعدادی از دوربین های آژانس 
را خاموش کرد. وی افزود: سخنان آقای رئیسی و آقای امیرعبداللهیان مبنی بر اینکه تا 
موضوعات پادمان و اختلاف بین ایران و آژانس حل نشود موضوع احیای برجام معنایی 
نخواهد داشت، همواره در مذاکرات منتهی به امضای برجام نیز مطرح شده، به موازات 
پیشرفتی که روند مذاکرات بین ایران با گروه پنج به علاوه یک داشت تا حدود زیادی 
مسائل ایران و آژانس در حال حل شدن بود و وقتی برجام امضا شد، موضوعات ادعایی 
آژانس نسبت به ایران برای چند ماه لغو شد و آژانس بین المللی انرژی اتمی با ریاست 
آمانو گزارشی به شورای حکام داد که ایران به تمامی تعهدات برجام پایبند بوده و عملا 

هیچ گزارشی مبنی بر فعالیت های مشکوک هسته ای ایران مطرح نشد.
مکی تصریح کرد: همین موضوع باعث شد با وجود خروج آمریکا از برجام که عملا 
از  دوره  این  در  ماندند،  باقی  برجام  پای  اروپایی ها  نبود،  برای خروج  بهانه ای  هیچ 
مذاکرات همین گونه است به موازات مذاکرات بین ایران و آمریکا در مذاکرات با آژانس 
پیشرفت هایی رخ داد زیرا موضع آژانس این بود که موضوع قابل حل است، در این میان 
رایزنی های گسترده اسرائیلی ها که سعی می کنند از احیای برجام جلوگیری کنند و با 
طرح امتیازاتی سعی در ایجاد موضوعاتی دارند که محدودیت های بیشتری در برنامه 
هسته ای برای ایران قائل شوند و لغو تحریم ها به آن شکل که ایران می خواهد تحقق پیدا 
نکند. وی افزود: موضوعی که آقای رئیسی مطرح کرد مبنی بر اینکه ایران باید پرونده 
آژانس را ببندد به این دلیل بستگی دارد که اگر باقی بماند می تواند همچنان یک اهرم 
فشار علیه ایران در شورای حکام باقی بماند یا بهانه ای برای آمریکایی ها خواهد بود که 
بخواهند هر موقع اراده کنند، فشار علیه ایران را بیشتر کنند و فشاری روی باز کردن 
تحریم ها بگذارند. بنابراین موضوع آژانس قابل حل است، اگر در روند مذاکرات پیشرفت 
کنیم و بحث های راستی آزمایی پیشرفت کند آژانس قصد ندارد مانع جدی در مسیر 

برجام ایجاد کند.
تمام سوالات جدید آژانس کاملا سیاسی بوده و مبنای پادمانی ندارد 

مکی در پاسخ به این سوال که آقای اسلامی در گفت وگویی اعلام کردند تمام سوالات 
جدید آژانس کاملا سیاسی بوده و مبنای پادمانی ندارد ارزیابی شما از این صحبت ها 
چیست، گفت: آژانس در خیلی از موارد نقش سیاسی دارد که در مسئله ایران فراتر 
از مسئولیت  های این نهاد بین المللی بوده و این موضوع غیر قابل انکار است. اما باید 
توجه کرد آنها تحت فشار و اعمال نظر دولت های بزرگ هستند، همانطور که ما توانستیم 
مسئله موضوعات هسته ای را با آمریکایی ها و اروپایی ها به مرحله راستی آزمایی برسانیم، 
آژانس ادعاهایی مطرح کرده که ایران باید با دیپلماسی و همکاری با آژانس این موضوع 
را حل کند. وی تصریح کرد: در سیاسی کاری آژانس شکی نیست اما به این معنی 
نیست که بخواهیم همه چیز را به سنگ اندازی آژانس مربوط کنیم، باید همکاری ها 
با آژانس حفظ شود، همانطور که قبلا توافقاتی رخ داده قطعا می تواند مذاکرات با 
آژانس پیشرفت هایی داشته باشد. مکی گفت: ما از موارد زیادی در مذاکره با آژانس 
عقب نشینی کردیم اما ایران روی برخی موضوعات خط قرمز دارد و قصد عقب نشینی 
ندارد. همچنین ما انعطاف زیادی برای احیای برجام نشان دادیم اما به نظر می رسد خط 
قرمزهایی وجود دارد، البته تاکید می کنم مشکلات ایران و آژانس فنی است و پیچیده تر 
از موضوعات سیاسی ایران با آمریکا نیست. ما قبلا در موضوعات پیچیده تر با آمریکا به 

توافق رسیدیم و موضوعات ایران با آژانس قابل مذاکره گفت وگو و حل است.
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که امروز کدام طرف باید در 
مسائل پادمانی نرمش از خود برای انجام توافق نشان دهد؟ آیا آژانس در نهایت همکاری 
لازم با ایران را به عمل خواهد آورد، گفت: اگر اراده آمریکایی ها و اروپایی ها برای احیای 
اینکه روند  با وجود  را نشان داده اند،  این جدیت  تا حدودی  باشد که  برجام جدی 
مذاکرات فرسایشی شده است اما هر دو به دلایلی به دنبال احیای برجام هستند زیرا 
از اهمیت این توافق آگاه هستند. وی افزود: اجلاس آتی شورای حکام در ماه سپتامبر 
برگزار می شود و آن جلسه می تواند نقطه آغازی باشد که آمریکایی ها پایبندی خود را 
نشان دهند. در عین حال واکنش اروپایی ها مهم خواهد بود، همچنین نوع بیانیه آژانس 
در خصوص ایران بعد از این اجلاس می تواند سرآغاز احیای برجام باشد به همین دلیل 
تاکید رئیس جمهور و وزیر خارجه در خصوص شرایط احیای برجام نشان داده است که 

در موضوعات سیاسی به توافقاتی دست پیدا کرده ایم. 

قیس قریشی کارشناس مسائل خاورمیانه: 

فضای عراق عامل اصلی تعلیق گفت وگوهای ایران و عربستان است
یک کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: فضای عراق عامل اصلی تعلیق گفت وگوهای ایران و عربستان است چراکه 
دو کشور به تفاهمات اولیه در حوزه های مهم مانند یمن، سوریه و ملاحضات امنیتی دست یافته اند و فضا رو به گشایش 

حرکت کرده است. 
قیس قریشی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که در حالی که با پایان دور پنجم گفت و گوها میان ایران 
و عربستان، هر دو کشور از روند پیشرفت آن ابراز رضایت کرده و عنوان شد که توافق شده تا این مذاکرات به سطح 
سیاسی و دیپلماتیک ارتقا پیدا کند اما باز هم گویی تعلیقی در این روند صورت گرفته است. العربی الجدید فضای 
داخلی عراق را علت این مساله دانسته و رئیس جمهور کشورمان هم از اجرای تعهدات ریاض سخن گفت است، تحلیل 
شما چیست، آیا در آینده نزدیک شاهد تعیین زمان برای دور ششم خواهیم بود، گفت: می دانیم که مذاکرات تا این 
مرحله خوب پیش رفته است و هم طرف ایرانی و هم طرف سعودی ملاحظات شان را بیان کرده اند که در ابتدا در حوزه 
امنیتی بود. در این حوزه بحث یمن برای سعودی ها خیلی مهم بود و حتی برای آمریکایی ها این مساله خیلی مهم بود 
و شاید این موضوع برای واشنگتن بیش از ریاض اهمیت داشت و آرامش بازار انرژی مخصوصا در ۷ ماه گذشته مدنظر 
آنها قرار داشت. ایرانی ها در این حوزه با کمک عمان نقش ایفا کردند و توانستند یک آرامش نسبی را مهیا کنند ولو اینکه 

این روند بسیار کند در حال پیشروی است.
ایران تلاش می کند که عراقی ها بتوانند خودشان مشکلات را حل کنند

وی ادامه داد: در خصوص حوزه سوریه به هر حال سعودی ها چشم اندازشان این است که به این کشور بازگردند و 
روابط شان را به حالت عادی بازگردانند کما اینکه بحرینی ها و کویتی ها به این کشور بازگشتند و حالا نیز می شنویم که 
ترک ها در حال بازگشت هستند. بخش قابل توجهی از علت وقفه در گفت وگوهای ایران و عربستان همین ناامنی ها 
در عراق به خصوص در این ۱۱ ماه گذشته است ضمن اینکه نظر سعودی ها این است که آقای کاظمی همچنان به 
عنوان نخست وزیر باقی بماند البته ایران واقعا مخالفتی با ابقای آقای کاظمی ندارد به این معنا که تهران سعی کرده به 

خصوص در این انتخابات دخالت نداشته باشد
وی افزود: ایران تلاش می کند که عراقی ها بتوانند خودشان مشکلات را حل کنند و نقش ایران کمتر باشد و شاید 
نگاه این است که ایران بسیار در عراق هزینه کرده و پاسخ مناسبی به این هزینه ها چه به لحاظ سیاسی و چه اجتماعی 
دریافت نکرده است، در نتیجه سعی می کند خودش را دور نگه دارد مگر اینکه عراقی ها خودشان درخواست مداخله 

داشته باشند.
این تحلیلگر مسائل عراق گفت: بنابراین جمهوری اسلامی ایران مشکلی با آقای کاظمی ندارد ولی این عطار 
تنسیقی و بیت شیعی است که آقای کاظمی را بخشی از مشکل می داند و معتقد است تا زمان حضور آقای کاظمی 

مشکل سیاسی در عراق حل نخواهد شد.
وی ادامه داد: این ها موجب شده تا مذاکرات میان تهران و ریاض با تعلیق مواجه شود که البته این موضوع چالشی 
در این روند نیست اما دو طرف منتظرند تا ببینند در عراق چه اتفاقی خواهد افتاد؛ آیا پارلمان تشکیل می شود؟ آیا 
رئیس جمهور و نخست وزیر انتخاب می شوند؟ یا این بحران ادامه دار خواهد بود. حداقل تا یک ماه آینده این رصد 
فضا ادامه خواهد یافت. بنابراین فضای عراق عامل اصلی تعلیق مذاکرات است؛ چراکه دو کشور به تفاهمات اولیه در 

حوزه های مهم مانند یمن، سوریه و ملاحضات امنیتی دست یافته اند و فضا رو به گشایش عمل کرده است. 
اراده ریاض بر بازگشت به تهران و ازسرگیری روابط سیاسی است

این کارشناس مسائل جهان عرب در پاسخ به این سوال که بازگشت سفرای کویت و امارات پس از نزدیک به ۷ سال به 
ایران نشانه مثبتی از کاهش تنش میان تهران و شورای همکاری خلیج فارس تعبیر شده است، در ادامه سوال نخست 
آیا سفیر عربستان نیز در آینده نزدیک راهی ایران خواهد شد و روابط تهران با شورای همکاری خلیج فارس به چه 
شکل پیش خواهد رفت، گفت: امکان نداشت که اماراتی ها مخصوصا و در وهله دوم کویتی ها )هرچند تلاش می کنند 
علیرغم حفظ احترام سعودی استقلال سیاسی خود را حفظ کنند( سفرای خود را به ایران بازنگردانند. با این حال این 
بازگشت قطعا در هماهنگی با شورای هماهنگی خلیج فارس و عربستان است و قطعا اراده ریاض نیز بر بازگشت سفرا 

به تهران و ازسرگیری روابط سیاسی است.

وی ادامه داد: اهمیت این اتفاق اما این است که دکترین سیاست خارجی سعودی در قبال ایران طرفدار هر تنش 
است اما منتظر هستند تا ببینند تکلیف برجام چه خواهد شد؟ اگر آمریکا تصمیم به بازگشت به توافق هسته ای داشته 
باشد و طرفدار ثبات در منطقه باشد، سعودی ها را ترغیب می کند که هرچه سریع تر مقدمات بازگشت به ایران را فراهم 
کنند. اگر هم بنا باشد که آمریکا وارد برجام نشود و توافق هسته ای به هم بخورد، من نمی توانم با اطمینان بگویم که 
سعودی ها بازنمی گردند اما قطعا دیرتر و با محاسبات بیشتری بازخواهند گشت چرا که به هرحال ایران امروز وارد بازی 
شرق شده و تمام کارشناس ها از این صحبت می کنند که محور روسیه، چین و ایران به محور مهمی تبدیل خواهد شد.

محور روسیه، چین و ایران محور مهمی در آینده جهان خواهد بود 
وی افزود: مناسبات سعودی با روسیه و با چین با توجه به اینکه بن سلمان در تلاش است تا یک استقلال نسبی از 
حرکات آمریکا داشته باشد، در نتیجه ارتباط با ایران برایش در اولویت قرار می گیرد؛ این در حالی است که اگر بازگشت 
آمریکا به برجام منتفی شود، بن سلمان باید محاسبات دیگری را هم برای از سرگیری روابط با ایران مدنظر قرار دهد و 
برای مثال باید مترصد باشد و ببیند آمریکا و اسرائیل تا چه میزان سطح تنش را با ایران بالا خواهند برد و خودش را با 

آن شرایط هماهنگ کند.
این کارشناس مسائل منطقه گفت: من فکر نمی کنم که با توجه به جنگ اوکراین و تنش در خلیج تایوان، آمریکایی ها 
کوچکترین علاقه ای داشته باشند که تنش در خاورمیانه بالا برود. بحرانی که در عراق پیش آمد با توجه به اینکه آمریکا 
و انگلیس آقای مقتدی صدر را متحد خود می دانند و این را بصورت غیررسمی اعلام کرده اند نشان داد اهمیت آرامش 
در خاورمیانه برای حفظ امنیت بازار انرژی تا چه اندازه از اهمیت برخوردار است. اگر این تحولات عراق پیش از جنگ 
اوکراین به وقوع می پیوست، آمریکا تمام تلاشش را می کرد تا آقای صدر و متحدانش در عراق سیطره مطلق پیدا کنند 
ولی به خاطر اینکه جنگ اوکراین، شرایط اقتصادی اروپا و آمریکا را زیر ضرب گرفته است، تنها باری که آقای صدر 

خواست شبه انقلابی را علیه دولت مرکزی ترتیب دهد، آمریکا، انگلیس، سازمان ملل و حتی متحدانش در مقابلش 
ایستادند.

وی افزود:  لذا من فکر می کنم در نهایت در جریان سعودی هم آمریکا تمام تلاشش را برای اجتناب از تنش خواهد 
کرد. آقای بن سلمان هم با این فرمول جمع بندی خواهد کرد تا روابط دیپلماتیک با ایران را از سربگیرد چراکه محور 
روسیه، چین و ایران محور مهمی در آینده جهان خواهد بود. فکر می کنم آمریکا دنبال تنش نخواهد بود پس آقای 

بن سلمان در سریع ترین زمان به امارات و کویت برای بازگشت به ایران خواهد پیوست.   
حضور ایران و آمریکا در صحنه عراق در کمترین میزان طی 2۰ سال گذشته است

قریشی همچنین در پاسخ به این سوال که  در خصوص تحولات عراق؛ نقش ایران در این تحولات را چگونه ارزیابی 
می کنید با توجه به اینکه آقای مقتدی صدر در توئیتی اعلام کردند که ایران نقشی در این تحولات نداشته اما برخی 
ویدئوها از طرفداران وی در روزهای گذشته حامل اتهاماتی علیه ایران بود و بیانیه روز چهارشنبه سخنگوی جریان صدر 
نیز با ادبیات خصمانه ای علیه ایران به پایان رسید، فضای روابط تهران و بغداد را با توجه به این تحولات چگونه پیش 
خواهد رفت، گفت:  عراق در حال طی کردن یک دوران گذار است؛ در ۲۰ سال گذشته نقش مستقیم و غیرمستقیم 
آمریکا و ایران در آرامش، تشکیل حکومت ها و وضعیت امنیتی عراق بسزا بوده است. این اولین بار است که بدون 

هماهنگی، ایران و آمریکا تصمیم گرفتند کمترین نقش را داشته باشند.
وی ادامه داد: شاید برای ایران تغییر نگاه راهبردی به موضوع عراق باشد و شاید برای آمریکا دیگر عراق اولویت نباشد 
و این موضوع باعث ایجاد یک شوک در طبقه سیاسی عراق بود که طی ۲۰ سال گذشته عادت داشتند که هر اقدامی 
انجام می دهند یک برادر بزرگتر یا یک نیرویی بیاید وساطت کند یا گاهی در زمان ترامپ، فرستاده رئیس جمهور آمریکا 
نیروهای سیاسی عراقی را تهدید می کرد که اگر این کار را نکنید، اگر روبروی ایران نایستید و اگر دولت عراق علیه ایران 
اقدام نکند، ما این کشور را تنبیه می کنیم. بنابراین تکرار می کنم برای اولین بار واشنگتن تلاش دارد که حداقل میزان 

دخالت را در عراق داشته باشد.
در یک الی دو سال آینده صحنه داخلی عراق با آرامش سپری خواهد شد

قریشی افزود: ایران امروز مطرح می کند که عراقی ها باید یاد بگیرند که خودشان با یکدیگر به تفاهم برسند و اولویت 
و منفعت ملی را تشخیص دهند. در نتیجه بخش مهمی از ماجرای عراق همین مساله کم شدن نقش طرف های دیگر 
در این کشور است، البته که دخالت هایی از سوی ترکیه، قطر، امارات و سعودی به این علت که طیف وسیعی را در 
برنمی گیرد، توان تغییر معادلات را ندارد در صورتیکه برای ایران و آمریکا فضا متفاوت است و اکثریتی برای یارگیری 
وجود دارد. شاید مشکل اصلی بیت شیعه عراق هم امروز این باشد که یک میانجی مهم به نام جمهوری اسلامی ایران 
را از دست داده است. البته این به معنای خروج کامل تهران از این فضا نیست بلکه ایران تلاش دارد تا خود را وارد 
منازعات شیعی- شیعی نکند هرچند خط قرمز ایران جنگ داخلی و ناامنی در مناطق وسط و جنوب است. عراق 
قطعا به سمت آرامش کوتاه مدت حرکت خواهد کرد و این آرامش به نفع منافع ملی ایران است و آمریکا هم علاقه ای به 
افزایش تنش در این کشود ندارد و در نتیجه سیاسیون عراق هم به دنبال تنش نخواهند رفت و در یک الی دو سال آینده 

صحنه داخلی عراق آرامشی را سپری خواهد کرد. 
ایران هرگز دخالت مستقیم در لبنان نداشته و تنها به حمایت لجستیک بسنده می کند

این تحلیلگر مسائل خاورمیانه در پاسخ به این سوال که هرچند تشکیل کابینه در لبنان با توجه به اختلافات آقایان 
عون و میقاتی همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد، به مرور وارد فضای انتخاب رئیس جمهور در این کشور خواهیم 
شد، نقش ایران و حزب الله را در این روند چگونه پیش بینی می کنید و با توجه به بحران انرژی در اروپا آیا شاهد کاهش 
نقش آفرینی فرانسه در این صحنه خواهیم بود، گفت: نتایج انتخابات لبنان علیرغم همه تلاش هایی که سعودی ها، 
اماراتی ها و اسرائیلی ها صورت دادند و با توجه به اهدافی که برای آن برنامه ریزی کرده بودند به این معنا که می خواستند 
دوسوم پارلمان را برای تغییر قوانین در اختیار بگیرند و در نتیجه حذف حزب الله محقق نشد و حزب الله توانست با 
متحدانش اکثریت پارلمان را به عهده بگیرد و این باعث شده تا حزب الله و متحدانش، تیار الوطنی الحر، امل و المرده 

دست بالا را برای انتخاب رئیس جمهور داشته باشند.
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با مردم به گونه ای رفتار کن 
که دوست داری با تو آن گونه 

رفتار کنند.
یکشنبه -13 شهریور ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5572

أعلام الدّین، ص ۲۹۷

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به بستری بودن ۲۳ بیمار بدحال کرونایی، از فوت یک بیمار در ۲۴ ساعت 
منتهی به دوازدهم شهریور ماه جاری خبر داد. به گزارش روز شنبه از دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت 
وگویی با اشاره به پذیرش اولیه ۱۹ بیمار در شبانه روز گذشته، اضافه کرد: ۴۴ بیمار قطعی و ۶۳ بیمار مشکوک به کرونا 
در قم بستری هستند.وی با بیان اینکه از ۷۶ تست روزانه کرونا ۵ مورد مثبت گزارش شده است، افزود: تاکنون یک 
میلیون و ۹۳۲ هزار و ۴۲۱ دُز واکسن در این استان تزریق شده است.استان قم که از روز جمعه ۱۵ مردادماه جاری 
در وضعیت قرمز کرونایی و ۲۱ مردادماه در وضعیت نارنجی قرار گرفته بود، با اعلام وزارت بهداشت از روز جمعه چهارم 

شهریورماه به زرد تغییر رنگ داد.

 بازداشت بازرس ویژه وزیر راه و شهرسازی
 مطهری نماینده گرمسار در مجلس نوشت : از آن روز هم رستم قاسمی کمردرد گرفته،بستری شده. حالا کجا بستری 
مجلس  در  آرادان  و  گرمسار  نماینده  مطهری  ،اردشیر  خبرآنلاین  گزارش  نمیگیم.به  دیگه،ما  دونم.میگن  نمی  شده 
نوشت:شنیدید میگن مشاور عالی و بازرس ویژه رستم قاسمی بازداشت شد؟! ماموران وزارت اطلاعات، قاسم مکارم شیرازی 
را دقیقا سر قراری که برای دریافت رشوه به صورت یورو ترتیب داده بود، دستگیر کرده اند.از آن روز هم رستم قاسمی کمردرد 
گرفته،بستری شده. حالا کجا بستری شده نمی دونم.میگن دیگه،ما نمیگیم.رستم خان،شفاف سازی کن لطفا!از آقازاده 

چه خبر؟از جعفری و درویش زاده چه خبر؟از تربتی و یوسف پورآذر درخصوص زمین های پردیس بومهن چه خبر؟

خبر خوش برای سهامداران سهام عدالت 
دستیار ویژه و مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت با بیان اینکه پیش بینی می شود سود سهام عدالت 
دوبرابر و به ۶۰ همت برسد، تصریح کرد: سهامداران سهام عدالت ۱ میلیون تومانی در حدود ۲ میلیون تومان و 
سهامداران ۵۳۲ هزار تومانی در حدود یک میلیون و یکصد هزار تومان سود سهام عدالت دریافت خواهند کرد.پیمان 
حدادی در ارتباط با زمان اجرایی شدن سود سهام عدالت گفت: اگر شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت همکاری 
لازم را انجام دهند، امکان دارد برنامه ریزی به نحوی انجام شود که واریز سهام عدالت طی ۲ مرحله، مثلا انتهای پاییز 

۱۴۰۱ و انتهای زمستان ۱۴۰۱ پرداخت شود.

زمان شروع سال تحصیلی جدید مشخص شد
 یوسف نوری درخصوص زمان آغاز سال تحصیلی و برگزاری »جشن شکوفه ها« گفت: جشن شکوفه ها روز پنج شنبه 
۳۱ شهریورماه برگزار می شود.نوری ادامه داد: اول مهر جمعه است و سال تحصیلی جدید از روز شنبه دوم مهرماه آغاز 
می شود. به عبارت دیگر مدارس کشور از دوم مهر بازگشایی می شوند و همه دانش آموزان در تمام مقاطع به مدرسه 
می روند.وزیر آموزش و پرورش در ادامه اظهار کرد: برای برگزاری مراسم آغاز سال تحصیلی نیز باید با رئیس جمهور 

هماهنگ شویم که چه روزی فرصت می دهند که احتمالا همان روز شنبه، دوم مهرماه خواهد بود.

محکومیت یک ساله فرهاد دژپسند صحت دارد؟ 
 ایلنا نوشت: اخیرا برخی سایت های خبری و اکانت های توئیتری مدعی محکومیت یک ساله فرهاد دژپسند، وزیر 
اقتصادی و امور دارایی دولت دوازدهم به اتهام عملکرد او در حوزه بورس شده اند.در این خبرسازی که توسط جریانی 
خاص هدایت شده، حباب قیمتی بورس در مرداد ۱۳۹۹ به عنوان دلیل اصلی محکومیت دژپسند عنوان شده است. 
یک منبع آگاه گفت این پرونده مربوط به نوسانات بورس نبوده بلکه درباره تغییر دامنه نوسان و عضویت دو نفر از اعضای 

حقیقی شورای عالی بورس است.

بازداشت کارکنان معترض وزارت نفت 
 کارکنان وزارت نفت در اعتراض به عدم اجرای ماده ۱۰ مقابل این وزارتخانه تجمع کردند.به گزارش اقتصاد آنلاین؛ 
صبح روزشنبه کارکنان وزارت نفت در اعتراض به عدم اجرای ماده ۱۰ مقابل این وزارتخانه تجمع کردند. شنیده ها حاکی 
از آن است که این تجمع با درگیری و بازداشت تعدادی از کارکنان وزارت نفت پایان یافته است. تاکنون هیچ یک از 

مدیران این وزارتخانه درباره ی این تجمع و بازداشت ها اظهار نظر نکرده است.
 

اولین مدیر زن ایرانی عضو فیفا شد
پریا شهریاری، از مدیران سرشناس فدراسیون فوتبال ایران در دو دهه گذشته است که معاونت دبیرکلی و ریاست 
کمیته فوتبال ساحلی را در کارنامه خود دارد. او حالا به عضویت فیفا درآمده و در مقر فیفا در زوریخ سوئیس مستقر 

شده است. 

حاشیه های یک دیدار/۳

محمد خامه یار
این بار تویق یارمان شد و به خانه شهید عزیز محمدمهدی روحانی خضری رفتیم. خانه خیلی محقر بود، 
کوچک تر از آنچه که تصور می کنیم. آن هم در کوچه ای تنگ و باریک. خانه ای فاقد اتاق. هرچه بود همان 
سالن کوچک با آشپزخانه ای در گوشه آن. ما برای دیدار با عزیزی به این خانه آمده ایم که به گفته او دوازده 
سال چشم انتظار بود. از داخل همین خانه کوچک نگاهش به در بود و سرک می کشید به بیرون. نه روز 
می شناخت و نه شب. همه حواسش به امدن پسر و پاره تنش بود. امید به آمدنش داشت. نیمه های شب 

توی قنوت نمازش برای آمدنش می کرد. 
حالا او می گوید: دیگه تنها نیستم. از وقتی پیکر پاکش را آوردند احساس می کنم او در کنارم حضور 
دارد. با او نفس می کشند و با او زندگی می کنم. احساس خوبی داریم و شاید مادر هم همین احساس 
را دارد. نفس کشیدن در خانه ای مصفا که چند دقیقه ای در  آن می مانیم. خانه ای که می خواهیم، 

همچنان در آن بمانیم و در حال و هوای ملکوتی آن باشیم.

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

فراخوان نوسازی ناوگان تاکسی های فرسوده 
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: مالکین انواع خودروهای تاکسی 
مدل های ۱۳۷۸ تا ۱۳۹۰ می توانند ضمن مراجعه به دفاتر پیشخوان، نسبت به ارائه درخواست اولیه و 

پیش ثبت نام جهت تبدیل به احسن تاکسی فرسوده خود اقدام نمایند.
علی نیک با اشاره به برنامه ریزی ها برای نوسازی ناوگان تاکسی های فرسوده شهر قم اظهار داشت: با توجه 
به برنامه ریزی های صورت گرفته به منظور نوسازی ناوگان فرسوده با استفاده از تسهیلات قرض الحسنه، 
مالکین انواع خودروهای تاکسی مدل های ۱۳۷۸ تا ۱۳۹۰ می توانند ضمن مراجعه به دفاتر پیشخوان، 
نسبت به ارائه درخواست اولیه و پیش ثبت نام جهت تبدیل به احسن تاکسی فرسوده خود اقدام نمایند. به 
گفته وی، سازمان تاکسیرانی با رعایت اولویت ها نسبت به کلیه درخواست های واصله رسیدگی و اقدامات 
لازم را معمول خواهد نمود. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم ادامه داد: 
مالکین مشمول طرح نوسازی در صورت داشتن مدارک ایثارگری جانبازی، خانواده شهدا و … می توانند 
هنگام ثبت نام نسبت به ارائه آن ها اقدام نموده و از مزایای آن بهره مند شوند.لازم به ذکر است در حال 
حاضر سایت نوسازی در سراسر متوقف بوده و به محض شروع ثبت نام اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد.

در آستانه سال تحصیلی ؛

2 هزارمترمربع ازدیوار مدارس قم رنگ آمیزی شد
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از رنگ آمیزی بیش از ۲۰۰۰ مترمربع دیوار مدارس قم در 

آستانه سال تحصیلی جدید خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به اقدامات سازمان زیباسازی در آستانه سال تحصیلی جدید در سال ۱۴۰۱ اظهار 
داشت: با توجه به  لزوم زیباسازی جداره های مدارس و اهمیت تربیت و آموزش دانش آموزان در محیطی 
شاداب و با نشاط، هرساله این سازمان تعدادی از جداره های بیرونی مدارسی که کتباً درخواست داشته اند 
را اقدام به رنگ آمیزی کرده است. وی با بیان اینکه امسال حدود ۱۵ مدرسه درخواست رنگ آمیزی 
داشته اند، ابراز کرد: برای این مدارس بیش از ۲۰۰۰ مترمربع در مناطق مختلف، با اولویت مناطق 
کمتر برخوردار و جداره های فرسوده طراحی و رنگ آمیزی صورت گرفت.  سرپرست سازمان زیباسازی 
شهرداری قم ادامه داد: تمامی مدارسی که جداره های بیرونی آن ها نیاز به رنگ آمیزی دارند، می توانند 
درخواست خود را کتباً به سازمان زیباسازی تحویل داده و پس از بازدید و تأیید کارشناسان سازمان، در 

نوبت رنگ آمیزی و اجرا قرار گیرند.

شهردار قم خبرداد:

اتمام  فاز دوم بوستان خضرنبی)ع( 
تا پایان سال

شهردار قم با اشاره به لزوم تسریع در اتمام فاز دوم بوستان خضرنبی)ع(، از 
ضرورت اتمام آن تا پایان سال خبر داد.

منطقه چهار شهرداری  از  بازدید سرزده  در  دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد 
قم، با اشاره به اهمیت آرشیوسازی الکترونیکی پرونده ها اظهار داشت: یکی از 
شاخص های شهرداری الکترونیکی، آرشیوسازی پرونده ها به صورت الکترونیکی 

است و این مهم باید با قدرت بیشتری ادامه پیدا کند.
وی با بیان اینکه باید هر سال بر تعداد پرونده های الکترونیکی شده سال های 
گذشته افزوده شود، تصریح کرد: با توجه به حجم بالای پرونده ها، می توان بر 
حسب موضوعات و فراوانی آن ها، نسبت به آرشیوسازی و مرتب سازی پرونده ها 
اقدام کرد. شهردار قم با تاکید بر اینکه بعد از آرشیوسازی الکترونیکی، می توان 
خدمات بیشتر و آنلاینی به شهروندان حتی در داخل منازل ارائه کرد، عنوان 
کرد: با توجه به افزایش روز به روز خدمات در بستر غیرحضوری، باید تمهیداتی 

اندیشیده شود که پرونده های مختلف در دسترسی شهروندان باشد.
وی ادامه داد: یکی از برنامه های در دست اقدام، ایجاد سامانه یکپارچه سرای 
۱۰ بوده که در این زمینه باید جلسات با محوریت معاونت شهرسازی و معماری 

و با استفاده از نقطه نظرات مدیران و معاونت های شهرسازی مناطق برگزار شود.
دکتر سقائیان نژاد با گلایه از روند برخی پروژه ها در مناطق شهری یادآور شد: 
اینکه برخی مناطق می گویند این پروژه با محوریت مرکز بوده و مناطق نقشی 
با  ندارند، پذیرفتنی نیست و پروژه ها که مرکز و مناطق ندارند و این پروژه ها 

محوریت مرکز ولی با مرکزیت مناطق باید اجرایی شود.
وی با اشاره به لزوم تسریع در اتمام فاز دوم بوستان خضرنبی)ع(، از ضرورت 
اتمام آن تا پایان سال خبر داد و گفت: با توجه به اینکه امسال تقاطع غیرهمسطح 
خیابان فردوسی و آیت الله صدوقی در برنامه ها پیش بینی شده است، باید روند 

آغاز این پروژه با جدیت دنبال شود.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

احداث ۳2 زمین ورزشی روباز
 در ۱۵ بوستان شهری

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: ۳۲ زمین 
ورزشی روباز در ۱۵ بوستان سطح شهر و بااعتباری بالغ بر ۸ میلیارد تومان تا پایان 

سال احداث می شود. 
سید محمدحسین دهناد در گفت وگو با خبرنگاران، برنامه ریزی های انجام شده 
در خصوص افزایش سرانه ورزشی شهر را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: یکی 
از دغدغه های مهم شهرداری و شورای شهر افرایش سرانه ورزشی شهر و غنی 

شدن اوقات فراغت شهروندان است.
افزایش  برای   ۱۴۰۱ سال  بودجه  در  انجام شده  برنامه ریزی های  به  وی 
سرانه فضای ورزشی و تفریحی شهر اشاره کرد و افزود: در بودجه سال ۱۴۰۱ 
احداث ۳۲ زمین ورزشی روباز در سطح شهر و بااعتباری بالغ بر ۸ میلیارد تومان 
برنامه ریزی شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم تصریح کرد: این ۳۲ زمین ورزشی روباز در ۱۵ بوستان سطح شهر و 
در رشته های متنوع طراحی شده است. وی رشته های ورزشی طراحی شده در 
زمین های ورزشی روباز را نام برد و بیان کرد: این ۳۲ زمین ورزشی روباز برای 
ورزش هایی مانند والیبال، والیبال ساحلی، بدمینتون، بسکتبال، فوتبال ساحلی 
و ورزش پتانگ طراحی شده است. دهناد از اتمام طراحی زمین های ورزشی روباز 
خبر داد و گفت: طراحی این ۲۳ زمین در معاونت فنی و عمرانی کامل شده و 
در مرحله انتخاب پیمانکار برای ساخت هستند و به زودی قرارداد بسته شده و تا 
پایان سال به بهره برداری می رسد. وی در ادامه کم بودن تحرک در نسل جوان 
را خطری برای سلامت جامعه عنوان کرد و یادآور شد: شهروندان از زمین های 
ورزشی بوستان ها استقبال خوبی داشته و این فضاهای ورزشی در افزایش شادی 

و نشاط شهروندان به خصوص جوانان و نوجوانان تأثیر بسیاری دارد.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  مطرح کرد:

برنامه های مدیریت شهری
 برای توسعه پارکینگ 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم به اولویت های بالادستی در لزوم تأمین 
پارکینگ در قم اشاره و گفت: سه مکان که معاونت حمل ونقل و ترافیک برای حوزه 
عمرانی مشخص کرده در دستور کار قرارگرفته است که یکی از لکه ها پارکینگ 

طبقاتی، یکی هم سطح و دیگری پارکینگ مکانیزه است.
عباس حلوایی زاده با اشاره به برنامه های شهرداری قم در توسعه پارکینگ در 
سطح شهر اظهار داشت: یکی از اولویت های شهر تأمین پارکینگ بوده که با توجه 
به استاد بالادستی ابلاغ شده است. وی از اتمام طراحی و آغاز عملیات اجرایی 
فاز نخست پارکینگ طبقاتی خیابان امام خمینی)ره( خبر داد و افزود: ۲ هزار و 
۱۴۰ متر مساحت و عرصه این پارکینگ بوده و به انضمام همکف و زیرزمین در ۸ 
طبقه طراحی شده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، ظرفیت پارکینگ 
طبقاتی امام خمینی)ره( را ۴۰۰ خودرو اعلام کرد و گفت: کل زیربنایی پارکینگ 
۱۷ هزار و ۵۰۰ مترمربع است و شامل کاربری های پارکینگ، تجاری، مدیریت، 
کارواش و خدماتی است. وی اعتبار موردنیاز برای اجرای پروژه را عددی بالغ بر 
۱۰۰ میلیارد تومان دانست و ابراز کرد: این اعتبار تا مرحله سفت کاری بوده و 
برای نازک کاری، روشنایی و سیستم تهویه، اعتباری جدا می خواهد و امیدواریم 
این پروژه به زودی به بهره برداری برسد. حلوایی زاده به اولویت های بالادستی در 
لزوم تأمین پارکینگ اشاره و ابراز کرد: سه مکان که معاونت حمل ونقل و ترافیک 
برای حوزه عمرانی مشخص کرده در دستور کار قرارگرفته است، یکی از لکه ها 
پارکینگ طبقاتی، یکی هم سطح و دیگری پارکینگ مکانیزه است. وی ادامه داد: 
در چند ماه آینده لکه های دیگری نیز در سطح شهر مشخص می شود و اولویت ها 
بر اساس مطالعات جامع حمل ونقل و ترافیکی  مشخص شده و در مرحله تملک 

و تأمین منابع مالی است.
 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم :

اتمام پروژه های نیمه تمام 
سرمایه گذاری دراولویت قراردارد

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم سرمایه گذاری 
در شهر را با کمک بخش خصوصی برشمرد و گفت: لکه های در سطح شهر 
شناسایی شده تا در اختیار بخش خصوصی برای سرمایه گذاری قرار گیرد که با 

شیوه های متنوع تعریف شده است.
علی رمضانی در گفت وگویی، با اشاره به افتتاح پروژه کهکشان در بلوار غدیر 
اظهار داشت: پروژه کهکشان در بلوار غدیر باهدف افزایش امکانات تفریحی و 

گردشگری و با مشارکت بخش خصوصی اجراشده است.
وی کاربری های پروژه کهکشان در بلور غدیر را موردتوجه قرارداد و افزود: این 
مجموعه با همکاری بخش خصوصی و با کاربری هایی ازجمله سینما، رستوران 

و شهربازی احداث شده و به مجموعه تفریحی بوستان غدیر اضافه شده است.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم ادامه داد: این 
پروژه از سال ۹۵ کلنگ خورده و بالغ بر ۳۲ هزار مترمربع عرصه پروژه است و ۱۰ 

هزار مترمربع آن ساخته شده و ۲۶ هزار مترمربع آن نیز محوطه مجموعه است.
نوع  گفت:  و  کرد  عنوان   ”BOLT“ را  سرمایه گذاری  مدل  و  ارزش  وی 
سرمایه گذاری به صورت ساخت و بهره برداری و اجازه و واگذاری بوده و ارزش 

سرمایه گذاری به قیمت روز بالغ بر ۲۸۰ میلیارد تومان ارزش گذاری می شود.
رمضانی تعداد سینماهای مجموعه کهکشان در بلوار غدیر را ۴ سینما اعلام کرد 
و گفت: درمجموع ۴ سینما، دو شهربازی و دو سالن تالار و رستوران در مجموعه 
دیده شده و امیدواریم با حضور بخش خصوصی شاهد ساخت مجموعه های 

تفریحی زیادی در شهر باشیم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: طی سال های اخیر به دلیل کاهش 
بارش ها و شرایط خشکسالی، ظرفیت منابع داخل این استان و حجم مخازن 
سدهای تامین کننده آب مورد نیاز قم کاهش یافته و مدیریت این وضعیت 

نیازمند همراهی مردم در رعایت الگوی مصرف در بخش های مختلف است. 
علی اصغری روز شنبه در گفت وگویی  اظهارداشت: مسئولان استان همواره 
تلاش می کنند تا آب مورد نیاز مردم قم به خوبی تامین و در اختیار آنان قرار 
گیرد و برای این موضوع اعتبارات کلانی نیز هزینه شده و طرح های عمرانی 

گسترده ای در حوزه انتقال آب به اجرا درآمده است.
وی با اشاره به آخرین وضعیت دو سد ۱۵ خرداد و کوچری که از جمله منابع 
تامین کننده آب قم به شمار می آیند،  ادامه داد: بر اساس آخرین رصد صورت 
گرفته،  حجم مخزن سد ۱۵ خرداد تا هشتم شهریورماه جاری،  حدود ۶۰ 

میلیون متر مکعب برآورد شده است،  این درحالی است که حجم مخزن این سد 
در مدت مشابه سال گذشته بیش از ۹۰ میلیون متر مکعب بوده است.

اصغری گفت: همچنین حجم مخزن سد کوچری طی مدت یاد شده کمی 
بالاتر از ۹۶ میلیون متر مکعب برآورده شده ، در حالی که این میزان در مدت 
مشابه سال ۱۴۰۰، بیش از ۱۱۰ میلیون متر مکعب بوده است. بنابراین موضوع 
رعایت الگوی مصرف آب در قم به عنوان یک امر ضروری باید مورد توجه باشد.

وی با تاکید بر این که با وجود محدودیت منابع آبی، تابستان امسال بدون 
قطعی آب در حال سپری شدن است، بیان داشت: این موضوع حاصل تلاش 
متولیان و مدیریت صورت گرفته درحوزه تامین و توزیع آب در قم است و ما با 
همراهی مردم و رعایت سرانه  تعیین شده از سوی اقشار مختلف، می توانیم آب 

مورد نیاز  استان را تامین کنیم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم تشریح کرد: 

آخرین وضعیت  منابع آبی دو سد ۱۵ خرداد و کوچری

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم با بیان این که ۸۳ درصد از 
تولید تخم مرغ مازاد نیاز استان است، اظهار کرد: در استان قم روزانه به ۴۰ تن تخم مرغ 
و همچنین به ۱۰۰ تا ۱۱۰ تن گوشت مرغ نیاز داریم که از این میزان حدود ۵۰ درصد 

گوشت مرغ در استان تولید می شود. 
منصور دیان اردستانی در گفت وگویی اظهارداشت : در استان قم ۲۹۹ مرغداری 
گوشتی با ظرفیت شش میلیون قطعه وجود دارد که سالیانه تقریبا ۱۴ میلیون قطعه 
مرغ  بین ۵۰ تا ۶۰ درصد نیاز استان را تامین می کند. وی افزود: بعد از اجرای طرح 
مردمی سازی با توجه به افزایش هزینه های تولید تا حدودی  میزان جوجه ریزی کاهش 
پیدا کرد اما به تبع آن مصرف هم کاهش پیدا کرد لذا در حال حاضر مشکلی در حوزه 
تأمین مرغ نداریم. دیان اردستانی اظهار کرد: تقریبا جوجه ریزی در سه ماه ابتدای سال 
مطابق میانگین ها بوده اما در تیر ماه کاهش داشته و از مرداد ماه تا امروز جوجه ریزی 
مطابق میانگین سنوات گذشته بوده است. معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی 
استان با بیان این که در تأمین تخم مرغ در استان مشکلی نداریم و حدود ۸۳ درصد 
تولید مازاد نیاز استان است، اضافه کرد: ۱۸۱ واحد مرغ داری تخم گذار با ظرفیت 
تقریبا ۹ میلیون ۸۰۰ هزار قطعه وجود دارد و در حال حاضر حدود ۶ میلیون قطعه مرغ 

تخم گذار فعال داریم که تقریبا مطابق میانگین سنوات گذشته است.
دیان اردستانی ادامه داد: فعال نبودن ۳ میلیون قطعه در حال حاضر به معنای راکد 
و غیر فعال بودن  نیست به دلیل این که بین دوره و میان دوره گاها فاصله ای می افتد و 
بخشی از واحد ها جدید می شود و برخی به دلیل بالا رفتن سن مرغ آن ها را حذف می 

کنند. معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان با بیان این که تقریبا روزانه بین 
۲۲۰ تا ۲۵۰ تن تولید تخم مرغ داریم که می تواند نیاز استان را تأمین کند، یادآور شد: 
در بحث تولید مرغ تخم گذار سال گذشته و سال جاری تقریبا رتبه دوم کشور را داشتیم 

و ۱۳ درصد تولید کشور توسط استان قم بوده است.
دیان اردستانی با بیان این که استان قم بالاترین تراکم واحد های مرغداری در سطح 
کشور را دارد، بیان کرد: با توجه به تراکم بالای مرغداری ها در استان قم هدف ما توسعه 
کمی مرغداری ها به ویژه واحد های تخم گذار نیست و در همین راستا استان قم را به 
صورت مناطق کم تراکم و پر تراکم منطقه بندی کردیم و در مناطق پر تراکم به هیچ وجه 

اجازه توسعه کمی فعالیت طیور را نمی دهیم.
معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان ادامه داد: در مناطق پر تراکم 
بهسازی و اصلاح ساختار واحد های مرغداری به عنوان مثال نصب اتوماسیون تغذیه 
و در واقع توسعه کیفی بالامانع خواهد بود و در دستور سازمان جهاد کشاورزی قرار دارد 

اما ساخت واحد جدید و افزودن سالن امکان پذیر نیست.
دیان اردستانی با بیان این که در مناطق کم تراکم اولویت ما توسعه مرغداری گوشتی 
است، اضافه کرد: با توجه به این که تولید مرغ های گوشتی بین ۵۰ تا ۶۰ درصد نیاز 
استان را تأمین می کند توسعه واحد های مرغ گوشتی در مناطق کم تراکم بلامانع 
است. وی در خصوص ارائه تسهیلات جهت توسعه کیفی واحد های مرغداری یادآور 
شد: در راستای مردمی سازی یارانه  ها جهت حمایت از واحد های مرغداری تسهیلات 
سرمایه در گردش خواهیم داشت که واحد های فعال متناسب با میزان جوجه ریزی از 
طریق سامانه بازار گاه دریافت خواهند کرد. معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی 
استان با تاکید بر این که نهاده های مورد نیاز واحد های مرغداری در حال حاضر از 
طریق سامانه بازارگاه تأمین می شود، یادآور شد: در راستای تولید بومی نهاده های مورد 
نیاز مرغداری ها سازمان جهاد کشاورزی الگوی کشت را در دستور کار دارد و به دنبال 
این هستیم که از نهاده هایی که کمتر رایج است استفاده کنیم. دیان اردستانی ادامه 
داد: دو واحد مرغداری را به صورت پایلوت انتخاب و در جیره جوجه های گوشتی و 
تخم گذار از نهاده سورگوم استفاده کردیم که نتایج آزمایشات هم مثبت بوده است. وی 
در ادامه اضافه کرد: برای کاشت و فروش سورگوم قراردادی سه جانبه بین واحد های 
مرغداری، کشاورزان و سازمان جهاد کشاورزی انجام شده است.  معاون بهبود تولیدات 
دامی جهاد کشاورزی استان در خصوص مزیت استفاده از سورگوم بیان کرد: با توجه 
به کمبود منابع آبی این اقدام منجر به کاهش مصرف آب، افزایش تولید و کاهش نیاز 

به واردات نهاده ها خواهد شد.

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم:

50 درصد نیاز گوشت مرغ قم در استان تولید می شود

وقتی غیبت چند روزه پشه از سیل لندن مهمتر می شود ! 

طرح:محمدعلی رجبی

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی استان قم 
گفت: : در استان قم از ۹۵۰ هزار هکتار عرصه 
عرصه های  هکتار  هزار   ۲۰۰ طبیعی،  منابع 
بیابانی است که حدود ۱۰۵ هزار هکتار از آن جزو 
کانون های گردوغبار محسوب می شود و شامل 
حسین آباد میش مست،  منطقه مسیله، کوه نمک 

و اطراف شهر قم است.
مرتضی درگفت وگویی اظهارداشت : همچنین 
اراضی  از  و ۷۰۰ هکتار  هزار  گذشته ۶  درسال 
که قبلا نهال کاری و طاق کاری شده، عملیات 
مراقبت و نگهداری و حفاظت انجام شد تا مورد 

تعرض افراد سودجو قرار نگیرد.
وی خاطرنشان کرد: سال ۱۴۰۰ نیز در حدود 
۲ هزار و ۲۵۰ هکتار عملیات مراقبت و نگهداری 
از محدوده نهال کاری شده در منطقه کوه نمک 
انجام شد. به گفته وی، سال گذشته در حدود 

۲ هزار و ۴۵۰ هکتار از اراضی مدیریت روان آب 
و احداث هلالی های آب گیر با بذرکاری در چهار 
منطقه کانونی شامل شرق و شمال منطقه کوه 

نمک، ونارچ و طایقان اجرایی شد.
داودی گفت: تله های رسوب گیر در ۶۰ کیلومتر 
و مدیریت روان آب در ۲۵۰ هکتار باید انجام شود 
و فصل کار عموما در نیمه دوم سال و هم زمان با 
آغاز بارش ها است،  بوته کاری ها و نهال کاری ها 

آغاز می شود.
وی بیان کرد: از سال های گذشته تاکنون ۱۵ 
هزار هکتار از کانون های گردوغبار این استان در 
راستای مقابله با بیابان زایی زیر کشت نهال کاری 
و بذرکاری رفته و مراقبت و نگهداری از آن ها انجام 

شده است.
نهال کاری  عمدتا  زمین ها  این  در  افزود:  وی 
صورت گرفته که نمونه بارز آن در مناطق حسن آباد 

آباد پل و کوه نمک قابل  میش مست، حسین 
مشاهده است.

معاون منابع طبیعی قم بیان کرد: در استان قم 
از ۹۵۰ هزار هکتار عرصه منابع طبیعی، ۲۰۰ 
حدود  که  است  بیابانی  عرصه های  هکتار  هزار 
۱۰۵ هزار هکتار از آن جزو کانون های گردوغبار 
میش  حسین آباد  شامل  و  می شود  محسوب 
مست،  منطقه مسیله، کوه نمک و اطراف شهر 

قم است.
علاوه  گذشته  سال های  در  کرد:  اضافه  وی 
در  گردوغبار  موجب  که  خارجی  کانون های  بر 
شهر قم می شود، کانون های داخلی هم منشا 
وجود گردوغبار در شهر است که در همین راستا 
بذرکاری،  طرح های  اجرای  به  نسبت  کل  اداره 
نهال کاری و مدیریت روان آب در این مناطق اقدام 

کرده است.

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی استان قم خبرداد :

وجود ۱۰۵هزار هکتار کانون گردوغبار دراستان قم  

مرکز درمانی کمیته امداد و نجات اربعین حسینی 
هلال احمر استان ویژه زائران غیر ایرانی اربعین 
حسینی در مسجد مقدس جمکران آغاز به کار کرد.
مدیرعامل هلال احمراستان قم با اشاره به میزبانی 
مسجد مقدس جمکران در ایام اربعین حسینی از 
زائران غیر ایرانی گفت: با برنامه ریزی های صورت 
گرفته، مرکز درمانی جمعیت هلال احمر در مسجد 
مقدس جمکران به منظور ارائه خدمات درمانی و 
سرپایی به زائران از امروز کار خود را آغاز کرد و این 

خدمات تا ۴ مهرماه ادامه دارد.
محمدرضا بهرامی افزود: این مرکز درمانی مجهز 
یک  و  احیاء  تخت  یک  بیمارستانی،  تخت  به ۴ 
دستگاه آمبولانس است و همچنین ۱۵ امدادگر 
خواهر و برادر و ۲ پزشک و پرستار به صورت ۲۴ 
ساعته به زائران اباعبدالله الحسین )ع( خدمات 

درمانی و سرپایی ارائه می دهند.
وی گفت: با توجه به این که زائرینی که از خدمات 
هلال احمر در این مرکز درمانی بهره مند می شوند، 

پرستار  و  پزشک  مترجم،  دو  هستند؛  خارجی 
عربی  و  اردو  انگلیسی،  زبان های  به  مسلط  که 
هستند مستقر هستند تا بتوانیم خدمات مطلوب و 

شایسته ای را به زائرین ارائه دهیم.
مدیرعامل هلال احمر استان گفت: هشت پایگاه 
مواصلاتی  محور های  در  جاده ای  نجات  و  امداد 
و سراسر استان به منظور ارائه خدمات و اسکان 
در  به صورت ۲۴ ساعته  اربعین حسینی  زائرین 

حالت آماده باش هستند.

به همت جمعیت هلال احمر استان قم صورت گرفت؛

آغاز به کار مرکز درمانی ویژه زائران خارجی اربعین حسینی 


